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Не трябва да се пипат па-
рите от фискалния резерв, 
каза Ричард Ран от Инсти-
тута за пазарна икономика

USD/BGN: 1.57932   

-1.04%  
 Българска народна банка

EUR/USD: 1.23840 

     +1.05% 
Българска народна банка

Sofix: 382.31

    +1.11%
   Българска фондова борса

BG40:107.89  

-0.03% 
Българска фондова борса

Компании  ▶ 11
Булбанк е  
третата банка  
с дивидент 
УниКредит Булбанк 
стана третата банка на 
българския пазар, която 
реши да раздаде диви-
дент от печалбата за 
2009 г. 

Игра на нерви  
на газовия пазар  
в България

Новини ▶ 7
Новини ▶ 6 
България 
заплашена от 
хроничен дефицит

Компании  ▶ 11
Акционер в КТБ 
търси 15 млн. EUR 
от борсата 
“Технологичен център 
- Институт по Микро-
електроника” е увели-
чила капитала си 40 
пъти до 120 млн. лв.   Димитър Гогов, директор  

на "Булгаргаз"
▶

Интервю ▶ 8-9

Ще спестим 3 млн. лв. от 
административни реформи

Бизнесът няма интерес да 
инвестира в образованието, 
защото не са предвидени 
никакви привилегии, каза 
проф. Иван Илчев, ректор 
на Софийския университет 
"Св. Климент Охридски"

Коментар ▶ 2
Кривото огледало 
на министър 
Дянков
защо се пипат заделените 
за черни дни пари, след 
като кризата е свършила 
още преди месец. И защо 
Дянков залага 3.2 млрд. 
лв. дефицит, като личната 
му прогноза е той да не 
надхвърли 2 млрд. лв.

Търговията влошава 
оценките за бизнес климата

Общият показател за биз-
нес климата се е пони-
жил с 0.4% спрямо април 
основно заради сектора 
Търговия на дребно. Тър-
говците отчитат пониже-
ние на продажбите

Новини ▶ 8 Свят ▶ 10
Медведев 
търси помощта 
на Евросъюза
Русия организира 
двудневна среща на 
върха. Москва настоява за 
премахването на визите за 
руснаци, пътуващи в ЕС, и 
за помощ от европейските 
държави за модернизиране 
на икономиката

ЕнЕргия от нищото

Биомасата има най-голям потенциал сред ВЕИ източниците, но само 24% 
от нея се използват ефективно  ▶ 4-5
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Печеливш
Валери Тодоров 

Губещ
Стефан Юруков

Съветът за електронни медии преизбра Валери Тодоров за 
генерален директор на Българското национално радио. На 29 
май изтича неговият първи мандат. За поста се кандидати-
раха неговите предшественици Поля Станчева (сега общин-
ски съветник от ГЕРБ) и Александър Велев, както и Николай 
Ангелов, Чавдар Стефанов, Ивайло Малинов, Анета Милко-
ва, Гергина Дворецка и Жени Гаджалова.

Софийската градска прокуратура повдигна обвинение на Сте-
фан Юруков, бивш шеф на Държавната агенция по горите. Той 
е нарушил служебните си задължения, като е издал заповед, 
въз основа на която е сключен договор за замяна на недвижими 
имоти между Държавната агенция по горите и „Агросим” ЕООД 
и Национално управление по горите с цел облагодетелстване 
на „Агросим” ЕООД в размер на 60 287 041 лв. 

Мнения

 Страхът, че може да 
изпаднат в „гръцката 
ситуация”, накара евро-
пейските правителства 
да предприемат мерки за 
съкращаване на разходите 
и намаляване на бюджет-
ните дефицити. Да, но 
явно България не се плаши 
и както винаги нашите 
политици ще бъдат „много 
изненадани”, ако държавата 
съвсем го закъса.

киро
 

 ами то се вижда, че на-
шето правителство не си 
спазва обещанията. Въпре-
ки че още в началото на май 
правителството на ГЕРБ 
обяви, че ще съкрати раз-
ходите с 900 млн. лв., после 
взе, че увеличи бюджетния 
дефицит до 4.8%. А това се 
получава, като се прелива 
от единия джоб в другия - за 
едно орязват разходите, а 
за друго ги увеличават.

Мира

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 Има риск България да 
тръгне по пътя на 
хроничния дефи-
цит. Икономисти 

препоръчват да не се пипа 
фискалният резерв.  

2Повече контра-
банда или по-малко 
пушачи. Рязко е 
спаднал физически-

ят обем на цигарите,  
но няма данни за рязко 
спадане на тютюнопуше-
нето. 

3 Краят на Lost за-
даде нови въпроси. 
Последният епизод 
на шестсезонната 

сага продължава на DVD.

Кривото огледало  
на министър Дянков

Честито на всички българи. 
Докато Европейският съюз 
се гърчи в опитите си да 
спаси по-слабите икономики, 
у нас вече няма и помен от 
икономическата  
криза. Тя е свършила още през 
април и вече месец живеем 
в охолство и в условията на 
икономически растеж. 

За всички българи тази 
картина е пожелателна, но за 
финансовия министър Симеон 
Дянков това е самата истина. 
На всяка публична изява той не 
спира да повтаря едни и същи 
заучени реплики като мантра - 
промишлеността върви нагоре, 
износът покорява върхове, 
безработицата е пренебрежима, 
а ипотечният пазар се е 
стабилизирал и дори отбелязва 
ръст. 

Всъщност като слушам 
оптимистичните новини, 

коментар

Георги андреев
gandreev@pari.bg

идващи от „Раковски” 102, 
се питам дали Дянков визира 
България, или аз живея в друга 
държава. Дали огледалото, 
през което Дянков вижда 

икономическата ситуация, е 
обикновено или от онези по 
увеселителните паркове,  
които те показват коренно 
различен.

А ситуацията в България 
е коренно различна от 
розовата картина, която 
рисува финансовият ни 
министър. Междуфирмената 
задлъжнялост расте с 
плашещи темпове,  
офисите на чуждите компании 
затварят един след друг, 
фирмите от дребния  
и средния бизнес окапват като 
круши, а производството се 
доближава до абсолютната 
нула.

И докато другите държави 
започнаха да режат драстично 
разходите си, правителството 
започна да харчи готови 
пари, защото е най-лесно. 
Обсъжданите повече от 
месец антикризисни мерки 
не проработиха, плановете 
за орязване на разходи също, 
даже някои харчове бяха 
увеличени. 
Реформите също останаха 
в сферата на добрите 
пожелания. Но пък си имаме 
резерв. И харченето му според 
Дянков е много добра идея. 
Но само според него.

Логично възниква въпросът 
защо се пипат заделените 
за черни дни пари, след като 
кризата е свършила още преди 
месец. И защо финансовият 
министър залага 3.2 млрд. лв. 
дефицит в актуализацията 
на бюджета, като личната 
му прогноза е той да не 
надхвърли 2 млрд. лв. А 
обяснението му, че предложил 
по-консервативен вариант за 
бюджет, защото има доста 
несигурност в съседните 
на България страни и на 
европейските пазари, дори не 
се нуждае от коментар.  

Кривите огледала 
са създадени, за да 
забавляват посетителите на 
увеселителните паркове, 
а образът от огледалото 
на финансовия министър 
предизвиква единствено 
тъжна усмивка...

СНИМКА  ЕМИлИя КОСТАДИНОВА

Докато дру-
гите държа-

ви започнаха да 
режат драстич-
но разходите си, 
правителството 
започна да харчи 
готови пари, за-
щото е най-лесно

Петък
28 май 2010, брой 98 (4909)

цена 1.50 лева

Кметът на София Йор-
данка Фандъкова успя да 
запази началните тръжни 
цени за конкурсите

USD/BGN: �.�����  

+�.��% 
  Българска народна банка

EUR/USD: �.����� 

     ��.��% 
Българска народна банка

Sofi x: ���.��

    +�.��%
   Българска фондова борса

BG��: ���.��  

+�.��
Българска фондова борса

Компании  ▶ ��
“Интеркапитал” 
се листва във 
Варшава до юни
“Интеркапитал Про-
пърти дивелопмънт” 
АДСИЦ ще се качи за 
търговия на борсата във 
Варшава в средата на 
юни тази година

Акция “Чиновниците” 
подгони данъчни 
служители

Новини ▶ �
Новини ▶ �
Рекламните 
конкурси тръгват 
през юни

Коментар ▶ �
Кризата като 
възможност 
за реформи
Тепърва ще бъде 
признавано, че България 
плаща прекалено 
висока социална цена за 
политиката, прилагана 
през последните десет 
години, в гонене на висок 
икономически растеж

Компании  ▶ �����
Започва борба 
за подценени 
недвижими имоти
Три компании са в про-
цес на увеличение на 
капитала си, така че да 
привлекат средства, 
които да инвестират в 
този сегмент

Акция “Чиновниците” 
подгони данъчни 
служители

Новини ▶ �

Новини ▶ �
КРС бави 
сделката 
за НУРТС

Регулаторната комисия, 
която се управлява от 
Веселин Божков, не даде 
обяснение защо продължа-
ва да отлага решението за 
одобряване на сделката за 
50% от НУРТС

Новини ▶ �
Росен Плевнелиев 
се отказва от 
проектите за ВиК

Министерството на 
регионалното развитие  и 
благоустройството ще се 
фокусира върху десетина 
приоритетни проекта, 
тъй като бюджетът беше 
орязан драстично

 Ц�е�ан Ц�е�ано�, вицепремиер и 
министър на вътрешните работи
▶

Новини ▶ �
Според българите 
положението е 
непоносимо
Хората имат доверие във 
финансовата система и 
валутния борд, показва 
проучване на институт 
“Отворено общество”. 60% 
са оптимисти и смятат, че 
кризата ще отшуми в рам-
ките на година

ГОЛЯМОТО ЕВРОПЕЙСКО 
ОТРЕЗВЯВАНЕ

ГОЛЯМОТО ЕВРОПЕЙСКО 
ОТРЕЗВЯВАНЕ

Докато цяла Европа реже разходи, в България правителството 
залага по-голям бюджетен дефицит и харчи готови пари 

от резерва  ▶ ���

И��с�ра��я: В�х�р Лас�о�
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▶ Правителството залага 3.2 млрд. лв. дефицит въпреки личната 
прогноза на министър дянков, че той няма да надхвърли  
2 млрд. лв.
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Тото мания

снимка Емилия костадинова

 Българите трескаво попълваха фишове с надеждата да грабнат големия  
джакпот от 2.5 млн. лв. 
▶

цитат

Няма да позволя заради някол-
ко корумпирани ревизори да се 

лепне етикет на НАП като на институ-
ция, изтъкана от корупция

Число на деня

13 
пъти е по-нисък прагът на бедността в България в срав-

нение със старите членки на Европейския съюз, показва 
изследване на икономическия и социалния съвет  

▶

 красимир Стефанов, директор на наП

МВР прехвърля 
границата

Пореден конфликт

pari.bg реплики

 По темата „Повече 
контрабанда или по-мал-
ко цигари”. в Европейския 
съюз сме, но откога, напра-
вена ли е равносметката 
каква ни е икономическата 
изгода досега, колко взе-
маме, колко даваме? всяка 
държава има своето спе-
цифично развитие поради 
много причини. Защо само 
трябва да подражаваме на 
другите държави. вдигаме 

▶ акциза, но... сами си създа-
ваме почвата, условията 
за престъпност и самите 
престъпници. ами тога-
ва нека да забравим и за 
домашното производство 
на буркани, варенето на 
ракия или ако не, да нало-
жим данък лев на буркан. 
Ще напълним хазната ли? 
абсурд. само ще създадем 
на Цватан Цветанов акция 
„Буркан”. взех да се страху-

вам тази идея да не би да...
димитър Жулев

 
 По темата „Повече 

контрабанда или по-малко 
пушачи”. всяко увеличение 
на цената на нещо води 
до намаляване на консума-
цията му и до търсене на 
алтернативи от хората. 
така е и с цигарите. вдига-
нето на акциза е грешка. 

анонимен

▶

Няма как да не 
ви прави впечат-

ление, че покрай онези 
необходими действия на 
полицията, които трябва 
да респектират прес-
тъпността, успоредно с 
това сме свидетели на 
доста радикални дейст-
вия, които прехвърлят 
границата. Те са част 
точно от този стремеж да 
се внуши, да се създаде 
страх в обществото

 През уикенда президентът Георги Първанов и премиерът Бойко Борисов за пореден 
път кръстосаха шпаги. Този път причината бяха акциите на МВр. ето какви репли-
ки си размениха двамата държавни ръководители:

▶

Георги Първанов,
президент

Оценката за бор-
бата с престъпнос-
тта, която смятам 

за важна, е тази на шефа 
на ЦРУ Леон Панета. 
(Той даде висока оценка 
на българските служби 
- бел.ред.)  
Сами виждате, че това 
изказване няма грам 
истина, на което човек 
може да стъпи, за да го 
коментира. Това е поред-
ното му внушение срещу 
правителството

За мен е важна 
оценката на ЦРУ

Бойко Борисов,
премиер



Енергия 
от нищото
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Здравейте, ние сме пред-
ставители на италианска 
компания и искаме ваши-
те отпадъци - от дървеси-
на, от земеделски култури 
или дори екскременти от 
отглеждането на животни, 
най-добре птици. Звучи 
малко налудничаво, но не 
е. Италианската консул-
тантска компания Cartesio 
има планове да изгради 5 
централи на биомаса в Бъл-
гария, всяка с по 250 KW 
мощност. Планираме инвес-
тиции от по 1 млн. EUR за 
всеки от обектите. Работим 
с италианската компания 
Planetec, която произвежда 
специализираното оборуд-
ване за производство на 
енергия от биомаса. Търсим 
си и български партньори, 
които да осигурят сурови-
ната и терена за изграждане 
на централата. Това разказа 
пред в. “Пари” Фраческо 
Челото, управляващ дирек-
тор на Cartesio. Според него 
централата на биомаса може 
да бъде изградена за година, 
а инвестицията да се въз-
върне за 10-12 години. 

Вече са  направили 

Биомасата има най-голям 
потенциал сред ВЕИ 
източниците, но само 24% от 
нея се използват ефективно 

предпроектни проучвания 
и предварителни разговори. 
Най-добър потенциал за 
производство на енергия 
от дървесина има в района 
на Велинград, в Плевен се 
свързахме с птицеферма в 
Славяново, от която можем 
да използваме екскременти 
и слама. Добър потенциал 
има и в централната част на 
страната и в Североизточна 
България, разказва Челото.

Неизползваното 
богатство
Проекти като тези на 
Cartesio и Planetec не липс-
ват и тепърва ще се появяват 
нови, защото в България 
потенциалът за използване 
на биомасата в енергети-

ката е огромен. Той дори е 
най-голям сред всички раз-
новидности на възобновя-
емите енергийни източници 
(ВЕИ), показва справка на 
Министерството на ико-
номиката, енергетиката и 
туризма (МИЕТ). 

От биомаса може да се 
произведе около 2700 Ktoe 
(килотон петролен екви-
валент). Това е 9-10 пъти 
повече от потенциала на 
слънчевата или вятърната 
енергия, които са толкова 
популярни през последни-
те години. Въпреки това 
обаче 76% от наличната 
биомаса в България не 
се използват, отчитат от  
МИЕТ. Най-добри резулта-
ти има при усвояването на 
дървесната биомаса, която 
е и с най-големи количества 
и енергиен потенциал. В 
страната вече има 24 ком-
пании, които произвеждат 
дървесни трици, брикети и 
пелети, като те дори изна-
сят продукцията си в Ита-
лия, Испания, Германия и 
др., коментира за в. “Пари” 
Димитър Младенов, пред-
седател на Асоциацията за 

енергийно оползотворяване 
на биомасата. Използва-
нето на селскостопански 
отпадъци обаче още е на 
“кота 0”. 

Около 89.4% от биомаса-
та се използва директно от 
домакинствата и едва 7.5% 
в индустрията, коментира 
за в. “Пари” Александрина 
Димитрова, началник на 
отдел “Опазване на окол-

ната среда и ВЕИ” в МИЕТ. 
Домакинствата всъщност 
използват дърва и дървес-
ни пелети, но в повечето 
случаи ги изгарят в съо-
ръжения с изключително 
ниско КПД - около 30-40%. 
Използването на дървесни 
трици (дървесен чипс) е 
подходящо за публичния 
сектор, но там все още не е 
направен сериозен пробив, 

разказва за в. “Пари” Кра-
симир Станчев, изп. дирек-
тор на “Ерато Холдинг”. 

(Не)воля
Биомасата до момента до-
толкова е била пренебрегва-
на, че дори не е била вклю-
чена в законодателството, 
свързано с ВЕИ. Това обаче 
ще бъде коригирано и в На-
ционалния план за действие 

Трябва да има субсидии и за биомасата
За последните 10 го-
дини използването на 
дървесна биомаса се е 
увеличило до 5 пъти

Господин Младенов, 
какъв е потенциалът на 
биомасата в България и 
доколко той се използва 
пълноценно?

- Възможностите за про-
изводство на енергия от 
биомаса са много големи. 
Досега обаче основно се 
акцентира на дървесната 
биомаса, а не и на остана-
лите разновидности. За по-
следните 10 години използ-
ването на дървесна биомаса 
се е увеличило до 5 пъти. 
Голяма част от населението 
открай време се отоплява 
на дърва, т.е. на един от ви-
довете биомаса, но това не 
се прави много ефективно, 
тъй като се използват печки 
или камини, които имат ни-
сък коефициент на полезно 
действие (КПД) - около 
30-40%. През последни-
те 20 години дървесината 
започна да се преработва 

▶

и от отпадъците да се про-
извеждат и други крайни 
продукти - енергийни трес-
ки, брикети и пелети. Те не 
само спомагат за оползо-
творяването на отпадъците, 
но имат и добри енергийни 
свойства. Ако дървата за 
огрев, брикетите и пелетите 
се изгарят в специализи-
рани  и пиролизни котли, 
КПД достига до 90%.

В момента в страната има 
24 фабрики, които произ-
веждат пелети от дървесни 
отпадъци. За сравнение в 
Гърция има 3, а в Румъния 
3 или 4. В същото време 
имаме само една фабрика 
за производство на брикети 
и пелети от слама, която се 
намира в гр. Мизия. Отпа-
дъците от селското стопан-
ство все още не се използ-
ват за енергийни нужди.

Кои са пречките пред 
по-доброто използване на 
биомаса в енергетиката?

- Те са няколко, като на 
първо място са свързани 
със законодателството и 
липсата на политическа 

▶

Дарина Черкезова
dcherkezova@pari.bg

Интервю Проф. Димитър Младенов, председател на Aсоциацията за енергийно оползотворяване на биомасата

воля да се стимулира по-
добно производство. В дру-
ги държави се предвиждат 
субсидии за инвестиции в 
производство на енергия 
от биомаса както за самите 
инвеститори, така и за от-
делните домакинства, кои-
то биха искали да си купят 

системи, работещи с биома-
са. А у нас биомасата досе-
га дори не присъстваше в 
закона за възобновяемите 
енергийни източници.

Има и чисто организаци-
онни проблеми, тъй като за 
производството на биомаса 
и на енергия от нея се мина-

ва през няколко фази - до-
бив, транспорт, преработка 
и т.н. При различните видо-
ве биомаса това се случва 
по различен начин, но като 
цяло процесът никак не е 
лесен, а и не излиза евти-
но. Проблем е и фактът, че 
селското ни стопанство е 
сравнително разпокъсано, 
което допълнително затруд-
нява процеса. 

има ли интерес от 
страна на инвеститори-
те, а и на домакинства-
та към използването на 
биомаса?

- В момента биомасата 
се използва предимно от 
домакинствата, които раз-
читат на дърва за огрев 
и все повече на дървесни 
пелети или брикети. Ин-
тересът на инвеститорите 
към дървесната биомаса 
е голям. От една страна, 
тъй като тя е универсално 
гориво с висока калорич-
ност и сравнително лесно 
може да се намери пазар 
в страната или извън нея, 
а от друга страна - пора-

▶

ди факта, че в България 
има и производители на 
специализираните котли за 
изгарянето й. Към момента 
инвеститорите се интере-
суват основно от възмож-
ностите за изграждане на 
централи за комбинирано 
производство на топлинна 
и електрическа енергия от 
биомаса, тъй като цените, 
на които се продават, са по-
добри, отколкото на биогаза 
например.

Сред чуждестранни-
те инвеститори интерес 
имат предимно такива от 
Италия, Испания и Герма-
ния. Преди време дойдоха 
испански предприемачи, 
които искаха да засаждат 
бързорастящото растение 
пауловния, но впоследствие 
се отказаха.

Като цяло инвестицион-
ните проекти за инсталации 
за производство на пелети 
и брикети от биомаса  имат 
възвръщаемост от макси-
мум 5 години, но сега зара-
ди ограниченото кредити-
ране инвестициите в това 
направление намаляват.

Преобразуване във
вторични енергии

Видове биомаса

Дървесина
дърва за огрев и отпадна

дървесина от горското стопанство

Енергийни култури
бързорастящи видове върбови и тополови
маслодайни – слънчоглед, рапица и др.

Селскостопански отпадъци
твърди отпадъци – от земеделски

култури като слама, царевични
стъбла и др.

течни – животински

Индустриални отпадъци
твърди – хартия, стърготини
течни – от хранително-вкусовата

промишленост

Градски отпадъци
твърди – отпадъци от домакинствата
течни – отпадни води

Без преработване

Преобразуване
в биогорива

Продукти на пазара за
крайно енергийно потребление

Първоначална
трансформация

Преработване

дървесина 
битови отпадъци

селскостопански отпадъци 
други

брикети
пелети
други

твърди
(дървени въглища)

течни
(биоетанол, биометанол, биодизел и т.н.)

газообразни
(биогаз, сметищен газ и т.н.)

електроенергия
топлинна енергия

Графика: Гриша Струнджев
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Ние създадохме този пазар
В началото на 2000 г. 
започнахме да внасяме 
дървесни пелети от Че-
хия и Словакия. Тогава 
това бяха нови, непозна-
ти продукти в България 
и дори се наложи да 
субсидираме продажба-
та им с по 30 лв./т, за да 
успеем да разработим 
пазара. 

Дървесният чипс все 
още не е достатъчно 
популярен в страната, 
но така както създадо-
хме пазара на дървесни 
пелети, така в най-скоро 
време ще създадем и 
този на дървесния чипс.

Като цяло дървесната 
биомаса е евтина и в 
същото време екологич-
на. Клиентът не е об-
вързан с един доставчик 
на пелети или дървесен 
чипс. В същото време 
обаче съоръжения-
та, в които се изгаря 
дървесната биомаса, 

С дървесни 
отпадъци отоплението 
е най-изгодно
Те са 4 пъти по-евтини 
от нафтата и 3 пъти 
по-евтини от тока
Дървесната биомаса е най-
евтиният източник на топ-
лоенергия както за домакин-
ствата, така и за публичния 
сектор - болници, училища, 
детски градини и т.н., когато 
се оползотворява във ви-
сокоенергийно ефективни 
съоръжения. Отоплението 
чрез използване на пелети 
излиза около 7.5 ст./kWh, а 
при използването на дървес-
ни трески цената е дори още 
по-ниска - 5 ст./kWh, при 
положение, че се доставя в 
радиус до 70 км от мястото 
на нейното производство 
като гориво. Това е 4 пъти 
по-евтино от отоплението 
на нафта и 3 пъти по-ев-
тино от това на ток, показ-
ват изчисленията на “Ерато 
Холдинг”. 

Болно ми е, когато ня-
кое училище в Родопите 
например обяви дървена 
ваканция през януари, за-

щото свършила нафтата за 
отопление. А в същото вре-
ме това училище се намира 
в район, богат на отпадна 
дървесна биомаса, която 
може да бъде оползотворена 
за отопление, коментира за 
в. “Пари” Красимир Стан-
чев, изп. директор на “Ерато 
Холдинг”. 

Цената за отопление на 
дървесни пелети, съпоставе-
на с отопление на природен 
газ, е приблизително същата 
- около 7.5 ст./kWh към на-
стоящия момент. Въпреки 
това обаче се очаква пос-
къпване на природния газ, 
при това точно преди отоп-
лителния сезон, коментират 
енергийните експерти.

Дървес
ната 
биомаса 

е евтина и в 
същото време 
екологична

са малко по-трудни за 
експлоатация, отколкото 
при използването на  
природен газ, тъй като 
трябва да се почистват 
периодично. Невинаги в 
градска среда е прило-
жимо използването на 
дървесна биомаса, тъй 
като понякога няма как 
да се инсталира котел в 
апартамент в жилищна 
кооперация например.

Когато се използват 
дървесни трески, се 
появява и проблемът с 
транспорта. Транспорти-
рането им на повече от 

Красимир Станчев, 
изп. директор на “ерато Холдинг”

за ВЕИ, който ще бъде готов 
през юни, тя ще намери 
подобаващо място, казват 
от МИЕТ. 

Представителите на ин-
дустрията, свързана с би-
омаса, коментират, че е 
крайно време държавата 
да обърне внимание на био-
масата и да се предоставят 
преференции за използване-
то й или за инвестициите в 

този сектор, както се прави 
в други държави в Европа. 

Ако се стимулира използ-
ването на дървесната био-
маса, с която разполагаме в 
изобилие, можем да сведем 
до минимум ползването на 
вносни изкопаеми горива, 
особено на природен газ, 
което пък влияе пряко върху 
БВП на страната, коментира 
Станчев. 

7.5
▶ ст./kWh е цената, 
която се заплаща при 
отопление с дървесни 
пелети

70 км от мястото на про-
изводство значително 
оскъпява използването 
им и ги прави некон-
курентоспособни. За 
сметка на това обаче те 
са много евтин и удачен 

източник на топлина 
за публичния сектор, 
например за училища, 
детски градини, болни-
ци и т.н. 

Интервю с  
Красимир Станчев в pari.bg

СнИмКа марИна ангеловаПреобразуване във
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дървесина от горското стопанство

Енергийни култури
бързорастящи видове върбови и тополови
маслодайни – слънчоглед, рапица и др.

Селскостопански отпадъци
твърди отпадъци – от земеделски

култури като слама, царевични
стъбла и др.

течни – животински

Индустриални отпадъци
твърди – хартия, стърготини
течни – от хранително-вкусовата

промишленост

Градски отпадъци
твърди – отпадъци от домакинствата
течни – отпадни води

Без преработване

Преобразуване
в биогорива

Продукти на пазара за
крайно енергийно потребление

Първоначална
трансформация

Преработване

дървесина 
битови отпадъци

селскостопански отпадъци 
други

брикети
пелети
други

твърди
(дървени въглища)

течни
(биоетанол, биометанол, биодизел и т.н.)

газообразни
(биогаз, сметищен газ и т.н.)

електроенергия
топлинна енергия
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България е на път да тръгне 
по спиралата на хроничния 
дефицит. Това предупре-
диха икономистите от Ин-
ститута за пазарна иконо-
мика Светла Костадинова 
и Петър Ганев. И двамата 
се обединиха около тезата, 
че правителството е това, 
което определя какъв да 
е размерът на бюджетния 
дефицит.

Най-лесният  
вариант
Много лоша е идеята да се 
ползват пари от фискалния 
резерв, за да покриват опе-
ративни разходи, каза д-р 
Ричард Ран, председател на 
надзорния съвет на ИПИ и 
на Института за глобален 
икономически растеж. По 
думите му България е с 
много добри показатели от 
гледна точка на дълга. Той 
обаче предупреди, че това 
може да се промени, ако 
кабинетът реши да тръгне 
по пътя на увеличението 
на дефицитите. Според 
него гръцкият сценарий 
може да се задейства и у 
нас, ако управляващите не 
предприемат мерки рязко 

да намалят разходите.

Едно говорят,  
друго става
Вместо наистина да за-
тегне коланите от акту-
ализацията на бюджета, 
става ясно, че на практика 
разходите се увеличават с 
1.4 млрд. лв. на фона на 
резкия спад на приходите, 
каза Костадинова. По ду-
мите й само една част от 
тези харчове са свързани с 
плащанията по стари дого-
вори (около 660 млн. лв.), 
останалите разходи са на 
сегашния кабинет. Тя обяс-
ни, че намеренията да се 
харчат пари от резерва са 
сигнал за невъзможността 
на правителството да ба-
лансира бюджета, каквито 
бяха обещанията в края на 
миналата година.

Двата пътя
Не виждаме никакви мерки 
през първите месеци на 
тази година, които да са 
в посока намаляване на 
дефицита, каза Петър Га-
нев. Както и не е започната 
нито една от обещаните ре-
форми в здравеопазването, 
образованието и пенсион-
ната система.

Финансовият министър 
Симеон Дянков говореше, 
че бюджетът ще е на нула 
през 2010 г. и ще кандидат-
стваме в еврозоната. Сега 
виждаме, че се случва точ-
но обратното, дефицитът 
е заложен да стигне 4.8%, 
каза Ганев. Той обясни, че 
България може да поеме по 

два пътя - по-добрия - този 
на Естония, и по-лошия -  
този на Гърция. 

За да намали дефицита 
си, Естония предприе сери-
озни мерки за орязване на 
разходите. Те предприеха и 
трудни реформи, но успя-
ха да избегнат спиралата 
на дефицита и за награда 
получиха покана за вли-
зане в еврозоната. Точно 
в обратната посока тръгна 
Гърция, каза Ганев. Освен 
че се оказа, че са подпра-
вяли документи и са крили 
информация, дефицитът в 
южната ни съседка стана 
хронично явление. За да 
се финансира бюджетни-
ят дисбаланс, се увеличи 
дългът, а това доведе до 
намаляване на кредитния 
рейтинг на Гърция. На-
края страната се оказа във 
фактически фалит и ЕС се 
наложи да я спасява. 

има шанс
България може да бъде 
една от отличниците в Ев-
ропа само ако се откаже от 
заложените допълнителни 
фискални мерки, които ще 
струват 1.15 млрд. лв., смя-
тат от ИПИ. Според Ганев  
разплащанията с бизнеса 
трябва да станат само ако 
се намалят допълнител-
но разходите. Освен това 
екипът на Борисов трябва 
сериозно да помисли да се 
откаже от някои харчове, 
като тези за хеликоптерите, 
строежа на спортната зала 
и българския "Лувър".

Биляна вачева

Има риск България да тръгне 
по пътя на хроничния дефицит
Икономисти препоръчват да не се пипа фискалният резерв

 България е в много 
по-добра позиция от 
европейските страни от 
гледна точка нивото на 
дълга, каза Ричард Ран, 
председател на надзора 
на иПи

▶

1.75 
▶ млрд. лв. икономии 
ще се реализират 
от предложените 
съкращения на 
разходите от ИПИ

снИмка емИлИя костадИнова

Мнение

Трябва нова актуализация  
на държавния бюджет
Да се направи актуали-
зация на бюджета, която 
може да доведе до по-ни-
сък бюджетен дефицит. Не 
е изключено от Европей-
ската комисия да поискат 
да ни глобят за свръхдефи-
цит и да се изискат мерки 
за намаляването му. 

Важно е да 
покажем ясно, 
че ситуацията 
с бюджета е 
овладяна и е 
под контрол. От 
Синята коалиция 
призоваваме всички 
разходи, които може 
да бъдат отложени - да 
бъдат отложени, всички 
разходи, които може да 
бъдат съкратени - да бъдат 
съкратени.

Бели пари
Кога  
се използва  
резервът  

Фискалният резерв 
може да се ползва 
за погасяване на 

▶

държавни дългове.
Резервът би 

могъл да се пипа и 
за провеждането 
на ключови 
реформи (каквито 
сега не виждаме 
правителството да 
провежда).

▶
Тези пари не са за: 

 финансиране  
на правителствените 
разходи

 големи  
инфраструктурни  
проекти

 рискови инвестиции.

▶

▶

▶

Мартин Димитров, 
съпредседател на синята 

коалиция

Предложения
Кои разходи  
да се съкратят  

на всички министер-
ства с поне 20%, в това 
число и на социалното 
ведомство и мвР, спес-
тяват се 964 млн. лв.;

 съкращаване на 
трансферите с 15%, или 
339 млн. лв. икономии;

на висшите училища, 
Бан с 20%, или 90 млн. 
лв.; 

на Бнт, БнР и нс пак с 
20%, или 32 млн. лв.;

орязване на бюджета 
за съдебната власт с 
20%,  или 58 млн. лв. ико-
номии. 

▶

▶

▶

▶

▶
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Игра на нерви на газовия пазар в България
“Булгаргаз” иска да 
разговаря с ръковод-
ството на “Газпром” 
за стъпването на 
“Овергаз” на българ-
ския пазар

“Булгаргаз” и “Овергаз” 
влязоха в нещо като студе-
на война, след като “Овер-
газ” обяви, че няма да под-
нови договора за доставки 
на газ с държавното друже-
ство. След решението във 
всяка от компаниите имат 
притеснения за стъпки-
те, които другата ще пред
приеме. 

изтласкване
Въпреки че няколко пъти 
повтори, че двете друже-
ства не са в конфликт, ди-
ректорът на “Булгаргаз” 
Димитър Гогов призна, че 
“винаги съществува риск 
за това да бъдем по някакъв 
начин изместени от пазара 
и да се цели придобиване 
на определен дял от този 
пазар”. 

С 2.5 млрд. куб. м от общо 
3 млрд. годишно “Овергаз” 
е найголемият доставчик 
на газ за “Булгаргаз”. Ком-
панията смята да излезе на 
пазара с 1 млрд. куб. м. И 
вероятно с пониски цени. 
“Нормално е едно лице, 

подставено от този про-
изводител, в един момент 
да се опита да влезе на 
един пазар, включително 
и временно намаляване на 
цените с цел завладяването 
на един дял от този пазар”, 
беше коментарът на Гогов. 
Според енергийния експерт 
Иван Хиновски обаче това 
означава реална конкурен-
ция на пазара в страната. 
По думите на Димитър Го-
гов двете компании не са 
поставени в равни условия 
за конкуренция. Причината 
е, че “Булгаргаз” е задъл-
жена да се регистрира и 
да има лиценз, освен това 
подлежи на регулация от 
Държавната комисия за 
енергийно и водно регу-
лиране. 

Притесненията на “Овер-
газ” са свързани с опасност-
та от нелоялна конкуренция 
и евентуална държавна под-
крепа за “Булгаргаз”. 

Преговори 
с “Газпром” 
“Булгаргаз” води разго-
вори с дъщерното друже-
ство “Газпром Експорт” 
за подновяване на дого-
вора, който изтича в края 
на годината. Той трябва да 
гарантира всички доставки 
за страната. Димитър Гогов 
се позова на подписан през 
2006 г. меморандум, в който 
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21.2
▶ процента е намаление-
то на потреблението на 
газ в България в последни-
те две години

Решението на “Овергаз” ще 
доведе до реална конкуренция

Във всички случаи 
стъпването на “Овергаз” 
директно на пазара е 
подобре. Това се казва 
реална конкуренция. Ни-
кога цената не може да 
бъде повисока, отколко-
то, ако е един обществен 
доставчик.

Няма опасност “Бул-
гаргаз” да бъде изтлас-
кан от пазара. Но ще бъ-
де принуден да диверси-
фицира своите доставки 
и партньори. Защото 

досега на дружеството 
му беше лесно. Договаря 
се за някаква квота от 
“Газпром” и живее спо-
койно. Сега ще трябва 
да се бори за количества. 
Ако “Булгаргаз” не се 
справи и не намери 
алтернативни източници, 
ще бъде лошо. Защото 
това е голямо държавно 
дружество и внася много 
пари в бюджета. Теоре-
тично може да фалира, 
но практически не.
Решението означава ди-

Директорът на “Бул-
гаргаз” Димитър Гогов 
смята, че дружеството 
не е поставено в равни 
условия за конкуренция

▶

снимка марина ангелова

“Газпром” се ангажира да 
гарантира цялото количе-
ство доставки за страната 
до 2030 г., и то през “Бул-
гаргаз”, обясни Гогов. 

Следващата среща меж-
ду представители на двете 
компании е в началото на 
юни. Заедно с това ръко-
водството на “Булгаргаз” 

ще предприеме всички въз-
можни и позволени стъпки, 
за да разговаря по темата за 
“Овергаз” с ръководство-
то на “Газпром”, съобщи 
Гогов. 

Без посредници
Още от газовата криза в 
началото на 2008 г. се за-

говори, че трябва да бъдат 
премахнати посредниците 
между българската страна 
и “Газпром”. Това беше 
потвърдено при срещата 
на Алексей Милер с енер-
гийния министър Трайчо 
Трайков през февруари. С 
решението на “Овергаз” 
отпада единият посредник. 

Другият е “Газпром Екс-
порт”, договорът с който 
трябва да бъде подновен. 
Третият е “Винтерсхал”, 
като договорът с него из-
тича в края на 2012 г. От 
думите на Димитър Гогов 
стана ясно, че се мисли за 
неговото удължаване.

Филипа Радионова

иван Хиновски,
председател на Българския 
енергиен форум

ректни доставки на “Газ-
пром”, но в края на краи-
щата това е конкуренция. 
А това може да има само 
положително въздейст-
вие. И ще има. “Газпром” 
иска да покаже, че може 
да бъде на нашия пазар и 
без посредници.

Държавата не може 
да пречи. Има дирек-
тива, която е гаранция 
за свободен достъп до 
газопреносната мрежа. 
Във всички случаи тя 
не може да попречи за 
безпрепятствен пренос. 
Даже да има някакви 
бариери и висока цена 
за пренос, Европейската 
комисия ще се намеси. 
Защото при преноса на 
газ не може да има дис-
криминационни условия.

Досега на 
“Булгаргаз” 

му беше лесно. 
Договаря се за 
някаква квота 
от “Газпром” и 
живее спокойно
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Ще спестим 
3 млн. лв. от 
административни 
реформи

 Проф. илчев, какво пред-
виждат предложенията 
ви за антикризисни мерки?

- Те са свързани с екстрем-
ни мерки, с които трябва да 
се тръгне към структурни 
реформи в университета. 
Трябва да се премине към 
оптимизиране на учебната, 
научната и изследователска-
та работа. Имаме някои звена 
с дублиращи функции, които 
трябва да се обединят. Имаме 
звена, които биха могли да 
бъдат преструктурирани, та-
ка че да станат по-ефективни. 
Ще бъде трудно обаче. Пред-
ложенията предстои да бъдат 
одобрени или отхвърлени от 
Академичния съвет днес.

 Предвиждате ли съкра-
щения в администрация-
та на Софийския универ-
ситет?

- В момента при нас върви 
проверка за управленски-
те практики. Прави се ench 
marking  на университета 
в сравнение с 9 сходни по 
големина вузове в Европа. 
Оказва се, че Софийският 
университет има най-малка 
администрация. Приказките 
за голямата администрация 
при нас са само легенди. Не 
можем да говорим самоцел-
но за съкращения. Безспорно 
е, че има много хора, които 

▶

▶

не работят добре. Да не се 
лъжем - те не са само в адми-
нистрацията, но и в науката, 
и в образованието. 

 Колко служители рабо-
тят там?

- Грубо казано, имаме око-
ло 1800 души преподаватели 
и 700 служители в админи-
страциите на факултетите, 
централна администрация и 
помощен персонал.

 До какви икономии ще 
доведат антикризисните 
мерки?

- В таблиците сме изчис-
лили предполагаемия размер 
на икономиите, които ще се 
получат през следващите 6 
месеца. Това, което предлага-
ме, ще ни позволи да спестим 
около 3 млн. лв. В момента 
са отрязали около 4 млн. 
лв. от нашия бюджет. Това 
не е здравословна реформа. 
Рискуваме да изпаднем в 
анабиоза и да не можем да 
изпълняваме функциите си.

 Съкращаването на го-
дишния ви бюджет с 10%  
какви промени наложи?

- От около месец насам сме 
спрели ремонтните дейности 
с изключение на аварийни-
те ремонти. Разположени 
сме в 19 сгради, които са 

▶

▶

▶

паметници на културата, а 
9 са национални паметници 
от първа категория. Послед-
ните години получавахме 
6-7 млн. лв. допълнително 
за поддръжката им. Това е 
единствената привилегия на 
СУ в сравнение с другите 
висши училища.

 Не смятате ли, че 
специалности, които не 
отговарят на търсене-
то на пазара на труда 
у нас, трябва да бъдат 
закрити? Това няма ли да 
доведе до още икономии?

- Бих казал, че 95% от на-
шите специалности имат 
много високи оценки. Ня-
маме направления, които да 
не поддържаме на високо 
ниво. Много е трудно да се 
прецени какво ще стане в 
бъдещето. Последните пра-
вителства нямаха програми 
как ще изглежда икономика-
та на България след 15 или 
20 години. Ако сега закрием 
някоя специалност и след 
15 години се появи глад за 
такива кадри, на практика 
ще е кауза пердута да се 
създава наново, да се търсят 
преподаватели. 

 Премиерът Бойко Бо-
рисов подкрепи ли ви по 
казуса с ботаническата 

▶

▶

Бизнесът няма интерес да инвестира  
в образованието, защото няма привилегии

Интервю Проф. Иван Илчев, ректор на Софийския университет „Св. Климент Охридски”

градина в Балчик?
- За разлика от Вежди Ра-

шидов аз искам да бъда обек-
тивен. Той не ни подкрепи, 
а каза, че иска тримата да 
седнем и да поговорим.

 Какви са приходите от 
ботаническата градина?

- Към 1 млн. лв. годишно. 
Влагаме ги обратно в заку-
пуването на нови дървесни 
видове, в поддръжката, за 
ремонт. Направихме нова 
оранжерия за кактусите. Това 
е унизителен за българското 
общество спор. Страхувам 
се, че Министерството на 
културата в лицето преди 
на Стефан Данаилов и се-
га на Вежди Рашидов се  
влияе от местни интереси. 
Една година водих борба със 
Стефан Данаилов и накрая 
той се съгласи да премахнем 
унизителните две каси и да 
въведем електронна барие-
ра. Най-голямата съпротива 
беше от хората на място.

 Защо?
- Защото до този момент, 

като спира автобус с туристи, 
особено румънски, органи-
заторите  купуваха 5 билета 
вместо 20, колкото са тури-
стите. Разликата в парите си 
я разделяха екскурзоводът и 
вероятно хора на място. При 

▶

▶

електронните каси това не 
е възможно. Мярката рязко 
повиши прихода от билети. 

 Каква е позицията ви по 
отношение на идеята за 
връщането на платено-
то обучение?

- Смесени чувства изпит-
вам. Основният въпрос за 
мен е социален. Всички бъл-
гарски граждани плащат за 
своето образование данъци 
на държавата. Не можем да 
им искаме допълнителни 
пари, защото университетът 
е държавен и те вече са си 
платили. Категорично про-
тив съм частните училища 
да получават държавна суб-
сидия за това, че обучават 
студенти, под предлог, че ро-
дителите и на тези студенти 
плащат данъци. Веднага ще 
дам пример. Ние плащаме 
данъци и за полицията. В то-
зи смисъл трябва ли мутрите 
с телохранители да си искат 
данъка от държавата за поли-

▶

цията, за да плащат по-малко 
на бодигардовете си?

 Как се отнасяте към 
идеята, че е крайно време 
университетите да за-
почнат да правят бизнес 
чрез интелектуалната си 
собственост?

- Това може да го направят 
няколко висши училища в 
България. Вината до голяма 
степен е у нас. Ние не сме се 
организирали. Ректорският 
съвет на СУ ще бъде готов 
до 2 месеца със списък на 
продуктите, които сме раз-
работили в областта на хи-
мията, физиката, биологията, 
културния туризъм, социоло-
гията. Искаме да направим 
среща с българския бизнес 
през есента и да им кажем 
- ето това го имаме.

 Не се ли налага законова 
промяна?

- И сега няма пречка. Уни-
верситетите може да съз-

▶

▶

Търговията влошава оценките за бизнес климата
В промишлеността, 
строителството и 
услугите мениджъ-
рите очакват пови-
шаване на търсенето

Мениджърите от промишле-
ността, услугите и строител-
ството отчитат подобряване 
на бизнес климата през май, 
но в търговията положението 
продължава да се влошава. 
Това показва майската анкета 
на НСИ, според която общи-
ят показател за бизнес клима-
та у нас се е понижил с 0.4% 
спрямо април, и то основно 
заради сектора Търговия на 
дребно, където индексът за 
бизнес климата е с 5.3% по-
нисък от април. 

Спад в продажбите
Търговците отчитат нама-

ляване на продажбите през 
последните три месеца. Те 
гледат песимистично и на 
развитието на бизнеса си през 
следващите шест месеца. То-
ва предопределя прогнозите 
за предстоящо слабо намаля-
ване на персонала, както и за 
леко покачване на продажни-
те цени. Няма изгледи скоро 
да се подобри покупателната 
способност на българите, а 
оттам и да се вдигнат оборо-
тите в търговията на дребно, 
коментира Рая Попова, член 
на УС на Българската ритейл 
асоциация. Хората купуват 
най-необходимото, не се 
презапасяват с дълготрайни 
стоки, каза Попова. По дан-
ни на Българската ритейл 
асоциация от началото на 
годината до момента спадът в 
търговските обороти е между 
30 и 50%. Това е влошаване в 

сравнение със същия период 
на 2009 спрямо 2008 г., кога-
то отчетеният спад в сектор 
Търговия на дребно бе около 
30%.

оптимистични  
нагласи
В промишлеността обаче по-
казателят за бизнес климата е 
с 0.9 пункта над априлското 
си равнище. Мениджърите 
отбелязват, че производстве-
ната активност е леко нама-
лена в сравнение с април, но  
очакванията им за следва-
щите три месеца са опти-
мистични (увеличение на 
балансовия показател с 5.1 
пункта). Оптимизмът идва 
от подобрения износ през по-
следните месеци. Увеличава 
се обаче делът на предпри-
ятията, които изпитват про-
блеми със свития вътрешен 

пазар. През май показателят 
бизнес климат в строител-
ството се покачва с 1.3 пунк-
та спрямо предходния месец 
поради по-оптимистичните 
очаквания на строителни-
те предприемачи. Те обаче 
отчитат, че осигуреността с 
поръчки през май е влошена 
в сравнение с април. Продъл-
жава да се очаква известно 
намаляване на персонала.

В сектора на услугите по-
казателят за бизнес климата 
се повишава с 0.6 пункта. 
Мениджърите дават по-до-
бри оценки за настоящото 
бизнес състояние на пред-
приятията, прогнозите са за 
увеличаване на търсенето 
през следващите три месеца. 
Няма очаквания за намаля-
ване на персонала в сектор 
Услуги.

Мила Кисьова
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В Карлово се отказват да гледат рози 
С 1000 ЕUR е по-скъ-
по българското масло 
от турското, съобщи 
Васил Попов, собстве-
ник на  розоварна  

Дребните розопроизводи-
тели масово се отказват да 
се грижат за градините си. 
Това съобщи за в. „Пари” 
Николай Калеев, произво-
дител от Карлово. От 30 дка 
рози той е оставил само 5 
дка тази година. Много от 
колегите ми са на път да 
се откажат окончателно от 
традиционното занятие.  

Конфликт
Причината е, че държавата 
ни остави изцяло в ръцете 
на преработвателите, които 
дават малка изкупна цена, 
обясни Калеев. 1.20-1.30 
лв. за килограм розов цвят 
получават производителите 
този сезон. Разходите за 
декар рози възлиза на над 
100 лв., а субсидията по 
директните плащания е 22 

лв. Тези помощи са при-
емливи за зърнопроизво-
дителите, но не е и за рози, 
тъй като площите са малки. 
Големите плантации с рози 
са нерентабилни, понеже 
изискват големи разходи за 
труд, обясни Калеев. Пред-
стои среща на розопроизво-
дителите със земеделския 
министър. Ако държавата 
не подкрепи сектора, ро-
зопроизводството е на път 
да отмре, предупредиха зе-
меделците. 

Масло 
За над 4 хил. EUR за ки-
лограм продаваме маслото 
си в Америка и Франция 
тази година, съобщи Ва-
сил Попов, собственик на 
„Денита”, фирма за дести-
лация на етерични масла. 
Продуктът се е котирал за 
5 хил. EUR през миналата 
година. Този сезон цените 
са паднали заради кризата. 
Българското масло е с 1000 
евро за килограм по-скъпо 
от турското. Причината е 

Интервю Проф. Иван Илчев, ректор на Софийския университет „Св. Климент Охридски”

дават търговски дружества. 
Практиката е такава, че дру-
жествата са прилепени към 
вуза, докато са губещи. В 
момента, в който започнат 
да печелят, се опитват да 
станат самостоятелни. Това 
е повторение на историята 
с куфарчетата с пари, ко-
ито са давани на партията 
за подкрепа на бизнеса, но 
когато бизнесът се замогва, 
забравя за нея и започва да 
печели сам.

 На какъв етап е идеята 
за създаване на техноло-
гични паркове към универ-
ситетите?

- На етап говорене. Ми-
нистър Игнатов каза, че от 
догодина ще започнат из-
граждането на три такива и 
единият ще е в СУ.

 Как ще се финансират и 
управляват те?

- Все още нищо не е ясно. 
Ние искаме първо да наме-

▶

▶

рим пари, после да направим 
проекта и накрая да изградим 
центъра. Посетих подобен 
център в Анкара, където бяха 
подходили обратно. Първо са 
приели закон, в който гриж-
ливо са изброени привиле-
гиите и дивидентите, които 
ще получи бизнесът, ако ин-
вестира в изграждането на 
такъв технологичен център. 
И едва след това започнали 
проектите. Ние се опитва-
ме да обърнем пирамидата. 
Предварително трябва да 
сме сигурни, че бизнесът ще 
инвестира, иначе не можем 
да си го позволим. В момен-
та бизнесът няма никакъв 
интерес да инвестира в об-
разованието, защото нечия 
умна глава преди 7-8 годи-
ни махна и съвсем малките 
данъчни облекчения, които 
получаваха бизнесмените, 
ако инвестират в образова-
нието. Безумие, което го няма 
никъде по света.

Елена Петкова

снимка боби тошев

43% от европарите  
за човешки ресурси  
са договорирани
Безработицата през 
май пада до 9.7% 
Общо 1420 са сключените до 
момента договори по Опера-
тивна програма „Развитие на 
човешките ресурси”. Те са на 
стойност 997 млн. лв. Това 
е 43% от общия бюджет на 
програмата, който е 1.3 млрд. 
лв., отчете министърът на 
труда и социалната политика 
Тотю Младенов по време на 
парламентарния контрол. 

Реално по спечелените про-
екти обаче са изплатени само 
127 млн. лв. От тях около 100 
млн. лв. били разплатени от 
идването на правителството 
на ГЕРБ на власт.

Българският пазар на труда 

не беше и не е изправен пред 
трусовете, които споходиха 
редица други страни от ЕС, 
заяви още министър Младе-
нов. Нивото на безработица у 
нас остава по-ниско от сред-
ното на ЕС. Към 21 май то 
е 9.7%, което се равнява на 
359 хил. безработни, съобщи 
Младенов. През април отче-
тената от Агенцията по зае-
тостта безработица бе 9.9%. 

Не се самоуспокоявай-
те с данните за сезонното 
повишаване на заетостта, 
предупреди от парламен-
тарната трибуна лидерът на 
ДСБ Иван Костов. Според 
него есента ще бъде много 
трудна. 

Мила Кисьова

в уникалните качества на 
родния продукт, които се 
дължат на климатични-
те особености в долина-
та. Елитните парфюми в 
света се  правят изключи-

телно с българско масло. 
Продуктът на „Денита” са 
използвали и парфюмери-
те на английското кралско 
семейство през 2009 г.

Светлана Трифоновска 

Царицата на розите в карловската долина 
снимка авторът

▶
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Дмитрий Медведев търси 
помощта на Евросъюза
Руският президент Дмитрий 
Медведев ще бъде дома-
кин на първата среща на 
върха с ръководителите на 
Европейския съюз (ЕС). 
Събитието ще се проведе 
на 31 май и 1 юни в Ростов 
на Дон.

Медведев ще се срещне 
с президента на ЕС Хер-
ман ван Ромпуй и външ-
ния министър на евроблока 
Катерина Аштън, както и 
президента на Европейска-
та комисия Жозе Мануел 
Барозу. 

През последните две 
години Русия не успя да 
постигне споразумение с 
ЕС заради напрегнати раз-
личия по отношение на 
търговията, политически 
дрязги и петдневната вой-
на с Грузия през 2008 г. 
Министър-председателят 
Владимир Путин, който 
бе президент на страна-
та между 2000 и 2008 г., 
предпочиташе да развива 
преки връзки с най-голе-
мите икономики в Европа 
като Германия, Франция и 
Италия. 

Стабилното присъствие 
на делегацията на ЕС ни 
дава надежда, че решени-
ята, които ще се вземат 
на срещата, ще може да 
се провеждат по-последо-
вателно, заяви заместник-
министърът на външните 
работи на Русия Алексан-
дър Грушко пред репортери 
в Москва вчера. 

Основните теми, които 
ще се обсъждат, са пре-
махването на визите за 
руснаци, пътуващи в ЕС, 
и помощ от европейските 
държави за модернизиране 
на икономиката на Русия. 

Проблемът с визите
От години страната се  
опитва без успех да из-
действа свободно от ви-
зи пътуване из Европа 
на своите граждани, но 
европейските държави се 
оправдават с насилието, 
проявявано в Кавказкия 
район, и липсата на строг 
контрол по границата с би-
вшите съветски републики, 
с които граничи. 

Сега Грушко изтъкна, че 
Русия отговаря на искани-
ята на Европа особено след 
подписването на споразу-
мение с ЕС за репатриране 
на нелегални емигранти. 
За разлика от настроенията 
преди няколко години сега 
Русия иска да привлече по-
вече чужди инвестиции и 
търси по-тясно сътрудни-
чество с Европа. 

икономическа помощ
Кризата натисна надолу це-
ните на нефта и природния 
газ и Русия, която е водещ 
износител на тези суро-
вини, показа интерес към 
модернизиране на иконо-
миката си. Страната и ЕС 
работят върху постигане на 
по-лесен достъп на Русия 

118  
▶ депутати в долната 
камара от общо 200 ще 
има коалицията, ако 
успее да се сформира

Сътрудничество
Търговията 
между Москва  
и ЕС досега
▶ търговският обем 
между Русия и Ес през 
2009 г. достига 236 млрд. 
USD.
▶ това е с 38% по-малко 
от 2008 г. според данни 
на руското министер-
ство на икономиката.
▶ Делът на преките 
инвестиции от Ес за 
Русия през първото три-
месечие на тази година 
възлизат на 83%, или 45 
млрд. USD.
▶ Ес получава 45% от 
вносния природен газ и 
33% от суровия петрол 
от Русия.
▶ Русия изнася 70% от 
своя газ и 88% от петро-
ла си за европейските 
страни. 

Сумарният вот за 
три десноцентристки 
партии, борещи се за 
свиване на разходите, 
събраха мнозинство

Гражданската демократиче-
ска партия в Чехия и други 
две по-малки десноцентрист-
ки формации са събрали най-
много гласове на изборите в 
страната, които се проведоха 
в петък и събота. Интересно-
то е, че в своята предизборна 
кампания те предлагаха съ-
кращаване на разходите, до-
като социалдемократите, ко-
ито самостоятелно спечелиха 
най-много гласове (22.1%), 
заложиха на обещания за 
вдигане на жизнения стан-
дарт. Така чехите показаха, че 
избраха затягане на бюджета 
пред нова дългова криза. 

Резултати 
Гражданските демократи зае-
мат второ място със събрани-
те 20.2%, следвани от TOP 09 
с 16.7% и Обществени дела с 
10.9%. И трите формации са 

Fitch свали кредитния 
рейтинг на Испания
Агенцията отчита 
негативна прогноза за 
растеж на испанската 
икономика

Рейтинговата агенция Fitch 
намали оценката на Испа-
ния вчера заради лошата 
прогноза за растеж въпре-
ки предприетите мерки 
на кабинета за сериозни 
съкращения на разходите. 
Намалението е с един пункт 
от максималната оценка 
ААА на АА+, защото про-
цесът на задлъжнялост на 
домакинствата, компаниите 
и банките, както и извън 
страната чувствително ще 
намали нарастването на 
икономиката на страната в 
средносрочен план, твърди 
агенцията.  

Това е нов удар върху пра-
вителството на министър-
председателя Хосе Луис 
Родригес Сапатеро, което 
се бори да увери пазарите, 
че страната няма да пос-
ледва финансовия колапс 
на Гърция. 

Според Fitch дългът на 
страната най-вероятно ще 
стигне 78% от брутния въ-
трешен продукт (БВП) до 
2013 г. в сравнение с 40% 
преди развихрянето на кри-
зата през 2007 г. В подкрепа 
на своето решение агенци-
ята посочва придобиването 
на една закъсала регионална 
банка от централната банка 

на Испания като начин тя да 
бъде спасена и коментира, 
че това действие говори за 
забавяне на икономическо-
то възстановяване.

На 28 април дру -
га рейтингова агенция, 
Standard&Poor’s, също сва-
ли оценката на страната от 
АА+ на АА с отрицателна 
перспектива.

▶ Министър-председате-
лят на Русия Дмитрий 
Медведев ще бъде дома-
кин на двудневна среща с 
ръководителите на ЕС

снимка reUterS

▶ Агенция Fitch намали рейтинга на испания въпреки 
предприетите мерки на правителството за съкра-
щаване на разходите 

в програмата на коалицията, 
информира вестник Mlada 
Fronta на своя уебсайт. 

Ако тази коалиция успее 
да се сформира, тя ще има 
118 депутати в 200-мест-
ната долна камара, показва 
статистиката. 

Губещи 
През последната година 
страната бе управлявана от 
временно правителство, ко-
ето забави прилагането на 
мерки за възстановяване на 
икономиката по време на гло-
балната финансова криза. 

Последните избори доне-
соха най-лоши резултати от 
1996 г. за двете най-големи 
партии, което показва, че 
чехите са изморени от во-
дената досега политика. 
TOP 09 и Обществени де-
ла влизат в парламента за 
първи път след национални 
избори. Също за първи път 
комунистите не успяха да 
се наредят сред първите три 
партии, а заеха четвърто 
място с 11.3% от подадени-
те гласове.

Чехите избраха бюджетните 
съкращения пред кризата

Русия организира двудневна среща на върха с представители на ЕС

до западните технологии. 
Тази стъпка бе определена  
наскоро от министър-пред-
седателя Владимир Путин 

като „повратна точка” в 
двустранните взаимоотно-
шения.  В замяна Европа 
очаква Русия да се справи 

с корупцията, да засили 
прилагането на законите и 
да прокара необходимите 
реформи. 

Не е ясно обаче дали 
руските ръководители са 
готови за такива дълбоки 
промени. 

поддръжници на идеята за 
свиване на харчовете и се на-
дяват да сформират кабинет 
и да работят за намаляване 
на бюджетния дефицит. Ми-
налата година той набъбна до 
5.9% от брутния вътрешен 
продукт, или два пъти повече 
от прага, поставен от Евро-
пейския съюз. 

Анализаторите коменти-
рат, че се оформя десно-
центристко правителство 
и за първи път от 1996 г. то 
ще има мнозинство. 

Преговори
Лидерът на гражданските де-
мократи Петр Нечас се срещ-
на късно в събота с лидерите 
на TOP 09 и Обществени де-
ла да обсъдят приоритетите 
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Проверка
Надзорът откри 
176 нарушения 
в отчетите 
Комисията за финансов 
надзор откри 176 нару-
шения при представяне-
то и разкриването на ин-
формация пред акционе-
рите и обществеността. 
Това показва проверка 

на годишните финансо-
ви отчети на публични-
те дружества. Най-мно-
го нарушения са напра-
вени по отношение на 
програмите за корпора-
тивно управление. Общо 
13 дружества въобще не 
са представили такава 
програма, а други 104 
компании не са предста-
вили информация как 
спазват собствената си 

програма за корпора-
тивно управление или 
как прилагат и спазват 
принципите за корпо-
ративно управление. За 
всички нарушения ще 
бъдат съставени актове 
за установяване на ад-
министративни наруше-
ния, както и ще бъдат 
предприети действия по 
прилагане на админи-
стративни мерки.

“Технологичен център 
- Институт по Микро-
електроника” е увели-
чила капитала си 40 
пъти до 120 млн. лв. 

Миноритарният акционер 
в Корпоративна търгов-
ска банка “Технологичен 
център - Институт по Ми-
кроелектроника” АД (“ТЦ 
- ИМЕ” АД) ще пласира 
облигации за 15 млн. EUR, 
след като получи одобре-
нието на Комисията за фи-
нансов надзор. На фона на 
все по-свиващия се пазар на 
корпоративни облигации у 
нас дружеството ще се опи-
та да привлече нови 15 млн. 
EUR само година след като 
пласира друга емисия кор-
поративен дълг на същата 
стойност. Параметрите на 
новата емисия са същите, 
както и преди година - 5-
годишни облигации с 8% 
годишна лихва. 

“Технологичен център 
- Институт по Микроелек-
троника” АД е слабо из-
вестна с дейността си, но 
е популярна като акционер 
в КТБ. По последни данни 
дружеството има 0.269% 
от капитала на трезора, 
след като на 25 март 2009 
г. продаде през БФБ други 
23% от банката. Тогава в 
триъгълна операция между 
“ТЦ - ИМЕ” АД друг от 
акционерите в КТБ - “Бро-
мак” и Bulgarian Acquisition 
Company II S.a r.l, 30% от 

трезора се озоваха именно 
в офшорката.

Компанията влезе в КТБ 
през 2006 г., като придоби 
директно 29.06% от капи-
тала на банката. 

история
За силния човек в “Техно-
логичен център - Институт 
по Микроелектроника” е 
спряган председателят на 
НС на КТБ Цветан Васи-
лев. Доскоро той наистина 
беше основен акционер в 
компанията. Неговата “Бро-
мак” ЕООД притежаваше 
49% от капитала на “ТЦ 
- ИМЕ” АД, а останали-
те 51% владееше непряко 
като собственик на друго 
дружество - “Кен трейд” 
ЕАД. В началото на март 
2009 г. обаче “Бромак” се 
разделя със собствеността 
си в “Кен трейд”. Новият 
притежател на компанията 
е регистрираната в Кипър 
“Текла Лисиоти”, която е 
платила сумата от 2.5 млн. 
EUR. 

Кипърската офшорка оче-
видно е направила сделката 
на века, тъй като печалбата 
на “ТЦ - ИМЕ” АД в края 
на 2009 г. достига 71 млн. 
лв.

промяна
Според протокола от по-
следното общо събрание 
на  “Технологичен център 
- Институт по Микроелек-
троника” АД сред акционе-
рите на компанията липсва 

и самата “Бромак”. Срещу 
нейния дял от 49% стои “И 
Еф Ви Интернешънъл Фай-
неншъл Бенчърс Лимитид” 
от Британските вирджин-
ски острови. 

На същото общо събра-
ние двамата акционери са 
взели и решение за доста 
сериозното увеличение на 
капитала от 3 млн. лв. на 
120 млн. Това става чрез 
преобразуване на печалба-
та за 2009 г. и натрупаната 
печалба от минали години 
в капитал. 

но това не е всичко
Приказката обаче не спира 
тук. Дори след увеличени-

ето на капитала чрез преоб-
разуване на натрупаната 
печалба в златната мина 
“Технологичен център - 
Институт по Микроелек-
троника” АД са останали 
още над 25 млн. лв. нераз-
пределен резултат. За това 
мениджмънтът на друже-
ството свиква извънредно 
общо събрание на акцио-
нерите, на което ще им 
предложи да си разделят 15 
млн. лв. като дивидент. 

Политика на раздаване 
на дивидент следва и КТБ, 
където “Технологичен цен-
тър - Институт по Микро-
електроника”, както стана 
дума, има вече скромен дял. 

С новия си капитал обаче 
компанията ще бъде двойно 
по-добре капитализирана 
от трезора - КТБ има капи-
тал от 60 млн. лв.

инвестиции
Как ще бъдат използвани 
парите, с които се увеличава 
капиталът на “Технологичен 
център - Институт по Ми-
кроелектроника”, не е ясно. 
До редакционното приключ-
ване на броя не успяхме да 
се свържем с изпълнителния 
директор на компанията Те-
одора Танева въпреки увере-
нията, че това ще се случи. 
Според протокола от общото 
събрание обаче г-жа Танева 

е обяснила пред акционе-
рите, че сумата от 117 млн. 
лв. е напълно достатъчна за 
известиционните намерения 
на компанията. “Техноло-
гичен център - Институт по 
Микроелектроника” участва 
в управление на “СИ ДИ 
Дивелопмънтс” АД, НУРТС 
ЕАД и “СИ ДИ Дивелоп-
мънтс 1” АД. В “Обединени 
български вестници” АД, 
което е собственик на ИПК 
“Родина”, “Технологичен 
център - Институт по Ми-
кроелектроника” дели учас-
тие в съвета на директорите 
с Ирена Кръстева и Бистра 
Джагарова.

Екип на в. пари
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Натрупана печалба

Текуща печалба

Постъпления от клиенти 

Други постъпления от оперативна дейност

Графика: Вихър Ласков

Баланс на "ТЦ�ИМЕ" АД към �� декември ���� г., в хил.лв.

Булбанк става третата банка с дивидент
Райфайзенбанк и КТБ 
бяха двете финансови 
институции, решили 
да заделят част от пе-
чалбата си за 2009 г.

УниКредит Булбанк стана 
третата банка на българ-
ския пазар, която реши да 
раздаде дивидент от пе-
чалбата за 2009 г. Общото 
събрание на финансовата 
институция гласува цялата 
печалба за миналата година 
да се разпредели между ак-
ционерите. Положителният 
резултат на Булбанк за 2009 
г. е 194.75 млн. лв.

Стъпка
Раздаването на дивидент 
няма да окаже негативен 
ефект върху капиталовите 
съотношения на банката, 

заявява пред акционери-
те Емилия Палибачийска, 
член на УС и главен фи-
нансов директор на Уни-
Кредит Булбанк. По думите 
й през третото тримесечие 
на 2010 г. заедно с мажо-
ритарния собственик Уни-
Кредит Банк Аустрия ще 
бъде направено увеличение 
на капитала. Сумата, която 
ще се набере, ще е равна на 
раздадения дивидент, твър-
ди Емилия Палибачийска. 
Активите на УниКредит 
Булбанк в края на 2009 
г. са 11.5 млрд. лв., като 
се увеличават с 4.6% на 
годишна база. Депозитите 
на клиенти са достигнали 
6.42 млрд. лв., което е 6.5% 
ръст. Брутният кредитен 
портфейл на Булбанк се 
е увеличил с 3.4% до 7.8 
млрд. лв.

Тенденция
Преди УниКредит само две 
други банки се решиха да 
раздават дивидент. В края 
на март Райфайзен Ин-
тернешънъл Банк-Холдинг 
АГ, което е едноличният 
собственик на Райфайзен-
банк България ЕАД, реши 
да вземе половината печал-
ба като дивидент. Положи-
телният резултат през 2009 
г. е 51 млн. лв., като другата 
половина от него беше за-
делена като резерв. 

Подобна стъпка одобриха 
и акционерите на КТБ, кои-
то в края на април взеха по 5 
лв. дивидент на акция, или 
общо 30 млн. лв. Печалбата 
на КТБ за 2009 г. е 60.3 млн. 
лв., като останалите 30.3 
млн. лв. бяха отнесени във 
фонд “Резервен”.

атанас Христов

25.42 
МЛН. ЛВ.

30 
МЛН. ЛВ.

194.753
МЛН. ЛВ.

РАЙФАЙЗЕНБАНК БЪЛГАРИЯ ЕАД

КОРПОРАТИВНА ТЪРГОВСКА БАНКА АД

УНИКРЕДИТ БУЛБАНК
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Проблемите с облигации накараха застрахователите 
да се откажат от инвестиции в корпоративен дълг
Засилващите се проблеми с 
корпоративните облигации 
у нас са отказали застрахо-
вателните компании да ин-
вестират в дългови книжа на 
компании. Това става ясно 
от данните за вложенията на 
компаниите от сектора през 
първото тримесечие на 2010 
г.  Инвестициите в корпора-
тивни облигации за януари - 
март тази година са намалели 
с 6.1% до 121.2 млн. лв. 

Сигурност
Банковите депозити и дър-
жавните ценни книжа (ДЦК) 
остават най-предпочитаните 
инструменти, в които застра-
хователите влагат активите 
си. Влоговете в банки заемат 
най-голям дял в инвестиции-
те на компаниите от бранша, 
като в края на март тази 
година в банкови депозити 
са вложени 46.7% от всички 
инвестирани активи. В този 
инструмент застрахователи-
те държат 522.1 млн. лв., като 
през първото тримесечие на 
2010 г. са увеличили парите 
на влог с 19.4%. Мениджъри 
на компаниите от бранша 
твърдят, че депозитите дават 
добра доходност на фона на 
много нисък риск. 

Дълговите книжа, емити-
рани от държавата, заемат 

19.8% от инвестиционния 
портфейл на общозастрахо-
вателните дружества. Вложе-
нията в ДЦК са се увеличили 
с над 20% през първото три-
месечие. В края на март 2010 
г. компаниите имат 221.1 млн. 
лв. в ДЦК спрямо 184.2 млн. 
лв. година по-рано. Гаранти-
раният от държавата дълг е 
най-сигурният инструмент, 
твърдят от бранша.

Бегом
Мечият пазар на фондовите 
борси, който започна още 
в края на 2007 г., накара за-
страхователите да избягат от 
инвестиции в акции. В края 
на март тази година риско-
вите книжа заемат 7.3% от 
вложенията на дружествата. 
Парите в акции са се уве-
личили с 42.5% на годишна 
база и за първото тримесечие 
на 2010 г. достигат 81.1 млн. 
лв. Шефовете на компаниите 
обаче коментират, че едва 
ли има нови експозиции в 
акции, като повишението се 
дължи на ръста в цената на 
книжата. Доказателство за 
това е изменението на воде-
щия индекс на БФБ. Към 31 
март 2010 г. Sofix е добавил 
51.4% към стойността си 
спрямо края на март 2009 г.

Атанас Христов
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Нужна е диверсификация на инвестициите
Основната причина 
за спада на инвести-
циите в облигации е, че 
няма предлагане на нови 
емисии. Всеки иска да 
инвестира в ДЦК, но 
като няма предлагане, 
няма какво да купуваме. 
Инвестициите на застра-
хователите са въпрос на 
балансиран портфейл. 

Затова и в закона са 
записани лимитите 
на различните инстру-
менти, в които може 
да се влага. Трябва да 
има диверсификация на 
инвестициите. Не може 
всички пари да се вло-
жат в един инструмент. 

Всеки иска да 
влага в ДЦК, 

но като няма пред-
лагане, няма какво 
да купуваме

Цветанка крумова, 
изпълнителен директор на ЗАД 

“Армеец” АД 

10.55 
▶млрд. лв. е общата 
пазарна капитализация 
на Българската фондова 
борса след края на 
сесията в петък

“Армеец” влага 
приоритетно в акции
Шестата по премиен приход 
общозастрахователна ком-
пания ЗАД “Армеец” АД 
е най-активният играч при 
инвестициите в акции. Към 
31 март 2010 г. дружеството 
е вложило 50.76 млн. лв. във 
високодоходни инструмен-
ти, което е 62.6% от всички 
вложения в акции на сектор 
Общо застраховане. 

В рискови инструменти са 
50.7% от всички инвестиции 
на “Армеец”, които в края на 
март тази година са малко 
над 100 млн. лв. Общите ак-
тиви на дружеството са над 
157 млн. лв., което означава, 

че в акции са вложени 32.3% 
от тях. Инвестициите на за-
страхователите са въпрос 
на балансиран портфейл, 
като компаниите трябва да 
спазват лимитите, записани 
в Кодекса на застраховането, 
обясни Цветанка Крумова, 
изпълнителен директор на 
ЗАД “Армеец” АД. По ду-
мите й именно разделянето 
на вложенията в различни 
инструменти води до сигур-
ност на активите. Компа-
нията е депозирала в банки 
11.7 млн. лв. от активите 
си, което е 11.7% от всички 
инвестиции. 

Сигурността е в диверси-
фикацията. Критериите, 
по които избираме къде 
да инвестираме активите 
си, са добра ликвидност, 
сигурност и доходност, 
като, разбира се, спазва-
ме лимитите, разписани 
в Кодекса за застрахова-
нето.

Общо инвестиции

Общо активи
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Най�активни компании по инструментиИнвестиционен портфейл на застрахователите, в хил. лв.
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Депозити в банки
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Проблемите с облигации накараха застрахователите 
да се откажат от инвестиции в корпоративен дълг
Депозити и държавни ценни книжа остават най-предпочитаната форма за вложение

„Никотиана БТ” 
увеличи загубата   
„Никотиана БТ холдинг” 
увеличи загубата си до 
261 хил. лв., става ясно от 
консолидирания отчет на 
дружеството за първото три-
месечие на 2010 г. За сравне-
ние година по-рано отрица-
телният финансов резултат 

на компанията беше 165 
хил. лв. По-голямата загуба 
е в резултат на увеличените 
разходи с 25% до 1.6 млн. лв. 
„Никотиана” обаче е успяла 
да увеличи приходите си 
от продажби с 29% до 1.3 
млн. лв. Последните сделки 
с акции на дружеството на 
БФБ са от 6 ноември 2009 г. 
на цена от 0.601 лв.  

ДЗИ с най-много 
вложения в 
банкови депозити 

Компанията е с  
най-голям дял и при 
покупката на корпора-
тивни облигации

„ДЗИ - Общо застрахова-
не” АД, което е на второ 
място по премиен приход 
в бранша, залага твърдо на 
банковите депозити като 
инструмент за инвестира-
не на активите. В края на 
март 2010 г. компанията 
е вложила в банки 171.9 
млн. лв., което е 32.9% от 
влоговете на всички общо-
застрахователни дружества. 
Общите активи на ДЗИ в 
края на първото тримесечие 
са почти 330 млн. лв., като 
52.1% от тях са в банкови 
депозити. Инвестициите 
на дружеството са за 262.95 

млн. лв., като в банки са 
вложени 65.4% от тях. 

ДЗИ е лидер в общото 
застраховане и при инвес-
тициите в корпоративни 
облигации. На фона на 
спада на покупки на този 
инструмент от сектора ДЗИ 
е увеличила експозициите 
си в облигации със 7.9% 
през първото тримесечие 
на 2010 г. Средствата за 
покупка на фирмен дълг са 
51.9 млн. лв. С това компа-
нията държи 42.8% дял в 
общото застраховане, що 
се отнася до вложение в 
корпоративни облигации. 
Дълговите книжа от фирми 
заемат 19.7% от инвестици-
онния портфейл на ДЗИ, ка-
то 15.7% от всички активи 
на дружеството са вложени 
в корпоративен дълг.

Цитат

Задлъжнели сме 
безпрецедентно, а този 

огромен дълг е ясно доказателство 
за икономическите ни грешки 

Дейвид камерън, премиер на Великобритания▶

“Алианц” залага на ДЦК
ЗАД “Алианц България”, 
което е на четвърто място 
по пазарен дял сред общо-
застрахователните друже-
ства, залага най-много на 
дългови книжа, емитирани 
и гарантирани от държа-
вата. 

Към 31 март компания-
та е вложила над 41 млн. 
лв. в ДЦК, което е 18.6% 
от инвестициите на сек-
тора. Общите инвестиции 
на “Алианц” са 121.4 млн. 
лв., като в държавни обли-
гации са вложени 33.85% 
от тях. За купуването на 
ДЦК са използвани 24.4% 
от всички активи на дру-
жеството, които в края на 
март тази година са 168.3 

млн. лв. Смятаме, че вло-
женията в ДЦК са едни от 
най-сигурните, каза Пла-
мен Ялъмов, изпълнителен 
директор на ЗАД “Алианц 
България”. По думите му 
компанията предпочита да 
пази консервативно парите 
на клиентите и резервите 
си, дори и доходността да 
е по-ниска.

Алтернатива за инвес-
тициите на “Алианц” са и 
депозитите в банки, които 
през първото тримесечие 
на годината са 29.7 млн. 
лв., което е дял от 24.5% 
от всички инвестиции. На 
влог дружеството е оста-
вило 17.6% от всичките си 
активи.

Предпочитаме да пазим консервативно активите
Всички виждаме 
постоянните промени 
на пазарите и движението 
нагоре и надолу. Затова 
смятаме, че вложенията в 
ДЦК са едни от най-сигур-
ните. Дори и при по-малка 
доходност предпочитаме 
да пазим консервативно 
парите на клиентите и 
резервите си. Според мен 
проблемните облигации 
са основната причина за 
по-малкото инвестиции на 
сектора в този инструмент. 

Много предприятия 
изпитват трудности с 
обслужването на дълга 
си и затова избягваме 
корпоративните облига-

Много пред-
приятия 

изпитват трудности 
с обслужването на 
дълга си и затова 
избягваме корпора-
тивните облигации

пламен Ялъмов, 
изпълнителен директор на ЗАД 

“Алианц България”

ции. Депозитите са една 
от най-сигурните инвес-
тиции. Да чукна на дърво, 
банките ни са стабилни и 
си плащат лихвите навре-
ме. До определен момент 
консервативният подход 
при инвестициите ще 
продължи.

Общо инвестиции

Общо активи
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Графика: Гриша Струнджев

резултати

Снимки мАринА АнгелоВА

за първите три месеца „Дзи - общо застраховане” 
аД  е вложило над 170 млн. лв. банкови депозити

 СнимкА емилия коСтАДиноВА

▶



Компанията ни печели  
от слабото евро
Пазарът на спедиторските и логистичните услуги може да се  съживи 
към края на лятото
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Господин Швайгхофер, 
наскоро “Шенкер Бълга-
рия” откри нов логисти-
чен център у нас. оправ-
дават ли резултатите 
на компанията за първо-
то тримесечие такива 
инвестиции?

- За момента “Шенкер” 
има стабилно развитие 
на оборота и печалбата 
си. Началото на годината 
традиционно е по-слабо. 
Обикновено след първи-
те три месеца настъпват 
силните периоди. Тогава 
се забелязва засилването 
на дейността. Надявам се 
да финализираме нашите 
проекти и след края на ля-
тото да има по-съществено 
раздвижване на пазара. Но 
това няма да е с големи 
стъпки. Сравнение с първи-
те три месеца на миналата 
година “Шенкер” има спад 
в дейността между 7 и 8%. 
Това се дължи на факта, че 
вносът спадна и продължа-
ва да върви надолу. Но се 
надявам да компенсираме 
тези загуби до края на го-
дината. За нас тази година 
е изключително важно да се 
задържим на положението 
от миналата година.

Каква възвръщаемост 
на инвестицията плани-
рате?

- Ние работим по класиче-
ския принцип на възвръща-
емост. Това означава, че сме 
предвидили инвестицията 
да се възстанови за 7 годи-
ни. За нас тези планове са 
много амбициозни, защото 
не знаем какво ще се случи 
утре. Трудно е да се напра-
ви точен план в днешното 
динамично развитие на па-
зара. Виждаме колко ряз-
ко се променят валутните 
стойности. Наблюдавайки 
паричните потоци при нас, 
може да се каже, че имаме 
достатъчно резерв. Относно 

▶

▶

Интервю Хелмут Швайгхофер, управител на “Шенкер България”

движението на сумите сме 
доста гъвкави. Погледнато 
в краткосрочен план, може 
да се каже, че печелим от 
ниското евро, защото ин-
вестициите и разходите ни 
тук са в тази валута.

До каква степен се за-
пълват капацитетите 
на логистичния център 
и тези на предлаганите 
спедиторски услуги?

- За различните видове 
товари и услуги, които 
предлагаме, е различно. 
Но общата запълваемост е 
около 70% от капацитета 
на логистичния център и 
спедиторските услуги. То-
ва са добри резултати за 
момента, които дават на 
компанията увереност да 
работи, без много да бърза. 
Така можем да избираме 
спокойно дейностите, кои-
то да осъществяваме. 

планирали ли сте бъде-
щите си проекти, в кои-
то да инвестирате?

- Тъкмо завършихме една 
много голяма инвестиция. 
Сега започваме да работим 
по следващ проект. Обмис-
ляме какво да бъде като 
вид следващото вложение 
- дали да бъде в логичис-
тичен център или под друга 
форма. Това зависи от раз-
мера, сумата, която можем 
да отделим за нов проект, 
от нуждите на партньорите 
и клиентите ни. Защото на 
всички места, където иска-
ме да инвестираме, трябва 
да подобряваме и инфра-
структурата. Но още е мно-
го рано да се оповестява 
такава информация. Забе-
лязвам, че международният 
пазар се активизира.

по какъв начин оказва 
влияние развитието на 
пътната инфраструк-
тура?

▶

▶

▶

- Развитието на инфра-
структурата е от значение 
не конкретно за нас. То 
е основен въпрос за ико-
номическото развитие на 
България, ако тя иска да 
бъде конкурентоспособна. 
В състезанието на транс-
портните и логистичните 
услуги трябва да е налице 
инфраструктура на много 
високо ниво. 

За големите вносители е 
важен районът, а не отдел-
ната страна. Те мислят къде 
е по-добре за бизнеса им, 

къде могат да го развиват. И 
тук започват да се конкури-
рат страните. Затова и раз-
витието на пътната мрежа е 
признак на успешността на 
държавата и нейното иконо-
мическо развитие.

може ли да има разде-
ление на големи и малки 
бизнес партньори?

- Не бих категоризирал 
фирмите по този начин. За 
“Шенкер” е много важно 
да има правилното съот-
ношение между различни 

▶

по големина компании в 
нашето портфолио. 

Не искаме да бъдем ло-
гистичен партньор само за 
големи или само за малки 
фирми, а искаме да съче-
таем и двата сегмента. На-
шият краен клиент има пре-
димството от това, че е част 
от голяма система. Това се 
отнася както за големи, така 
и за по-малки пратки. 

Срещате ли се с нелоял-
на конкуренция?

- За да бъда съвсем 

▶

честен, никога не съм се 
сблъсквал с такива про-
блеми. Ние имаме много 
ясни правила при работа с 
държавната администра-
ция. Носят се различни 
слухове за нелоялната кон-
куренция и сивия сектор и 
това колко са разпростра-
нени те. 

Ние четем, слушаме, 
гледаме по телевизията 
за некоректни пазарни 
компании, но не сме се 
сблъсквали с тях. 

николета Цветкова

Снимка марина ангелова

Строителството на 
32-километровата 
отсечка трябва да 
завърши в срок от 25 
месеца 

“Пътинвест инженеринг” 
и Агенция “Пътна инфра-
структура” подписаха до-
говор за строителен над-
зор на Лот 2 от магистрала 
“Тракия”. 

Компанията спечели 
обществената поръчка 
за консултантски услу-
ги при проектирането и 
строителството на Лот 2, 

предлагайки най-изгодната 
оферта. Предложението на 
“Пътинвест инженеринг” 
към пътната агенция бе-
ше да извърши услугите за  
1 124 649 лв. 

план
За да бъде завършена 32-
километровата отсечка на-
време, ще се работи на 5-6 
места едновременно, заяви 
Валентин Зарев, изпълни-
телен директор на “Пътин-
вест инженеринг”. 

В момента компанията 
прави съвместен график 
със строителя “Трейс”, за 

да се консолидират дей-
ностите по отсечката. 

завършен участък 
За първи път участваме 
в изграждането на пътен 
участък от този вид за 
толкова кратки срокове, 
каза за в. “Пари” Зарев. 
Строителството на аутоба-
на трябва да се завърши в 
срок от 25 месеца. 

Има още 2 месеца, през 
които трябва да се изда-
дат всички разрешителни, 
така че най-късно след 27 
месеца ще имаме готов за 
ползване участък, уточни 

Зарев. 
По думите му строител-

ството няма да създаде 
допълнителни затруднения 
на летния трафик. 
 
Строителство
В строителството на ма-
гистралата ще се използват 
над 450 хил. кубически ме-
тра асфалтови смеси и над 
150 хил. тона циментова 
баластра. 

В участъка от Лот 2, който 
ще свързва Стара Загора 
и Нова Загора, ще бъдат 
изградени 6 моста и 14 над-
леза.  

“Пътинвест” спечели  надзора на Лот 2

Общата 
запълвае-

мост е около 70% 
от капацитета 
на логистичния 
център и спеди-
торските услуги. 
Това са добри 
резултати за 
момента, които 
дават на компа-
нията увереност 
да работи, без 
много да бърза

Оборотът на “Доверие” 
се стопи с 18%
Оборотът на “Доверие Обе-
динен холдинг” се стопи с 
18% през първото триме-
сечие на тази година, става 
ясно от консолидирания 
отчет на дружеството. Към 
31 март 2010 г. общите при-
ходи възлизат на 34.5 млн. 
лв.  Приходите от продажби 
на “Доверие ОХ” са в раз-
мер на 34.2 млн. лв., което 
е с близо 16% по-малко 
спрямо първите три месе-
ца на миналата година. С 
близо пет пъти са намалели 
и финансовите приходи на 
холдинга до 270 хил. лв. 

Причината е, че положител-
ните разлики от промяна 
на валутните курсове са 
се свили до 15 хил. лв. при 
1.15 млн. лв. през първото 
тримесечие на 2009 г. 

“Доверие Обединен хол-
динг” е успял да свиe раз-
ходите си с 9% до 39.3 млн. 
лв. За периода януари - март 
на тази година загубата на 
дружеството достигна 5 
млн. лв. За сравнение годи-
на по-рано отрицателният 
финансов резултат беше 
1.11 млн. лв. 

магдалена иванова



След сделката компа-
нията очаква делът й 
в общия добив на газ 
да достигне 52% през 
2012 г.

Най-голямата енергийна 
компания в Европа Royal 
Dutch Shell Plc постигна 
споразумение за придоби-
ване на американската газо-
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Shell купува американската 
East Resources за 4.7 млрд. USD

Съоръженията 
на смесеното 
дружество ще 
бъдат разположени 
в изоставени 
пристанища
GE Hitachi Nuclear Energy 
проявява интерес към про-
изводството на части за 
ядрен завод в изоставени 
пристанища в Полша. Та-
ка компанията се надява 
да спечели договор ка-
то доставчик за първия в 
страната атомен завод. 

Старт  
на преговорите
Очаква се преговорите на 
смесеното дружество меж-
ду General Electric Co и 
Hitachi Ltd. с корабострои-
телите да започнат през 
октомври, когато ще бъдат 
обсъдени възможностите, 
съобщи Даниел Родерик, 
вицепрезидент на проекта 
за ядрения завод на GE. 

Ако ще строим полски 
завод за поляците, тогава 
трябва да включим и ко-
рабостроителите, защото 
това е бизнес, който пре-
живява трудни времена в 

момента, коментира той. 
Ако получим одобрение, 
ще започнем производ-
ството през 2013 г., допъл-
ни Родерик, като подчер-
та, че ще наемат поляци, 
които да правят модули и 
за други заводи в Европа. 
Ако спечелим договора, 
можем да изнасяме част от 
продукцията на този завод 
в чужбина.

мощности
Полша планира да по-
строи първите два ядрени 
завода с мощност от 3000 
мегавата всеки до 2020 
и 2022 г. Най-голямата 
енергийна група в стра-
ната PGE SA отговаря за 
проекта и води преговори 
както с GE, така и с още 
две компании, които про-
извеждат реактори. Целта 
е доставчикът да бъде из-
бран до 2013 г.

GE Hitachi 
ще строи ядрени 
заводи в Полша

ва компания East Resources 
за сумата от 4.7 млрд. USD, 
които ще плати в брой. East 
Resources притежава и екс-
плоатира над 2500 газови 
и нефтени кладенеца в Ню 
Йорк, Пенсилвания, Запад-
на Вирджиния и Колорадо 
и активно развива програми 
за сондиране в Уайоминг. 
Сделката подлежи на одо-
брение от регулаторните 

Близо 600 хил. 
возила са излезли от 
заводите на Toyota 
само за месец

Най-големите автомобилни 
производители в Япония 
отчитат нарастване на про-
изводството и продажбите 
през април заради бурното 
търсене в Китай и в други 
азиатски страни. 

От заводите на Toyota 
Motor Corp., която е най-
големият производител на 
автомобили в света, са из-
лезли 591 109 леки коли, 
камиони и рейсове през 
последния месец, което е с 
61.5% повече от същия пе-
риод година по-рано. Из-

носът й е скочил със 122%, 
а продажбите в страната са 
се увеличили с 50%.

Toyota
Данните показват, че мар-
ката продължава да бъде 
търсена въпреки накър-
нената репутация на фир-
мата заради техническите 
проблеми с повечето мо-
дели на компанията. От 
септември миналата го-
дина Toyota изтегли някои 
модели в различни стра-
ни, а в Северна Америка 
предложи безпрецедентни 
стимули за купувачите. 
Именно оттам започна и 
проблемът с изтеглянето 
и тази мярка вече дава 
резултати. 

Nissan
Производството и про-
дажбите на Nissan Motor 
Co. в световен мащаб 
също удариха рекордно 
високи нива през тази 
година. 

Продукцията е с 57% 
повече спрямо година 
по-рано, като достигна  
319 673 броя. Продажбите 
са се увеличили с 32% до 
307 010 коли. 

През април компанията 
произведе рекордните 91 
798  автомобила за Китай. 
Износът също скача със 
70%, като само за Северна 
Америка той се увеличава 
с над 80%. Нарасна търсе-
нето и на спортните моде-
ли Murano и Rogue.

Honda
Рекордно силни резултати 
обяви и Honda Motor Co. 
за Азия и Китай, където се 
реализира над половина-
та от цялата продукция на 
компанията в света, възли-
заща на 294 308 автомо-
била. Продажбите на леки 
автомобили и микробуси в 
страната са с 10% повече, а 
износът е скочил с 66%.  По-
малките конкуренти Мazda 
Motor Corp. и Mitsubishi 
Motors Corp. също имаха 
силен месец. През април 
Мazda продаде с 51% пове-
че коли в световен мащаб до  
95 836 броя, а Mitsubishi 
регистрира скок от 73% на 
производството до 79 948 
автомобила.

власти, съобщиха от Shell.
Това е втората по големина 
сделка в газово-нефтения 
сектор тази година, след 
като BP Plc купи Devon 
Energy Corp. за 7 млрд. USD 
през март.  Споразумението 
е второто с такъв мащаб за 
Shell, след като през март 
купиха австралийската 
енергийна компания Arrow 
Energy заедно с PetroChina 

Фокусирали сме се върху стратегически придобивания, каза гл. изп. директор 
на Shell питър Восър
▶

РЪСТ НА ПРОДАЖБИТЕ 
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Графика: Вихър Ласков

Рекордни продажби 
през април за японските 
автомобилни производители

3000
▶ мегавата ще бъде 
мощността на ядрени-
те заводи

за сумата от 3 млрд. USD. 

Стратегия
С новата придобивка Shell 
очаква делът й в общия до-
бив на газ да достигне 52% 
през 2012 г. Фокусирали 
сме се върху стратегически 
придобивания и освобож-
даване от несъществени 
бизнес операции, с което да 
преструктурираме портфо-
лиото си и да отчетем ръст, 
каза главният изпълнителен 
директор на Shell Питър 
Восър.

Енергийни сделки
Сделките по сливания и 
придобивания в енергий-
ния сектор набраха скорост 
от края на миналата годи-
на. През декември Exxon 
Mobil купи XTO Energy 
Inc за 30 млрд. USD, а през 
януари Total SA разшири 
присъствието си на газовия 
пазар, като прибави към 
портфолиото си американ-
ски активи на Chesapeake 
Energy за сумата от 2.25 
млрд. USD. 

Снимка bloomberg
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Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,2644
Бразилски реал BRL 10 7,7382
Канадски долар CAD 1 1,3241
Швейцарски франк CHF 1 1,3248
Китайски ренминби юан CNY 10 2,0272
Чешка крона CZK 100 7,5544
Датска крона DKK 10 2,6280
Естонска крона EEK 10 1,2500
Британска лира GBP 1 2,2502
Хонконгски долар HKD 10 1,7820
Хърватска куна HRK 10 2,6818
Унгарски форинт HUF 1000 7,2710
Индонезийска рупия IDR 10000 1,4825
Исландска крона ISK 100 3,0119
Японска йена JPY 1000 6,7442
Южнокорейски вон KRW 100 1,5203
Литовски литаc LTL 1000 1,2179
Латвийски лат LVL 10 5,6645
Мексиканско песо MXN 1 2,7605
Малайзийски рингит MYR 10 1,0905
Норвежка крона NOK 10 4,1135
Новозеландски долар NZD 10 2,4047
Филипинско песо PHP 10 9,9854
Полска злота PLN 100 3,0035
Нова румънска лея RON 10 4,8614
Руска рубла RUB 10 4,7382
Шведска крона SEK 100 4,6552
Сингапурски долар SGD 10 1,9333
Словашка крона SKK 10 9,8964
Тайландски бат THB 100 4,1997
Нова турска лира TRY 10 9,4325
Щатски долар USD 1 1,3840
Южноафрикански ранд ZAR 10 1,8449

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.05.2010.

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРо	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДоЛАР AUD 1 1,34569 0,00791
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,69567 0,02467
КАНАДСКИ ДоЛАР CAD 1 1,50983 -0,00409
ШВЕйцАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,37174 -0,00911
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,31188 -0,02428
ЧЕШКА КРоНА CZK 100 7,58662 -0,04470
ДАТСКА КРоНА DKK 10 2,62842 -0,00053
ЕСТоНСКА КРоНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,30111 -0,01006
ХоНКоНгСКИ ДоЛАР HKD 10 2,02740 -0,02194
ХъРВАТСКА КУНА HRK 10 2,69157 -0,00041
УНгАРСКИ ФоРИНТ HUF 1000 7,13989 0,07556
ИНДоНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,71752 -0,00468
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,40531 -0,00046
ИСЛАНДСКА КРоНА ISK 1000 6,74424 0,00000
ЯПоНСКА йЕНА JPY 100 1,72990 -0,03545
ЮжНоКоРЕйСКИ ВоН KRW 1000 1,32178 0,01812
ЛИТоВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,76247 -0,00039
МЕКСИКАНСКо ПЕСо MXN 10 1,23626 0,00111
МАЛАйЗИйСКИ РИНгИТ MYR 10 4,79593 -0,04835
НоРВЕжКА КРоНА NOK 10 2,45661 0,00754
НоВоЗЕЛАНДСКИ ДоЛАР NZD 1 1,07670 0,00513
ФИЛИПИНСКо ПЕСо PHP 100 3,42419 -0,01004
ПоЛСКА ЗЛоТА PLN 10 4,81554 0,02747
НоВА РУМъНСКА ЛЕЯ RON 10 4,69632 -0,02050
РУСКА РУБЛА RUB 100 5,15778 -0,01706
ШВЕДСКА КРоНА SEK 10 2,02509 0,00168
СИНгАПУРСКИ ДоЛАР SGD 1 1,12975 -0,00611
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,84981 -0,05104
НоВА ТУРСКА ЛИРА TRY 1 1,01344 -0,00231
ЩАТСКИ ДоЛАР USD 1 1,57932 -0,01662
ЮжНоАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,07965 0,00062
ЗЛАТо (1 ТРой УНцИЯ) XAU 1 1913,43000 -17,29000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 31.05.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕцБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 6875,5 6986,75
Калай LME USD/т 17725 18175
олово LME USD/т 1777 1859
цинк LME USD/т 1875,5 1937
Алуминий LME USD/т 2003,5 2077,25
Никел LME USD/т 21600 21675
Алуминиева сплав LME USD/т 1880 1930

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1212,45 1212,5
Сребро LME USD/тр.у. 18,39 18,44
Платина LME USD/тр.у. 1551,8 1556,8
Паладий LME USD/тр.у. 465,5 468
Родий LME USD/тр.у. 2750 2750

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Юни	 Юли
Суров петрол NYMEX USD/б 72,95 74,56
Брент ICE USD/б 74,75 74,75
газьол ICE USD/т 642,25 642,25
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,313 4,313
Бензин 95 NYMEX USD/т 688 -
Нафта NYMEX USD/т 628 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Юни
Пшеница Soft Red CBT USD/т 172,42
царевица Yellow CBT USD/т 146,66
Ечемик Feed ASX USD/т 196,05
Памук No.2 NYBOT USD/т 1798,94
Какао  NYBOT USD/т 2921,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 2958,55
Соя No.2 ICE USD/т 346,76
Захар White NYSE LIFFE USD/т 470,10

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - цени при прехвърляне за дата 31.05.2010 г.

ПРЕХВъРЛЯНЕ оТ:

ПРЕХВъРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

За	дата	28.05.2010	г.

Фондове,	управлявани	от		 Клас		 Валута	 Емисионна	стойност		 Цена	при	
"Пайъниър	Инвестмънтс	Австрия"	 дялови	 	 (нетна	стойност	на		 обратно	изкупуване
	 единици	 	 активите	на	единица		 	(нетна	стойност	на	
	 	 	 +	такса	за	издаване)	 активите	на	единица)

Фондове Пайъниър Австрия 
гарантирана кошница 2010 ИР* EUR 1096,10 1128,98

Дялови единици от фондовете, управлявани от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, могат да бъдат придобивани чрез следните клонове на 
“Ейч Ви Би Банк Биохим” АД: “Аксаков” №5 - отдел “Частно банкиране”, “централен”, “Батемберг”, “Европа”, “Витоша”, “Южен парк” (София), 
“Варна”, “Пловдив” и “Бургас”. Предишни резултати на фондовете не гарантират същото представяне в бъдеще. Стойността на инвестицията 
и доходът от нея могат да се увеличат или да намалеят и няма гаранци - от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, групата на “Банк Аустрия 
Кредитанщалт” или друго трето лице - за възвращаемост на първоначално инвестираните суми. 
*Изцяло	реинвестиращи

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	28/05/2010

оТП централно-европейски фонд в акции € 1,084018 € 1,105698 € 1,078598
оТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,844117 € 0,860999 € 0,839896

оТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,780356 € 0,795963 € 0,776454

цените са валидни за поръчки, подадени на 25/05/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	31/05/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,127184 лв. 1,127184 лв. 1,127184 лв.
цените са валидни за поръчки подадени на 31/05/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	28.05.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

цена на обр. изк. от началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0107	лв. 0.9956	лв. 1.0057	лв. -0.35% 5.78%

Сентинел	-	Рапид 1.1660	лв. 1.1660	лв. 1.77% 4.09%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	27	май	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

27.05.2010	г.

156,16 155,40 154,64 154,25 152,35 152,35
11,80 11,74 11,68 11,65 11,51 11,51
85,21 84,80 84,38 83,97 82,73 82,73
98,81 98,33 97,85 97,37 95,93 95,93
765,63 761,91 758,20 754,48 743,33 743,33
155,83 155,09 154,35 153,60 148,41 148,41
79,06 78,68 78,30 77,92 76,02 76,02
155,51 154,76 154,02 153,27 149,53 149,53
290,27 288,89 287,51 286,13 276,45 276,45
181,06 180,20 179,34 178,48 172,44 172,44
224,25 223,18 222,11 221,04 213,57 213,57
80,63 80,25 79,86 79,48 76,79 76,79
228,36 227,28 226,19 225,10 217,49 217,49

до	14.30	ч.	на	26.05.2010	г.

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска
Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low
ЩАТСКИ ДоЛАР USD 1,2379 1,238 1,2453 1,2282
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,84903 0,84915 0,85368 0,84459
ЯПоНСКА йЕНА JPY 112,82 112,85 113,68 111,91
ШВЕйцАРСКИ ФРАНК CHF 1,426 1,4262 1,4309 1,4211
НоРВЕжКА КРоНА NOK 7,9744 7,9773 7,9761 7,929
ШВЕДСКА КРоНА SEK 9,6773 9,6825 9,7343 9,6362
КАНАДСКИ ДоЛАР CAD 1,295 1,2956 1,3021 1,2894
АВСТРАЛИйСКИ ДоЛАР AUD 1,4588 1,4594 1,4592 1,4437
УНгАРСКИ ФоРИНТ HUF 273,51 273,84 276,36 271,97
ЧЕШКА КРоНА CZK 25,777 25,817 25,854 25,484
РУСКА РУБЛА RUB 37,9175 37,9509 37,9575 37,4696
ПоЛСКА ЗЛоТА PLN 4,0618 4,0645 4,0821 4,0412

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 28.05.2010 г.

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  цоИ     Доходност и Риск  
       от началото   Стандартно За последните  от началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 цИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд

Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPо Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
оББ Асет Мениджмънт АД
ДФ оББ Платинум облигации
ИД оББ Балансиран Фонд
ДФ оББ Премиум Акции
ДФ оББ Патримониум Земя
оверон Финанс АД
ДФ оверон ПРЕСТо
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
цКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
цКБ Лидер
цКБ Актив
цКБ гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

балансиран 4.6811 4.7045  4.8683 4.6811 4.5875   -9.09% 11.09% -16.07% -27.60% 21.01.2008
фонд в акции 6.5410 6.5737  6.8026 6.5410 6.4102   -7.66% 12.79% -12.85% -16.56% 23.01.2008
високодоходен 10.1094 10.2610  10.5138 0.0000 0.0000   0.49% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.2809    2.2809    -8.48% 27.20% -5.81% -59.12% 12.11.2007
балансиран 2.6918    2.6918    -9.51% 23.68% -9.15% -52.91% 12.11.2007

паричен пазар 11.0529  11.0474  11.0308 11.0419 11.0419 11.0474 2.84% 0.13% 6.81% 6.28% 06.10.2008
балансиран 10.6684  10.6153  10.5091 10.5622  0.0000 -0.88% 4.62% 5.58% 3.77% 06.10.2008
фонд в акции 9.7759  9.7273  9.5814 9.6300  0.0000 -5.38% 8.16% 2.31% -1.70% 06.10.2008
             
балансиран 13.3586    13.2263    -1.46% 6.75% 5.24% 6.47% 14.12.2005
фонд в акции 8.0231    7.9437    -5.17% 13.75% -4.65% -4.70% 01.03.2006
балансиран 5.1685    5.1173    -12.57% 10.46% -10.37% -15.70% 21.06.2006
фонд в акции 7.7384    7.5130    -5.14% 14.31% 2.24% -11.65% 05.02.2008
фонд в акции 10.5746    10.2666    0.04% 10.90% 7.51% 1.15% 05.02.2008
паричен пазар 11.7419    11.7419    3.50% 0.21% 8.96% 8.42% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 81.0756    80.5100  80.7928  -2.24% 2.70% 2.93% -5.38% 20.11.2006
фонд в акции 47.2887    46.9583  47.1943  -8.88% 2.07% -5.49% -15.00% 20.11.2006
фонд в акции 65.6145    65.2864  65.6145  -4.82% 4.85% 2.90% -12.99% 03.10.2007
             
фонд в акции 98.7469    97.2767    -4.53% 2.32% -2.52% -0.61% 04.01.2007
балансиран 80.7767    79.5741    -3.20% 1.15% -3.58% -7.53% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.28440    1.28184    2.75% 0.81% 6.37% 5.70% 01.12.2005
балансиран 1.06127    1.05493    -1.67% 6.02% 3.62% 1.26% 01.12.2005
фонд в акции 0.74200    0.73098    -5.08% 13.67% 5.74% -7.00% 01.03.2006
фонд в акции 0.72823    0.72387    -0.78% 1.98% 1.95% -13.36% 07.03.2008
ниско рисков 1.04036    1.03724    1.41% 0.38% 3.64% 3.59% 07.05.2009

балансиран 100.0792    99.0834    -3.07% 9.45% 3.05% -0.09% 07.12.2005
балансиран 106.7571    105.6948    -3.20% 8.31% 0.32% 1.44% 06.03.2006
фонд в акции 85.4499    84.1777    -5.67% 13.84% 2.72% -1.80% 20.06.2005
паричен пазар 118.9966    118.9966    3.58% 0.60% 6.28% 6.98% 31.10.2007
ниско рисков 92.7197    92.3492    2.70% 2.96% -5.64% -3.26% 01.02.2008
ниско рисков 104.4431  104.3387  104.0257  104.3387  1.88% N/A N/A 4.78% 01.07.2009

балансиран 4.5785     4.5511     -6.89% 10.04% 2.25%*** 4.57% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.9461  0.9414   0.9390  0.9344     -11.10% N/A N/A*** -6.40% 01.06.2009
             
балансиран 17.5371     17.4147     -6.37% 8.99% -5.55% 10.46% 28.09.2004
фонд в акции 10.9556    10.8032     -10.23% 12.63% -10.49% 1.94% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.2229     1.2048     -5.62% 13.54% 8.02% 2.30% 10.05.2004
фонд в акции 0.7482     0.7371    7.23% 23.01% 27.88% -8.02% 04.10.2006
фонд в акции 0.9124     0.8989    4.05% 19.17% 3.18% -4.16% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 129.5296  129.3360  129.0778    2.48% 3.36% 5.44% 6.47% 04.05.2006
балансиран 14.4707  14.4707  14.3274    -3.84% 8.41% -1.91% 2.36% 17.12.2004
фонд в акции 0.7286  0.7214  0.7143    -2.76% 15.72% 3.18% -7.94% 04.05.2006
             
балансиран 785.1064    779.2328    0.67% 6.60% 11.84% -10.57% 09.05.2008
фонд в акции 706.1359    700.8531    -0.40% 8.17% 14.68% -14.41% 09.05.2008
             
ниско рисков 11.0978    11.0978    2.10% 1.99% 4.63% 2.44% 30.01.2006
балансиран 117.0359    117.0359    -2.49% 7.37% 3.68% 1.85% 30.01.2005
фонд в акции 6.5519    6.5519    -6.98% 16.32% 8.74% -9.31% 30.01.2006
фонд в акции 9.9212    9.9212    -1.47% 1.97% -0.20% -0.60% 30.01.2009
             
фонд в акции 8.7064    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5127  0.5101  0.5075    -2.61% 7.57% 1.12% -23.46% 19.11.2007
балансиран 0.7365  0.7339  0.7313    -1.35% 3.68% 1.89% -11.56% 19.11.2007
ниско рисков 0.9831  0.9816  0.9801    1.94% 1.63% 6.31% -0.73% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2410  1.2391 1.2372    2.46% 0.42% 6.94% 5.24% 16.03.2006
консервативен 1.2673  1.2635 1.2597    3.40% 1.14% 8.19% 5.73% 16.03.2006
балансиран 0.8639  0.8605 0.8571    -0.64% 4.85% 2.05% -3.51% 16.03.2006
фонд в акции 0.6458  0.6426 0.6394    -4.29% 9.18% -0.48% -9.99% 16.03.2006
балансиран 0.7468  0.7438 0.7408    -2.16% 6.13% -1.56% -12.12% 11.02.2008
консервативен            19.01.2010
 0.0000  0.0000 0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0152  1.0152 0.9644    N/A N/A N/A N/A 

паричен пазар 1.1660   1.1660    1.77% 0.22% 4.09% 3.65% 15.11.2005
балансиран 1.0107   до 90 дни  над 90 дни  -0.35% 3.88% 5.78% 0.01% 12.09.2005
    0.9956  1.0057      

балансиран 7.1870   7.1870    -12.51% 12.43% 0.35% -7.49% 01.03.2006
фонд в акции 6.2598   6.2598    -10.71% 15.21% 3.87% -10.45% 01.03.2006
фонд в акции 2.8028   2.8028    -0.06% 14.93% 5.31% -33.24% 05.04.2007
консервативен 10.4042   10.4042    -0.24% 1.67% 1.58% 2.76% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7500 0.7463 0.7444 0.7389 0.7389 0.7426  0.7241 1.83% 12.79% 6.07% -7.25% 22.05.2006
фонд в акции 0.4145 0.4125 0.7444 0.4084 0.4084 0.4104  0.4002 -0.63% 17.82% 21.62% -25.27% 02.05.2007
             
фонд в облигаци 317.7900    317.3133    1.83% 0.22% 4.81% 7.28% 17.11.2003
ниско рисков 13.0281    12.9630    0.44% 2.87% 5.97% 6.17% 27.12.2005
балансиран 11.7820    11.6642    -2.07% 5.82% 5.75% 3.78% 27.12.2005
фонд в акции 8.0675    7.9868    -6.44% 11.66% 4.52% -4.49% 07.09.2005
балансиран 20.2376    20.2376    -0.21% 3.72% 5.77% 0.45% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.4005    6.3685    -5.42% 9.80% 3.66% -13.87% 01.06.2007
балансиран 7.7710    7.7321    -4.56% 9.83% 5.38% -8.09% 01.06.2007
консервативен 11.1859    11.1580    2.87% 3.24% 9.07% 4.10% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1705    1.1471    -4.32% 6.41% -1.20% 4.35% 18.09.2006
балансиран 1.0310    1.0206    -2.13% 3.69% 1.17% 1.57% 10.06.2008

N/A 13.2040 12.0000 8.2167
318.9023 N/A 11.9587 8.1885
320.4912 13.0932 N/A 8.1482
320.4912 13.0932 11.8998 N/A
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Цената на 
петрола 
отбеляза 

понижение в цената 
си и по време на 
вчерашната сесия 
в Ню Йорк дос-
тигна 74.16 USD/б. 
Основната причина 
за това беше еврото, 
което загуби нови 
0.16%

По време 
на борсова-
та сесия в 

петък измерителят 
спечели 123 пункта 
към стойността 
си и по този начин 
беше продължена 
положителната 
тенденция, започ-
нала в средата на 
седмицата

индекс на деня

1.28
▶ процента се повиши 
японският индекс 
Nikkei 225 и достигна  
9762.98 пункта

Стока на деня

3.95
▶ процента загуби нера-
финираната захар по 
време на вчерашната 
борсова сесия и достиг-
на 316 USD/т

Златото - шансът на юана да се 
превърне в конвертируема валута

Глобалната финансова 
криза, и по-точно голя-
мото търсене на злато, 
може да се окаже шансът 
на китайския юан да се 
присъедини към валути-
те, с които е възможно 
извършването на меж-
дународни финансови 
разплащания. 

Китай е държавата с 
най-голям валутен резерв 
в света, който се оценява 
на над 2 трлн. USD, като 
от тях щатският долар и 
доларовите активи имат 
най-голям дял, следвани 
от еврото. В годините 
на непрестанен иконо-
мически ръст азиатската 
държава нееднократно 
даде заявка, че иска да се 

откъсне от зависимост-
та на долара, в която се 
намира в момента, и да 
превърне валутата си в 
конвертируема. Чуваха 
се дори предложения за 
налагането й като резерв-
на валута, измествайки 
долара. 

От изказване на ра-
ботещи в Китайската 
народна банка става ясно, 
че пътят към приемане-
то на местната валута 
на глобално ниво ще 

стане най-лесно, като 
се засили търговията на 
злато и златни продук-
ти, търгувани в юани. 
Очакванията на банката 
са, че интернационали-
зацията на юана ще се 
случи в следващите 15-20 
години. Мнението на 
анализаторите там обаче 
остава, че това няма да 
измести долара, който 
ще запази статута си на 
доминираща валута в 
международните търгов-
ски отношения. 

Данните за 2009 г. показ-
ват, че Китай е изнесъл 
314 т злато, като това я 
нарежда на първо място 
по този показател за трета 
поредна година. В глоба-
лен мащаб през 2009 г. 
търсенето се е увеличило 
до 423 т, като 80% от това 
търсене се пада на инвес-
титорите и бижутерийна-
та индустрия. В момента 
едва 0.25% от сделките 
със злато се извършват в 
юани и те са единствено 
на борсите в Шанхай.

На 
борсата в 

Лондон цената 
на златото 
с незабавна 
доставка се 
покачи с 0.13% 
до 1214.20  
USD/тр.у.

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

▶ Увеличаването на търговията със злато, извършвана в юани, е шансът за ки-
тайската валута

Цената на 
захарта 
се нареди 

сред най-губещи-
те на пазара, като 
свали повече от 13 
USD от стойността 
си. Основната при-
чина за това стана 
слабият интерес от 
страна на инвести-
торите

Оперативна програма „Развитие на 
конкурентоспособността на българската икономика” 

2007-2013
Приоритетна ос 4 „Укрепване на международните 

пазарни позиции на българската икономика” 
 

PROJECT BG161РО003 – 4.2.01-0001, “PROMOTION OF THE 
INTERNATIONALIZATION 

OF THE BULGARIAN ENTERPRISES”

ПРОект BG161РО003 – 4.2.01-0001, „НАСЪРЧАВАНе НА 
ИНтеРНАЦИОНАЛИЗАЦИЯтА НА БЪЛГАРСкИте ПРеДПРИЯтИЯ”

This project is financed by the European fund for regional development 
through an Operational programme “Development of the competitiveness  

of the Bulgarian economy” 2007 – 2013

този проект е получил финансиране от европейския фонд за 
регионално развитие чрез Оперативна програма „Развитие на 

конкурентоспособността на българската икономика” 2007 – 2013
 

ИАНМСП организира българско национално участие в Международното 
изложение в областта на текстила и модата CIFF 2010, което ще се проведе 

в периода 12 – 15 август 2010 г. в Копенхаген, Дания

Краен срок за заявка за участие – 4 юни 2010 (петък).

За допълнителна информация посетете Рубрика „Международни изложения 
и панаири” на интернет страницата на ИАНМСП - www.sme.government.bg.

този документ е създаден с финансовата подкрепа на Оперативна програ-
ма „Развитие на конкурентоспособността на българската икономика” 2007 
– 2013, съфинансирана от европейския съюз чрез европейския фонд за регионал-
но развитие. Цялата отговорност за съдържанието на документа се носи от 
Изпълнителна агенция за насърчаване на малките и средните предприятия и 
при никакви обстоятелства не може да се приема, че този документ отразява 
официалното становище на европейския съюз или Министерство на икономи-
ката, енергетиката и туризма.

К О Н К У Р Е Н Т Н А  Б Ъ Л Г А Р И Я

Оперативна програма „Развитие на конкурентоспо-
собността на българската икономика” 2007-2013

Приоритетна ос 4 „Укрепване на международните 
пазарни позиции на българската икономика” 

 
PROJECT BG161РО003 – 4.2.01-0001, “PROMOTION OF THE 

INTERNATIONALIZATION 
OF THE BULGARIAN ENTERPRISES”

ПРОект BG161РО003 – 4.2.01-0001, „НАСЪРЧАВАНе НА ИНтеРНАЦИОНА-
ЛИЗАЦИЯтА НА БЪЛГАРСкИте ПРеДПРИЯтИЯ”

This project is financed by the European fund for regional development 
through an Operational programme “Development of the competitiveness 

of the Bulgarian economy” 2007 – 2013

този проект е получил финансиране от европейския фонд за регионал-
но развитие чрез Оперативна програма „Развитие на конкурентоспо-

собността на българската икономика” 2007 – 2013
 

ИАНМСП организира българско национално участие в Международното 
изложение в областта на хранително-вкусовата промишленост SIAL 2010, 

което ще се проведе в периода 17 – 21 октомври 2010 г. в Париж, Франция

Краен срок за заявка за участие – 4 юни 2010 (петък).

За допълнителна информация посетете Рубрика „Международни изложения 
и панаири” на интернет страницата на ИАНМСП – www.sme.government.bg.

този документ е създаден с финансовата подкрепа на Оперативна програма „Раз-
витие на конкурентоспособността на българската икономика” 2007 – 2013, съфи-
нансирана от европейския съюз чрез европейския фонд за регионално развитие. 
Цялата отговорност за съдържанието на документа се носи от Изпълнителна 
агенция за насърчаване на малките и средните предприятия и при никакви обсто-
ятелства не може да се приема, че този документ отразява официалното ста-
новище на европейския съюз или Министерство на икономиката, енергетиката 
и туризма.

К О Н К У Р Е Н Т Н А  Б Ъ Л Г А Р И Я

Оперативна програма „Развитие на конкурентоспо-
собността на българската икономика” 2007-2013

Приоритетна ос 4 „Укрепване на международните 
пазарни позиции на българската икономика” 

 
PROJECT BG161РО003 – 4.2.01-0001, “PROMOTION OF THE 

INTERNATIONALIZATION 
OF THE BULGARIAN ENTERPRISES”

ПРОект BG161РО003 – 4.2.01-0001, „НАСЪРЧАВАНе НА ИНтеРНАЦИОНА-
ЛИЗАЦИЯтА НА БЪЛГАРСкИте ПРеДПРИЯтИЯ”

This project is financed by the European fund for regional development 
through an Operational programme “Development of the competitiveness 

of the Bulgarian economy” 2007 – 2013

този проект е получил финансиране от европейския фонд за регионал-
но развитие чрез Оперативна програма „Развитие на конкурентоспо-

собността на българската икономика” 2007 – 2013
 

ИАНМСП организира българско национално участие в Международното 
изложение  в областта на информационни и комуникационни технологии 
GITEX 2010, което ще се проведе в периода 17 – 21 октомври 2010 г. в Дубай, 

ОАЕ

Краен срок за заявка за участие – 4 юни 2010 (петък).

За допълнителна информация посетете Рубрика „Международни изложения 
и панаири” на интернет страницата на ИАНМСП - www.sme.government.bg.

този документ е създаден с финансовата подкрепа на Оперативна програма „Раз-
витие на конкурентоспособността на българската икономика” 2007 – 2013, съфи-
нансирана от европейския съюз чрез европейския фонд за регионално развитие. 
Цялата отговорност за съдържанието на документа се носи от Изпълнителна 
агенция за насърчаване на малките и средните предприятия и при никакви обсто-
ятелства не може да се приема, че този документ отразява официалното ста-
новище на европейския съюз или Министерство на икономиката, енергетиката 
и туризма.

К О Н К У Р Е Н Т Н А  Б Ъ Л Г А Р И Я

Оперативна програма „Развитие на 
конкурентоспособността на българската икономика” 

2007-2013
Приоритетна ос 4 „Укрепване на международните 

пазарни позиции на българската икономика” 

PROJECT BG161РО003 – 4.2.01-0001, “PROMOTION OF THE 
INTERNATIONALIZATION 

OF THE BULGARIAN ENTERPRISES”

ПРОект BG161РО003 – 4.2.01-0001, „НАСЪРЧАВАНе НА 
ИНтеРНАЦИОНАЛИЗАЦИЯтА НА БЪЛГАРСкИте ПРеДПРИЯтИЯ”

This project is financed by the European fund for regional development 
through an Operational programme “Development of the competitiveness 

of the Bulgarian economy” 2007 – 2013

този проект е получил финансиране от европейския фонд за 
регионално развитие чрез Оперативна програма „Развитие на 

конкурентоспособността на българската икономика” 2007 – 2013
 

ИАНМСП организира българско национално участие в Международното 
изложение  в областта на информационни и комуникационни технологии 
CEBIT BELISIM 2010, което ще се проведе в периода 6 – 10 октомври 2010 г. в 

Истанбул, Турция

Краен срок за заявка за участие – 4 юни 2010 (петък).

За допълнителна информация посетете Рубрика „Международни изложения и 
панаири” на интернет страницата на ИАНМСП - www.sme.government.bg.

този документ е създаден с финансовата подкрепа на Оперативна програма „Раз-
витие на конкурентоспособността на българската икономика” 2007 – 2013, съфи-
нансирана от европейския съюз чрез европейския фонд за регионално развитие. 
Цялата отговорност за съдържанието на документа се носи от Изпълнителна 
агенция за насърчаване на малките и средните предприятия и при никакви обсто-
ятелства не може да се приема, че този документ отразява официалното ста-
новище на европейския съюз или Министерство на икономиката, енергетиката 
и туризма.

К О Н К У Р Е Н Т Н А  Б Ъ Л Г А Р И Я

Оперативна програма „Развитие на конкурентоспо-
собността на българската икономика” 2007-2013

Приоритетна ос 4 „Укрепване на международните 
пазарни позиции на българската икономика” 

 
PROJECT BG161РО003 – 4.2.01-0001, “PROMOTION OF THE 

INTERNATIONALIZATION 
OF THE BULGARIAN ENTERPRISES”

ПРОект BG161РО003 – 4.2.01-0001, „НАСЪРЧАВАНе НА ИНтеРНАЦИОНА-
ЛИЗАЦИЯтА НА БЪЛГАРСкИте ПРеДПРИЯтИЯ”

This project is financed by the European fund for regional development 
through an Operational programme “Development of the competitiveness 

of the Bulgarian economy” 2007 – 2013

този проект е получил финансиране от европейския фонд за регионал-
но развитие чрез Оперативна програма „Развитие на конкурентоспо-

собността на българската икономика” 2007 – 2013
 

ИАНМСП организира българско национално участие в Международното 
изложение  в областта на индустриални поддоставчици MIDEST 2010, което 

ще се проведе в периода 2 – 5 ноември 2010 г. в Париж, Франция

Краен срок за заявка за участие – 4 юни 2010 (петък).

За допълнителна информация посетете Рубрика „Международни изложения 
и панаири” на интернет страницата на ИАНМСП - www.sme.government.bg.

този документ е създаден с финансовата подкрепа на Оперативна програма „Раз-
витие на конкурентоспособността на българската икономика” 2007 – 2013, съфи-
нансирана от европейския съюз чрез европейския фонд за регионално развитие. 
Цялата отговорност за съдържанието на документа се носи от Изпълнителна 
агенция за насърчаване на малките и средните предприятия и при никакви обсто-
ятелства не може да се приема, че този документ отразява официалното ста-
новище на европейския съюз или Министерство на икономиката, енергетиката 
и туризма.

К О Н К У Р Е Н Т Н А  Б Ъ Л Г А Р И Я
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“РАДИТА” ООД, наричано по-долу “предложителят”, в качеството си на 
акционер, който в резултат на осъществено търгово предлагане притежава 
пряко повече от 95 на сто от гласовете в Общото събрание на “ПОЛЯНИЦА” 
АД, на основание чл. 157а, ал.1 от Закона за публичното предлагане на ценни 
книжа, отправя настоящето искане (предложение) към всички останали 
акционери на “ПОЛЯНИЦА” АД за изкупуване на притежаваните от тях акции 
с право на глас.

І. ДАННИ ЗА ПРЕДЛОЖИТЕЛЯ
“РАДИТА” ООД - Търговище е регистрирано по ф.д.420/2006г. по описа на Търговищки окръ-

жен съд и е вписано в търговския регистър на Агенция по вписванията с ЕИК 125015185.  Друже-
ството е със седалище и адрес на управление: гр.Търговище, ул.“П.Р.Славейков” 22, тел: 0601/ 
67234, факс: 0601/ 65651, електронен адрес (e-mail): radita@tshte.net и с предмет на дейност:

„Вътрешнотърговска и външнотърговска дейност с всякакъв вид стоки, без тези забранени 
със закон; покупка на стоки или други вещи с цел продажба в първоначален, преработен или 
обработен вид; производство на стоки с цел продажба; комисионна, спедиционна, складова, 
лизингова дейност на търговско представителство и посредничество; проектантска, вне-
дрителска и инженерингова дейност; превозна, хотелиерска, туристическа, рекламна, ин-
формационна, заложна, програмна, импресарска дейност или предоставянето на други видове 
услуги на граждани и фирми; сделки с интелектуална собственост; производство на филми, 
видео и звукозаписи, както и други подобни дейности; издателска и печатарска дейност; по-
купка, строеж и обзавеждане на недвижими имоти с цел продажба след снабдяване с лиценз за 
съответните дейности, за които се изисква такъв.”

От регистрацията на дружеството до момента не са настъпвали изменения в наименованието 
му.

 “РАДИТА” ООД се управлява и представлява от двама управители, заедно и поотделно:
• Димитринка Христова Илиева, с постоянен адрес: гр. Търговище, ул. “Преселци” № 7;
• Райчо Танев Илиев, с постоянен адрес: гр. Търговище, ул. “Преселци” № 7.
Данни за лицата, които притежават пряко или чрез свързани лица над 5 на сто от 

гласовете в Общото събрание на предложителя или могат да упражняват контрол 
върху него.

“РАДИТА” ООД има капитал в размер на 610 000 (шестотин и десет хиляди) лева, формиран 
в 61 000 (шестдесет и един хиляди) дяла по 10 (десет) лева всеки. Дяловете в дружествения 
капитал са разпределени между съдружниците както следва:

• ДИМИТРИНКА ХРИСТОВА ИЛИЕВА 
Постоянен адрес: гр. Търговище, ул. „Преселци” № 7.
Брой дялове: 30 500 дяла, представляващи 50 % от капитала на търговия предложител “РА-

ДИТА” ООД - пряко притежание и 30 500 дяла, представляващи 50 % от капитала на търговия 
предложител “РАДИТА” ООД - непряко чрез свързаното лице Райчо Танев Илиев.

• РАЙЧО ТАНЕВ ИЛИЕВ 
Постоянен адрес: гр. Търговище, ул. „Преселци” № 7.
Брой дялове: 30 500 дяла, представляващи 50 % от капитала на търговия предложител “РА-

ДИТА” ООД - пряко притежание и 30 500 дяла, представляващи 50 % от капитала на търговия 
предложител “РАДИТА” ООД - непряко чрез свързаното лице Димитринка Христова Илиева.

На предложителя не са известни споразумения за упражняване правото на глас в общото 
събрание на “РАДИТА” ООД.

ІІ. ДАННИ ЗА УПЪЛНОМОЩЕНИЯ ИНВЕСТИЦИОНЕН ПОСРЕДНИК
Настоящото предложение ще бъде осъществено чрез инвестиционен посредник “Авал 

Ин”АД, вписано в регистъра на КФН под № 03-0010/03.04.2006 г., със седалище и адрес на упра-
вление: гр. София, община “Триадица”, ул. “Княз Борис І” №71, адрес за кореспонденция: гр.София, 
бул. „Тодор Александров” № 73, ет.1; тел: 02/ 980 48 25; факс: 02/ 986 09 11, електронен адрес (e-
mail): aval.in@ibn.bg, електронна страница в интернет (web site): www.aval-in.com.

ІІІ. ДАННИ ЗА ДРУЖЕСТВОТО – ОБЕКТ НА ПРЕДЛОЖЕНИЕТО
Обект на настоящото предложение са акциите на “Поляница” АД, /“дружеството”/, със 

седалище и адрес на управление:  гр. Търговище, ул. „Преслав” №2 тел.: 0601/ 62206; факс: 0601/ 
65798, електронен адрес (e-mail): polianica_ad@abv.bg,  регистрирано в публичния регистър на 
КФН под номер РГ-05-0858. 

Капиталът на дружеството е в размер на 52 754 лева, разпределен в 52 754 броя обикновени, 
поименни, безналични акции с право на глас, с номинална стойност 1 лев всяка. 

ІV. УЧАСТИЕ НА ПРЕДЛОЖИТЕЛЯ В ГЛАСОВЕТЕ НА ОБЩОТО СЪБРАНИЕ НА ДРУЖЕСТВОТО 
– ОБЕКТ НА ПРЕДЛОЖЕНИЕТО

“РАДИТА” ООД  притежава общо 51 608 /петдесет и една хиляди шестстотин  и осем/ броя 
обикновени, поименни, безналични акции с право на глас, представляващи 97.83% от  капитала на 
“Поляница” АД. Акциите са пряко притежание, придобити както следва:

Брой акции Начин на придобиване Дата на придобиване
17 936 Покупка 26.11.1999г.

33 Покупка 06.06.2006 г.
20 Покупка 11.04.2007 г.
21 Покупка 25.10.2007 г.

4 500 Покупка 18.01.2008 г.
22 040 Покупка 07.03.2008 г.

3 297 в резултат на търгово предлагане 19.09.2008 г.
520 в резултат на търгово предлагане 04.02.2009 г.

3 241 в резултат на търгово предлагане, приключило на 31.03.2010г. 09.04.2010 г.

Акциите дават право на глас в Общото събрание на акционерите на „Поляница” АД, право на 
дивидент, право на ликвидационен дял и право на сведения.

Управителите на предложителя “РАДИТА” ООД не притежават акции от капитала на “По-
ляница” АД. 

Предложителят не притежава акции с право на глас от капитала на  “Поляница” АД  чрез свързани 
лица и/или лица по чл.149, ал.2 от ЗППЦК. 

“РАДИТА” ООД заявява, че не притежава и иска да придобие 1 146 / хиляда сто чети-
ридесет и шест/ броя обикновени, поименни, безналични акции на “Поляница”АД, 
представляващи 2.17% /две цяло и седемнадесет стотни процента/ от капитала на 
дружеството.

Всички акции на дружеството са от един клас, даващи правата, посочени по-горе. ISIN кода 
на емисията е BG11POTUAT13.

V. ПРЕДЛАГАНА ЦЕНА ЗА ЕДНА АКЦИЯ. ОБОСНОВКА НА ЦЕНАТА
“РАДИТА” ООД предлага на останалите акционери цена от  14.95 лева /четиринаде-

сет лева и деветдесет и пет стотинки/ за всяка една от притежаваните от тях акции 
на “Поляница” АД, гр. Търговище.

Съгласно разпоредбите на чл.157а от ЗППЦК и чл.44а, ал.1 от Наредба № 13 за търгово пред-
лагане за закупуване и замяна на акции / Наредба № 13/ право да отправи искане за изкупуване 
към всички останали акционери на “Поляница” АД, с което да ги задължи да му прехвърлят при-
тежаваните от тях акции, има лице, което е осъществило търгово предлагане за закупуване 
на всички останали акции с право на глас в общото събрание на “Поляница” АД и е придобило в 
резултат на това търгово предлагане пряко или непряко най-малко 95 на сто от гласовете в 
общото събрание на дружеството.

На основание чл.149а, ал.3 във връзка с чл.149а, ал.1 от ЗППЦК “РАДИТА” ООД е регистрирала в 
Комисията за финансов надзор търгово предложение с предложена цена за една акция на “Поля-
ница” АД от 14.95 лева. Съгласно протокол № 13 от 24.02.2010г. КФН е взела решение да не издава 
окончателна забрана за публикуването му. Търговото предложение е прието от 6 акционера, 
притежаващи общо 3 241 броя акции от капитала на “Поляница” АД. В резултат “РАДИТА” ООД 
притежава пряко 97.83% и изпълнява условията за изготвяне на настоящето предложение.

Съгласно чл.44б от Наредба № 13 „Притежаваните от останалите акционери акции се прех-
върлят срещу заплащане от лицето по чл. 44а, ал. 1 на цена, която е най-малко равна на: 

1. цената по търговото предложение, с което е достигнат прагът по чл. 44а, ал. 1, т. 2, кога-
то отправянето му е било задължително;

2. цената по търговото предложение, с което е достигнат прагът по чл. 44а, ал. 1, т. 2, кога-
то отправянето му е било доброволно, и при условие че лицето по чл. 44а, ал. 1 е придобило не 
по-малко от 90 на сто от акциите с право на глас, предложени с това търгово предложение;

3. справедливата цена на акциите, изчислена съгласно Наредба № 41, във всички останали 
случаи.

В резултат на осъщественото доброволно търгово предлагане по чл.149а ЗППЦК, “РАДИТА” 
ООД притежава пряко 97.83% от  капитала на “Поляница” АД, с което преминава прага по 
чл.44а, ал.1, т.2 от Наредба № 13. Придобитите акции са 3 241 броя, което представлява 73.88% 
от предложените за закупуване с това търгово предложение акции. 

В тази връзка е изчислена справедливата цена на акциите, съгласно Наредба № 41 за изис-
кванията към съдържанието на обосновката на цената на акциите на публично дружество, 
включително към прилагането на оценъчни методи,  в случаите на  преобразуване, договор за 
съвместно предприятие и търгово предлагане / Наредба № 41/.

Предлаганата цена, в размер на 14.95 лева, не е по-ниска от най-високата стойност между:
1.  справедливата цена на акциите, изчислена въз основа на общоприети оценъчни методи 

по Наредба № 41– 13.25 лева; 
2. среднопретеглената   пазарна   цена   на  акциите  за   последните  три  месеца (27.01.2010г. 

– 27.04.2010г.), предшестващи регистрирането на търговото предложение в Комисията за 
финансов надзор – 3.90 лв.;

3. най-високата цена за една акция, заплатена от търговия предложител през последните 
6 месеца преди регистрацията на предложението – 14.95 лв. (цената на акция, заплатена от 
предложителя по осъщественото търгово предложение по чл.149а ЗППЦК, в резултат на кое-
то “РАДИТА” ООД придоби над 95% от капитала на „Поляница” АД) 

РЕЗЮМЕ НА ДАННИТЕ ОТ ОЦЕНКАТА

Цена, предложена от търговия предложител  14.95 лв.

1. Справедлива цена на една акция по Наредба № 41  13.25 лв.
1.1. Среднопретеглена цена на една акция по чл.5 от 
Наредба № 41  12.89 лв.

Стойност на 1 
акция

Теглови 
коефиц.

Претеглена 
стойност

Цена на затваряне към последния ден от периода 
(11.02.2009г.) 3.90 лв. 15% 0.59 лв.

Стойност на една акция по метода на нетната балансова 
стойност на активите 13.21 лв. 30% 3.96 лв.

Стойност на една акция по метода на дисконтираните 
нетни парични потоци 15.66 лв. 40% 6.26 лв.

Стойност на една акция по метода на пазарните множите-
ли на дружества – аналози 13.84 лв. 15% 2.08 лв.

1.2. Оценка на 1 акция по ликвидационна стойност 13.25 лв.
2. Среднопретеглена пазарна цена на акциите за последни-
те три месеца (27.01. – 27.04.2010г.) 3.90 лв.
Най-високата цена на акциите на регулиран пазар за 
последните три месеца  3.90 лв.
Най-ниската цена на акциите на регулиран пазар за 
последните три месеца 3.90 лв.
Брой изтъргувани акции на регулиран пазар за последните 
три месеца бр. 2 469
3. Най-висока цена за една акция, заплатена от предложи-
теля през последните шест месеца преди регистрацията 
на предложението 14.95 лв.

Комисията за финансов надзор не е одобрила, нито е отказала одобрение на справедлива-
та цена на акциите и не носи отговорност за верността и пълнотата на съдържащите се в 
обосновката данни.

Обосновката е изготвена към 28.04.2010г. и нейният срок на валидност е свързан със законоопре-
деления срок на търговото предложение.

Характеристики на “Поляница” АД
„Поляница” АД, гр.Търговище е регистрирано дружество в търговския регистър на Търго-

вищки окръжен съд по ф.д. 2204/1991год. С решение № 87/26.01.2001год. на ТОС дружеството е 
вписано като акционерно, чиито акции се търгуват на пазара на ценни книжа. Капиталът му е 
в размер на 52 754 лв., разпределен в 52 754 поименни акции с номинал по 1 лев за всяка акция.

“Поляница” АД – Търговище има следния предмет на дейност:
• проектиране, строителство, специализирани строителни услуги; 
• производство на строителни материали, изделия и стоманобетонови елементи; 
• транспортна дейност и търговия в страната и чужбина; 
• обучение, квалификация и преквалификация на кадри; 
• покупка, строеж или обзавеждане на недвижими имоти с цел продажба.

Дружеството е наследник на част от бившия домостроителен комбинат в гр.Търговище. 
След обособяването му в самостоятелно дружество, дейността му е насочена основно към 
ремонт на строителни обекти, а в последните четири – пет години и в изграждането на 
нови жилищни и промишлени сгради. Друго основно направление в дейността е запазеното 
производство на бетонови смеси, където не са правени сериозни инвестиции за подобряване 
качеството на продукцията, за намаляване на производствените разходи и понижаване на се-
бестойността на бетоновите смеси. Мощностите за производство на панели не могат да се 
използват в стария си вид, а нищо не е направено за пренастройването им за производство на 
други бетонови изделия, като тротоарни плочки, бордюри и др. Недостатъчно е направено и 
за разширяване и модернизиране на производството на бетонови гаражи, които имаха добър 
пазар, основно сред населението. 

Дружеството работи основно на обекти в община Търговище и областта. Поради повишената 
конкуренция и появата на нови фирми, става все по-трудно да се печелят тръжни процедури извън 
Област Търговище. 

Понижената конкурентна способност на Дружеството се дължи на липсата на сериозни инвес-
тиции през последните няколко години. Не е възможно извършването на строително-монтажни 
дейности без съвременна и надеждна строителна техника, основен ремонт и поддръжка на съоръ-
женията и сградния фонд.

Съоръженията в Дружеството са придобити основно в периода на създаването му 1968-1978г. 
Най-ново съоръжение е изградената автомивка на бетоновия възел. По-голямата част от съоръ-
женията на дружеството не се използват, тъй като са морално и физически остарели и негодни за 
употреба. Същите не са използвани години наред, включително и при преструктуриране дейността 
на дружеството. В същото време поради трусовете в икономиката ни през последните 15-18 
години, Дружеството не е в състояние да инвестира в модернизиране на съоръженията, които са 
останали да функционират /бетонов възел/. За възстановяването му във вид, който да задоволява 
моментните изисквания на пазара за качество на бетоновите разтвори и съответно реализиране 
на икономии при производството им са необходими около 150 хил.лв. 

Сградният фонд на Дружеството е изграждан преди 30-40 год. Необходими са средства за възста-
новяването му и привеждането му в нормален вид за експлоатация. Съществуват неизползваеми 
сгради, които могат да бъдат предложени за отдаване под наем.

Преди 1990год. предприятието е било специализирано в производството на панелни елементи за 
строителството. Понастоящем такива панели не се използват. Необходимо е съществуващите 
мощности да бъдат преориентирани за производство на нови видове бетонови изделия – бордюри, 
тротоарни плочки и др.

„Поляница”АД осъществява дейността си основно в следните направления:
- строително-монтажни работи (СМР) и услуги, арматурни и железарски работи;
- производство и продажба на бетонови разтвори и дребноразмерни елементи;
- строителна механизация и строителен транспорт.
Предприятия, конкуриращи пазарната позиция на емитента са: „Стройкомерс-ТТ” ЕООД, ”Стро-

йекспрес - НН” ООД, ”Стоянов-Ненков” ООД, ”Дарси 73 М” ЕТ.
Предимствата на „Поляница” АД са в наличието на бетонов възел, арматурен двор и квалифи-

циран инженерно-технически персонал, което прави конкурентни предлаганите от дружеството 
услуги. Ръководството търси оптималния вариант между добро качество и цена в стремежа си 
за по-добри пазарни позиции и конкурентноспособност.

Справка за размера и структурата на приходите от продажби 

Показатели – в хил.лв. 2007 г. 2008 г. 2009 г. 31.03.2010г.

Приходи от продажби – общо, в т.ч.: 3 777 4 363 3 104 95

Продукция 3 426 4 135 2 948 59

Стоки 8  

Услуги 134 130 48 4

Други приходи 209 98 108 32

Систематизирана финансова информация за „Поляница” АД
В следващата таблица е представена систематизирана финансова информация на база 

последните три одитирани годишни финансови отчети за 2007г., 2008г. и 2009г. и последния 
публикуван неодитиран междинен финансов отчет преди датата на регистриране на търго-
вото предложение - към 31.03.2010 г. 

 Показатели
2007 г. 2008 г. 2009 г. 31.03.2010 г.

Хиляди лева
 І. Данни от отчета за доходите

1 Нетни приходи от продажби 3 777 4 363 3 104 95
2 Разходи по икономически елементи 3 860 4 316 3 121 182
3 Печалба/загуба от дейността -83 47 -17 -87

4 Финансови приходи 0 0

5 Финансови разходи -4 -15 -48 -12
6 Печалба/загуба преди данъчно облагане -87 32 -65 -99
7 Разходи за данъци -3 -6 7  
8 Нетна печалба/загуба -90 26 -58 -99
9 Нетна печалба/загуба на акция -1.71 0.49 -1.10 -1.88

 ІІ. Данни от счетоводния баланс
10 Текущи активи, в т.ч.: 542 1 322 1 286 1 241
11 Материални запаси 192 522 606 670
12 Търговски и др.вземания 275 765 652 531
13 Парични средства и парични еквиваленти 75 35 28 40
14 Текущи пасиви 430 1 241 1 160 1 193
15 Нетен оборотен капитал 112 81 126 48
16 Обща стойност на активите 1 204 2 095 1 956 1 890
17 Обща стойност на пасивите 430 1 241 1 160 1 193
18 Обща стойност на собствения капитал 774 854 796 697
19 Брой акции 52 754 52 754 52 754 52 754
20 Нетна балансова стойност на акция 14.67 16.19 15.09 13.21

 ІІІ. Финансови коефициенти

РЕНТАБИЛНОСТ

21 Рентабилност на собствения капитал 
(ROE) (8/18) -0.12 0.03 -0.07 -0.14

22 Рентабилност на активите (ROA) (8/16) -0.07 0.01 -0.03 -0.05
23 Рентабилност на пасивите (8/17) -0.21 0.02 -0.05 -0.08

24 Рентабилност на приходите от продажби 
(нетен маржин) (8/1) -0.02 0.01 -0.02 -1.04

ЛИКВИДНОСТ
25 Обща ликвидност (10/14) 1.26 1.07 1.11 1.04
26 Бърза ликвидност (12+13)/14 0.81 0.64 0.59 0.48
27 Незабавна ликвидност (13/14) 0.17 0.03 0.02 0.03

ЕФЕКТИВНОСТ
28 Ефективност на разходите (1/2) 0.98 1.01 0.99 0.52
29 Ефективност на приходите (2/1) 1.02 0.99 1.01 1.92

ФИНАНСОВА АВТОНОМНОСТ
30 Финансова автономност (18/17) 1.80 0.69 0.69 0.58
31 Задлъжнялост (17/18) 0.56 1.45 1.46 1.71

РАЗВИТИЕ
32 Темп на активите -0.26 0.75 -0.07 -0.03
33 Темп на приходите от продажби 0.17 0.16 -0.29 -0.97
34 Темп на нетната печалба на една акция -11.00 -1.29 -3.23 0.71

КОЕФИЦИЕНТИ НА ЕДНА АКЦИЯ
35 Собствен капитал на акция (18/19) 14.67 16.19 15.09 13.21
36 Нетна печалба/загуба на акция (8/19) -1.71 0.49 -1.10 -1.88

37 Печалба преди данъци и лихви на акция 
(EBIT) (3/19) -1.57 0.89 -0.32 -1.65

38 Продажби на акция (1/19) 71.60 82.70 58.84 1.80

 ПАЗАРНИ КОЕФИЦИЕНТИ 22.11.2007г.* 05.03.2008г.* 22.10.2009г.* 11.02.2010г.

39 Пазарна цена 2.574 3.98 3.90 3.90

40 Пазарна цена/нетна печалба на акция (P/E) 
(39/36) -1.51 8.08 -3.55 -2.08

41 Пазарна цена/Счетоводна стойност (P/B) 
(39/35) 0.18 0.24 0.26 0.30

42 Пазарна цена/Продажби на акция (P/S) (39/38) 0.04 0.05 0.07 2.17

43 Пазарна цена/Печалба преди данъци и лихви 
(P/EBIT) (39/37) -1.64 4.47 -12.10 -2.36

* Пазарната цена за периода 2007г. - 2009г. е среднопретеглената цена за последния ден на годината, в който е 
имало търговия с емисията

Акционерите трябва да имат предвид, че финансовите резултати на “Поляница” АД 
през предходните години не са непременно показателни за бъдещите финансови резул-
тати на дружеството, както и че резултатите за междинни периоди не са непременно 
показателни за годишните финансови резултати.

VІ. СРОК ЗА ПРИЕМАНЕ НА ПРЕДЛОЖЕНИЕТО
Лицата, акционери в „Поляница” АД, следва да извършат всички необходими фактически и 

юридически действия за прехвърлянето на притежаваните от тях акции към ПРЕДЛОЖИТЕЛЯ 
„РАДИТА” ООД в срок от един месец, считано от датата на публикацията на Предложението 
за изкупуване в двата централни ежедневника (в. „Пари” и в. „Дневник”).

След изтичане на едномесечния срок, акциите на акционери, неизпълнили задължението си 
съгласно чл.157а, ал.7 ЗППЦК и чл.44д, ал.1 от Наредба №13, се прехвърлят пo сметка на „РАДИТА” 
ООД в съответствие с чл.157а, ал.7 от ЗППЦК. Сделката се счита за сключена към момента на 
изтичане на едномесечния срок, с което акциите се считат за собственост на „РАДИТА” ООД.

VІІ. УСЛОВИЯ ЗА ФИНАНСИРАНЕ ПРИДОБИВАНЕТО НА АКЦИИ
“РАДИТА” ООД ще финансира придобиването на акциите в резултат на приемане на на-

стоящето предложение със собствени средства. Наличието на необходимите средства за 
финансиране на сделките по предложението се удостоверява от ПРЕДЛОЖИТЕЛЯ с представено 
удостоверение от „Обединена Българска Банка” АД – клон Търговище. 

VІІІ. РЕД ЗА ПРИЕМАНЕ НА ПРЕДЛОЖЕНИЕТО И НАЧИН ЗА ПЛАЩАНЕ НА ЦЕНАТА
8.1. Ред за приемане на предложението 
Търговото предложение се приема с изрично писмено волеизявление (заявление по образец) 

до ИП “Авал Ин” АД или друг инвестиционен посредник.
При подаване на волеизявлението за приемане на предложението, акционерите депозират 

при избрания инвестиционен посредник удостоверителните документи за притежаваните 
акции на “Поляница” АД - депозитарни разписки или други законовопризнати удостоверител-
ни документи. 

В случаите, в които акционер подава заявление за приемане директно в ИП “Авал Ин” АД и 
когато правилника на „Централен депозитар” АД го изисква ще се попълва и нареждане за прех-
върляне на акции по подсметка в ИП “Авал Ин” АД по образец.

При подаване на заявлението за приемане до ИП “Авал Ин” чрез друг инвестиционен посред-
ник се изисква декларация от инвестиционния посредник, че е снета самоличността на акцио-
нера или неговия пълномощник, съгласно правилата описани по-долу.

Образците на документите, свързани с приемането на търговото предложение, са на раз-
положение на заинтересованите  акционери на “Поляница” АД гр. Търговище на електронния 
адрес на ИП “Авал Ин” АД www.aval-in.com, както и в офиса на посочения в следващата т.10.2. 
адрес.

Заявлението за приемане на предложението, удостоверителните документи за притежавани-
те акции и нареждането за прехвърлянето им се подават:

• лично от физическото лице – акционер, съответно от представляващия юридическото 
лице – акционер, или

• от упълномощено от тях лице с изрично нотариално заверено пълномощно за извърш-
ване на свързаните с приемането действия.

Физическите лица се легитимират с документ за самоличност; чуждите граждани - с ори-
гиналния си чуждестранен паспорт за влизане в страната; законните представители на 
юридическите лица - с актуално удостоверение за търговска регистрация и документ за 
самоличност; пълномощниците - с нотариално заверено изрично пълномощно и документ 

за самоличност. Към волеизявлението се прилагат: а) за акционерите - български юридически 
лица: оригинал или нотариално заверено копие на удостоверение за актуално състояние от 
Търговския регистър при Агенцията по вписванията; б) за акционерите - чуждестранни юриди-
чески лица: копие от регистрационния акт на съответния чужд език, легализиран превод   на   
текста   на   регистрационния   акт,   съдържащ   пълното   наименование   на юридическото 
лице; дата на издаване и държава на регистрация; адрес на юридическото лице; имената на 
лицата, овластени да го представляват.

8.2. Място, където акционерите подават писмено заявление за приемане на предложе-
нието и депозират удостоверителните документи за притежаваните акции

Писмените заявления и документите се приемат в офисите на всички инвестиционни по-
средници (които, на свой ред предават обобщена информация към  ИП “Авал Ин” АД чрез форма-
образец) или директно на адреса на ИП “Авал Ин”: гр. София, бул. „Тодор Александров” № 73, ет.1  
всеки работен ден между 9.00 – 16.00 часа. При приемане на търговото предложение чрез друг 
инвестиционен посредник – според работното време с клиенти на избрания посредник.

8.3. Начин на заплащане на цената от предложителя 
Придобитите в резултат на Предложението акции се заплащат от ИП „Авал Ин” АД за 

сметка на Предложителя в срок до 7 работни дни след изтичане на едномесечния срок по т.VІ. 
Цената на придобитите акции ще се изплаща при спазване разпоредбите на нормативните 
актове за плащанията по един от следните три начина:

• по банкова сметка, посочена от акционера, приел предложението; 
• в брой – в офиса на инвестиционния посредник на адрес: гр. София, бул. “Тодор Александров” 

№73, ет.1;
• по банковата сметка за съхранение на клиентски парични средства (DVP) на инвестицион-

ния посредник, приел от акционера заявлението за приемане на  предложението и удостовери-
телните документи за притежаване на акциите. 

След изтичането на този срок паричните средства, дължими в брой на акционерите, приели 
предложението, ще им бъдат изпратени с пощенски запис, като разходите по изпращането е 
за сметка на акционерите.

8.4. Разходи за акционерите, приели предложението за изкупуване 
Съгласно разпоредбата на чл. 157а, ал. 7 от ЗППЦК не е необходимо съгласие на акционерите 

за изкупуване на притежаваните от тях акции. Поради тази причина, упълномощеният ин-
вестиционен посредник “Авал Ин” АД няма основание да събира комисионни от акционерите, 
чиито акции са предмет на това Предложение.

Комисионната, която ще се удържа от акционерите, приели търговото предложение чрез 
друг инвестиционен посредник ще зависи от тарифата или предвидените комисионни на съ-
ответния инвестиционен посредник.

ІХ. УСЛОВИЯ И РЕД НА ЗАПЛАЩАНЕ НА АКЦИИТЕ НА АКЦИОНЕРИТЕ, НЕПРИЕЛИ НАСТО-
ЯЩОТО ПРЕДЛОЖЕНИЕ В ЕДНОМЕСЕЧНИЯ СРОК ПО Т.VІ

В рамките на едномесечния срок от датата на публикуване на Предложението за изкупу-
ване, акционерите на „Поляница” АД следва да извършат всички необходими фактически и 
юридически действия за прехвърлянето на притежаваните от тях акции на дружеството на 
„РАДИТА” ООД - лицето, отправило Предложението за изкупуване. В съответствие с чл.157а, 
ал.7 от ЗППЦК, акциите на лицата, неизпълнили задължението си в едномесечния срок, се прех-
върлят по сметка на Предложителя към момента на изтичане срока на Предложението. С ре-
гистрацията на прехвърлянето на акциите в „Централен Депозитар” АД правата по акциите, 
предмет на Предложението за изкупуване, преминават върху „РАДИТА” ООД.

След изтичане на срока на настоящото Предложение, „Централен Депозитар” АД изготвя и 
предоставя на Предложителя списък на акционерите, неизпълнили задължението си съгласно 
чл.44д, ал.1 от Наредба №13, който съдържа трите имена/наименование и ЕГН/ЕИК на всеки от-
делен акционер. На база този списък, Предложителят ще преведе средствата, необходими за 
заплащане акциите на акционерите, неприели Предложението, в специална банкова сметка в 
„Обединена Българска Банка” АД. Сумата, налична по специалната банкова сметка към всеки 
един момент следва да бъде не по-малка от общия размер на задълженията на Предложителя 
към акционерите, неявили се по време на срока на настоящото Предложение, а самата банкова 
сметка не може да бъде закрита преди изтичане на законоустановения петгодишен давностен 
срок за погасяване на вземанията.

На основание приложения списък, издаден от „Централен Депозитар” АД, Банката ще из-
плаща на отделните акционери дължимите суми във връзка с продажбата на техните акции, 
както и ще осъществява контрол по извършените плащания.

Заплащането на цената на акциите на лицата, неприели Предложението в срока по 
т.VІ, ще се извършва от „Обединена Българска Банка” АД в срок от 5 години от датата 
на изтичане на настоящото Предложение.

Средствата, дължими на лицата, неизпълнили задължението си по чл.44д, ал.1, ще се запла-
щат в срок от 7 (седем) работни дни, считано от датата на депозиране на писменото волеизя-
вление (по образец - Приложение №2) на акционера. Изплащането на цената на акциите ще се 
извършва при спазване на разпоредбите на нормативните актове за плащанията по следните 
два начина:

- По посочена във волеизявлението банкова сметка, или
- В брой - клона на „Обединена Българска Банка” АД с адрес: гр. Търговище 7700, ул. 

„П.Р.Славейков” 47.
Волеизявлението може да бъде подавано всеки работен ден от 9.00 - 16.30 часа:
• лично от физическото лице – акционер, съответно от представляващия юридическото 

лице – акционер, или
• от упълномощено от тях лице с изрично нотариално заверено пълномощно.
Физическите лица се легитимират с документ за самоличност; чуждите граждани - с ори-

гиналния си чуждестранен паспорт за влизане в страната; законните представители на 
юридическите лица - с актуално удостоверение за търговска регистрация и документ за 
самоличност; пълномощниците - с нотариално заверено изрично пълномощно и документ 
за самоличност. Към волеизявлението се прилагат: а) за акционерите - български юридически 
лица: оригинал или нотариално заверено копие на удостоверение за актуално състояние от 
Търговския регистър при Агенцията по вписванията; б) за акционерите - чуждестранни юриди-
чески лица: копие от регистрационния акт на съответния чужд език, легализиран превод   на   
текста   на   регистрационния   акт,   съдържащ   пълното   наименование   на юридическото 
лице; дата на издаване и държава на регистрация; адрес на юридическото лице; имената на 
лицата, овластени да го представляват.

Х. РЕД ЗА ОТТЕГЛЯНЕ НА ПРЕДЛОЖЕНИЕТО ОТ ПРЕДЛОЖИТЕЛЯ
След публикуването му Предложението не може да бъде оттеглено от  предложителя, освен 

по реда и при условията на чл. 155, ал. 1 от ЗППЦК и чл. 38, ал. 1 - 6 от Наредба № 13 - когато пред-
ложението не може да бъде осъществено поради обстоятелства, намиращи се извън контрола 
на предложителя, не е изтекъл срока за приемането му и е налице одобрение за това от страна 
на КФН. В 7-дневен срок от уведомяването за издаденото одобрение от КФН, предложителят 
публикува в два централни ежедневника съобщение за оттегляне на предложението.

В тридневен срок от получаването на уведомлението от КФН за издаденото одобрение за 
оттегляне на предложението, избраният инвестиционен посредник и “Централен депози-
тар” АД осигуряват условия за връщането на депозираните удостоверителни докумен-
ти за акциите на приелите предложението акционери. В този случай всеки акционер на 
“Поляница” АД, приел предложението, или негов изрично упълномощен пълномощник 
може да получи депозираните удостоверителни док ументи за притежаваните акции 
в офиса на инвестиционния посредник, чрез който е подал заявлението за приемане на пред-
ложението, всеки работен ден според работното време с клиенти на избрания посредник. 
Връщането става срещу представяне на молба (свободен текст), документ за самоличност, 
удостоверение за актуално състояние от Агенцията по вписванията - за юридическите лица, 
както и нотариално заверено изрично пълномощно - за пълномощниците. Правото за обратно 
получаване на депозираните удостоверителни документи е безсрочно.

ХІ. ОБЩА СУМА НА РАЗХОДИТЕ НА ПРЕДЛОЖИТЕЛЯ ПО ОСЪЩЕСТВЯВАНЕ НА ПРЕДЛОЖЕ-
НИЕТО ИЗВЪН СРЕДСТВАТА, НЕОБХОДИМИ ЗА ЗАКУПУВАНЕ НА АКЦИИТЕ

Общата сума на разходите на „РАДИТА” ООД по осъществяване на търговото предложение, 
извън средствата, необходими за закупуване на акциите се очаква да възлезе на приблизително 
9 000 /девет хиляди/ лева, в т.ч. възнаграждение на инвестиционния посредник, такси за “БФБ 
- София” АД и “Централен депозитар” АД, публикации, пощенски разходи и други необходимо 
присъщи разходи.

ХІІ. ЦЕНТРАЛНИ ЕЖЕДНЕВНИЦИ, В КОИТО ПРЕДЛОЖИТЕЛЯТ ЩЕ  ПУБЛИКУВА ПРЕДЛОЖЕ-
НИЕТО И РЕЗУЛТАТА 

„РАДИТА” ООД ще публикува настоящото предложение и резултатите от него,  в т.ч. броя на 
акционерите изпълнили и неизпълнили задължението си по чл.44д, ал.1 от Наредба №13 в срока по 
т.VІ и начина на изплащане на притежаваните от тях акции на “Поляница” АД гр. Търговище във 
вестниците “ДНЕВНИК” и “ПАРИ”.

ХІІІ. ПРИЛОЖИМО ПРАВО ОТНОСНО ДОГОВОРИТЕ МЕЖДУ ПРЕДЛОЖИТЕЛЯ И АКЦИОНЕ-
РИТЕ ПРИ ПРИЕМАНЕ НА ПРЕДЛОЖЕНИЕТО И КОМПЕТЕНТНИЯ СЪД

Всички права и задължения на Предложителя и акционерите, произтичащи от и във връзка 
с настоящото предложение, в това число правата и задълженията, свързани с приемането на 
отправеното предложение от акционерите на дружеството - обект на изкупуване, последващи-
те плащания и други действия на разпореждане с ценните книжа на дружеството се уреждат от 
Закона за публично предлагане на ценни книжа (ЗППЦК) и  приложимото българско законодател-
ство. В случай на възникване на спорове, същите се отнасят към компетентния български съд.

XІV. ДРУГИ ОБСТОЯТЕЛСТВА ИЛИ ДОКУМЕНТИ, КОИТО ПО ПРЕЦЕНКА  НА ПРЕД-
ЛОЖИТЕЛЯ ИМАТ СЪЩЕСТВЕНО ЗНАЧЕНИЕ ЗА ОСЪЩЕСТВЯВАНОТО ПРЕДЛОЖЕНИЕ

След изтичане на едномесечния срок от публикуване на Предложението за изкупуване на всички 
акции от останалите акционери в “Поляница” АД, акциите от сметките на акционерите, които не 
са извършили всички необходими фактически и юридически действия за прехвърлянето на притежа-
ваните от тях акции на “РАДИТА” ООД в този срок, се прехвърлят по сметката на “РАДИТА” ООД 
в съответствие с чл. 157а, ал. 7 ЗППЦК по силата на закона. В този случай паричните средства, 
необходими за заплащането на цената на акциите - предмет на предложението за изкупуване на 
всички акции от акционерите на “Поляница” АД, се съхраняват от “РАДИТА” ООД в отделна банкова 
сметка, открита в полза на титулярите по вземането, която не може да бъде закрита преди 
изтичане на законоустановения давностен срок за погасяване на вземането.

“РАДИТА” ООД възнамерява да поиска отписване на “Поляница” АД от регистъра по чл.30, ал.1, 
т.3 от ЗКФН. Съгласно чл. 119, ал. 1, т. 4 ЗППЦК, ако е налице изкупуване на всички акции с право на 
глас в общото събрание на публичното дружество съгласно чл. 157а ЗППЦК, то престава да бъде 
публично от решението на заместник-председателя за отписване от регистъра. 

Съгласно разпоредбите на чл. 157б от ЗППЦК всеки акционер има право да изиска от 
“РАДИТА”ООД да изкупи неговите акции с право на глас до 30 юни 2010г. Искането трябва да бъде 
в писмена форма и да съдържа данни за акционера и за притежаваните от него акции. Искането 
следва да се отправи до упълномощения инвестиционен посредник „Авал Ин” АД. Цената за една 
акция на „Поляница” АД при осъществяване на правата на акционерите по чл. 157б е определена 
съгласно разпоредбите на чл. 157а, ал. 3, т.3 ЗППЦК и е в размер на 14.95лв. Предложителят е длъжен 
да изкупи акциите в срок от 30 дни от датата на получаване на искането.

XV. ДОПЪЛНИТЕЛНА ИНФОРМАЦИЯ
Комисията за финансов надзор не носи отговорност за верността на данните, включе-

ни в съдържанието на предложението.
„РАДИТА” ООД и “Авал Ин” АД носят солидарна отговорност за вредите, причинени от невер-

ни, заблуждаващи или непълни данни в настоящото предложение.
„РАДИТА” ООД и “Авал Ин” АД, в качеството си на инвестиционен посредник, упълномощен 

да ги представлява по осъществяването на настоящото предлагане, на основание чл.150, ал.4 
от ЗППЦК декларираме, че предложението съответства на изискванията на Закона за публич-
ното предлагане на ценни книжа и актовете по прилагането му.

ЗА ТЪРГОВИЯ ПРЕДЛОЖИТЕЛ:   ЗА ИНВЕСТИЦИОННИЯ ПОСРЕДНИК:
 “РАДИТА” ООД             “Авал Ин” АД    
/Димитринка Илиева – управител/           /Величка Сахакян - изп.директор/
    /Румен Панайотов – прокурист/

ПРИЛОЖЕНИЯ:
1. Удостоверение за актуално състояние на “РАДИТА”ООД.
2. Пълномощно от “РАДИТА” ООД, овластяващо ИП “Авал Ин” АД да осъществи търговото 

предложение по чл.157а ЗППЦК.
3. Банков документ, удостоверяващ наличието на необходимите на “РАДИТА” ООД средства 

за закупуване на акциите.
4. Удостоверение за открита специална сметка, съгласно изискванията на чл.44е, ал.2 от 

Наредба № 13.
5. Справка от “БФБ - София” АД относно търговията с акции на „Поляница” АД за последните 

три месеца.
6. Образец на заявления за приемане на предложение.
7. Образец на заявление за плащане на дължимите суми в случай на неприемане на предложението 

в едномесечен срок.
8. Оценка на акциите на „Поляница” АД по ликвидационна стойност



Търговецът не се ражда, 
търговецът се създава с 
много учение и много уси-
лен труд. В това се е убедил 
на собствен гръб търгов-
ският директор на “Роза 
импекс трейд” ООД Атанас 
Георгиев. Когато завърш-
ва икономически науки в 
Германия, той получава 
оферта, която не може да 
откаже. Защото е отправена 
от баща му - създател, соб-
ственик и управляващ на 
една от най-успешните коз-
метични компании в стра-
ната “Роза импекс”. Знаех, 
че баща ми ще ми помага, 
иначе си е доста страш-
ничко веднага да поемеш 
отговорностите за важен за 
нас пазар като българския, 
така че разчитам на неговия 
опит и му подражавам, спо-
деля Атанас Георгиев. 

Стил на управление 
Пулсът на пазара е най-
важното задължение, което 
търговският директор на 
компанията има. Всеки по-
неделник Атанас Георгиев 
споделя пред мениджър-
ския екип своето усещане 
за това как се продават 
козметичните продукти, 
какви са настроенията на 
клиентите, какво може да 
се подобри в производство-
то и предлагането им. 

Работата на търговеца е 
свързана с много пътуване. 
“Роза импекс трейд” ООД 
има 5 офиса в страната и 
аз трябва да се видя с еки-
пите на място, за да получа 
ценна обратна информация 
за бизнеса ни, обяснява 
младият мениджър. Той 
е разработил триканална 
дистрибуция: търговци на 
едро, търговци на дребно 
и ключови клиенти (мул-
тинационални вериги). По 
този начин повечето коз-
метични магазини в стра-
ната зареждат продукти 
от българската козметична 
компания. Атанас Георгиев 
има различен подход към 
различните клиенти.

Мултинационалните ком-
пании са много силни и те 
имат такива инструменти в 
ръцете си, че може да нала-
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Доверявам се на екипа си, 
но винаги проверявам
Търговският директор е като таран - отваря място за дистрибуторите, 
казва Атанас Георгиев, мениджър в “Роза импекс трейд” ООД

гат условия за търговските 
отстъпки, разсрочените 
плащания, кредитните пе-
риоди, казва той. Георгиев 
обаче работи много добре и 
с дребните търговци. Това 
са хора, които плащат вед-
нага, а това винаги предиз-
виква уважение, обяснява 
директорът на “Роза им-
пекс трейдинг” ООД.
 
Давай шанс
Атанас Георгиев е убеден, 
че търговският директор 
на една компания трябва 
да бъде като таран, който 
отваря място за работа на 
своите дистрибутори. Са-
мочувствие? Да, има го и 
то идва от добрата стока, 
която продава. От 15 го-
дини нашите бои за коса 
се приемат от жените като 

много качествени, защото 
покриват отлично белите 
коси. Държим изключител-
но добри цени за масовия 
пазар и това също облекчава 
покупките. А аз насърчавам 
моя екип да поддържа близ-
ки и дори лични отношения 
с нашите клиенти, обяснява 
Георгиев. 

Целта е не само прагма-
тична - да имат пряк дос-
тъп до търговеца отсреща. 
Но и да са наясно с про-
блемите, с възможностите 
и с желанието му за съв-
местна работа. Лоялност 
за лоялност, така е било 
преди мен в компанията, 
този принцип поддържам 
и аз, казва директорът на 
“Роза импекс трейд” ООД. 
За 2010 г. въпреки криза-
та той е заложил ръст от 

12% на продажбите на ос-
новния продукт - боята за 
коса, и досега очакванията 
му напълно се покриват. 
По негова идея компания-
та започва и електронна 
търговия с продуктите си, 
което също ще привлече 
клиенти. 
 
Трудности 
Специалистите по произ-
водството невинаги гово-
рят на един и същ език със 
специалистите от търгов-
ския отдел. Производстве-
никът гледа доста прагма-
тично на своята работа и 
се стреми да я свърши с 
минимум разходи. Това е 
добре, казва Атанас Геор-
гиев. Но създаването на 
нов продукт изисква уси-
лия и излизане от ежеднев-
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Нови винарни  
у нас отварят 
врати за винен 
туризъм

Пазарът на  
безглутенови  
храни бележи  
пореден ръст

▶ Работата на търговеца 
е свързана с много пъ-
туване, твърди Атанас 
Георгиев 

Снимка автоРът

1Слушай какво ти каз-
ва твоят търговец - той е 

окото и ухото на фирмата.

2Доверявай, но проверя-
вай - освен системата за 

онлайн контрол на продаж-
бите той всяка седмица се 
среща с хората от основни-
те офиси, а веднъж в месе-
ца - с всички.

3Казвай “да” на новите 
свежи идеи на подчине-

ните си.

4Казвай “не” на контра-
генти, които само искат, 

но не дават - така търговия 
не се прави.

5В семейната компа-
ния сме по-взискателни 

един към друг и повече се 
подкрепяме.

Принципи

Визитка
Кой е Атанас 
Георгиев

атанас Георгиев е тър-
говски директор в “Роза 
импекс трейд” ооД - дист-
рибуторската фирма на 
козметичната компания 
“Роза импекс” ооД за Бъл-
гария.

27-годишният мениджър 
заема тази позиция вед-
нага след като завършва 

▶

▶

успешно магистратура-
та си по макроикономика 
в Германия.

Завършил е Пловдивска-
та търговска гимназия. 

Ръководи екип от 44 ду-
ши и прави около 150 хил. 
продажби на боя за коса 
месечно. отделно са про-
дажбите на бяла козме-
тика. 

компанията му държи 
най-големия дял от про-
дажбите на боя за коса у 
нас - 22% от пазара. 

▶

▶

▶

ния ритъм, а това означава, 
че новото почти никога 
не започва с ентусиазъм, 
усмихва се младият дирек-
тор. Но пазарът го изисква 
и добре сработеният екип 
на компанията бързо за-

бравя езика на различията 
и започва да прави това, 
което се харесва на клиен-
тите ни - разнообразие от 
качествени и нови продук-
ти, заключава той. 

Михаил Ванчев
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Агенции търсят брокери на 
недвижими имоти дори в кризата
Най-добри в бранша 
стават служители, 
работили в 
търговията

Пазарът на имоти е вечен 
пазар, каза преди време 
управителят на “Явлена” 
Страхил Иванов. Дори и в 
криза, при която секторът 
Недвижими имоти беше 
първият и все още сериозно 
засегнат, се оказва, че мно-
го агенции за имоти - малки 
и големи, продължават да 
търсят брокери. От една 
страна, продажбите на имо-
ти са малко, а цените на 
наемите са на дъното на ло-
гиката, твърдят от бранша. 
От друга страна, се търсят 
брокери - защо?

пренареждане  
на пешките
Различни експерти от 
бранша твърдят, че около 
30% от агенциите за не-
движими имоти са фалира-
ли заради кризата. Така се 
оказва, че брокерите, които 
са работили в по-малките 
и вече изчезнали от пазара 
агенции, си търсят работа 
в по-голяма, чието бъдеще 
е по-сигурно. В големи 
агенции като “Явлена” се 
хвалят, че не са правили 
съкращения, а непрекъс-
нато търсят нови кадри. 
Започнахме този процес 
още в началото на криза-
та, когато интелигентните 
хора от по-малките фир-
ми разбраха, че се задават 
проблеми, и започнаха да 
си търсят по-сигурно ра-
ботно място. По този начин 
още през есента на 2008 г. 
в екипа си вече имахме 
нови колеги с много опит, 
които в наше лице наме-
риха стабилност, а ние в 
тяхно - професионализъм 
и опит, каза Деница Геор-

гиева - мениджър “Човеш-
ки ресурси” в “Явлена”. 
Има още една причина за 
набиране на брокери в тази 
агенция - стартират нови 
проекти. Освен това в края 
на миналата година “Явле-
на” отвори свой офис във 
Варна, а в началото на тази 
- в “Младост” 4. 

процент
При нас идват брокери, 
защото ние вдигнахме 
процента комисиона, ко-
ито те получават, съобщи 
Бойко Проданов, старши 
специалист “Обучения” 
в “Адрес академия”. Точ-
ният процент обаче е тър-
говска тайна, твърдят от 
компанията. Според Про-
данов другата причина ра-
ботили не само в сферата 
на недвижимите имоти 
специалисти да търсят 
препитание в “Адрес” са 
обученията. Средно ме-
сечно имаме 30-40 обуче-
ния в страната. Освен това 
правим и тренинги, на ко-
ито брокери споделят своя  
опит. От тази година има-
ме и майсторски класо-
ве, обясни Проданов. Той 
твърди, че “Адрес” е обър-
нала инвестиционната си 
политика към брокера. 
През 2-3 месеца получават 
бонуси - лаптопи, екскур-
зии в чужбина и т.н., каза 
старши специалистът от 
“Адрес академия”. Ос-
вен това брокери от други 
агенции избирали само да 
се обучават в академията. 
След курсовете те полу-
чавали сертификати, а за 
дейността си академията 
на “Адрес” има лиценз от 
Националната агенция за 
професионално образова-
ние и обучение. 

От “ЕРА-България” съ-
що твърдят, че залагат 
на обучението и по-спе-

циално как се продават 
жилища. Обявите са само 
един от начините за наби-
ране на брокери не само в 
тази компания. Най-чес-
то добри служители се 
взимат от конкурентни 
компании. 

В момента при нас тър-
сим основно хора с опит, 
които идват подготвени и 
нямат нужда от особено 
обучение, за да започнат 
веднага да правят сделки. 
Такива има доста и ние 
сме готови да им дадем 
шанс да се развиват въ-
преки настоящата ситуа-
ция на пазара, каза Деница 
Георгиева от “Явлена”.

обяви
В повечето случаи по обя-
ви за работа кандидат-
стват хора, които не са се 
занимавали с недвижими 
имоти, или такива, които 
искат да сменят фирмата, 
в която работят. По-често 
обаче работа се сменя с 
познати, твърди Теодора 
Димитрова - управляващ 
мрежата на “ЕРА-Бълга-
рия”. Като цяло с обяви 
се търсят брокери без из-
исквания за това дали ще 
се занимават с наеми или 
с продажби. Някои аген-
ции набират специалисти 
за някой от районните си 
офиси в София или пък 
служители, които да по-
знават центъра или южни-
те райони например. 

Кой сега е № 1
Теодора Димитрова: Сега 
най-добрите кандидати са 
тези, които имат търгов-
ски опит и лесно може да 
бъдат обучени.

Да, това е така. Най-
добрите брокери стават 
тези, които са били в хо-
телиерския бизнес или в 
туризма, които всеки ден 

са обслужвали клиенти. 
Например бивши серви-
тьори, бармани, които 
след обучението си бързо 
могат да правят сделки, 
каза Бойко Проданов от 
“Адрес”. 

текучество
Работещите в агенциите за 
имоти обаче признават, че 
има и известно текучество 
на кадри. Това е нормално. 
Някои успяват да се справят 
в трудните пазарни усло-

вия, а други не, коментират 
брокери. Който не може да 
реализира сделки, бяга или 
в друг бизнес, или в по-го-
ляма агенция, която има и 
по-голяма база данни. 

Красимира Янева

Харвард, Станфорд, 
Бъркли, Бостънският 
университет, Уортън 
скул ще приемат 
стипендиантите

Стипендианти на комисия 
“Фулбрайт” ще специали-
зират и преподават в едни 
от най-добрите универ-
ситети в САЩ, съобщи 
доц. д-р Юлия Стефанова, 
изпълнителен директор на 
комисия “Фулбрайт”. Като 
от тези 38 стипендианти 
на комисията 17 са бълга-
ри и 21 - американци. От 
българите седем са сту-
денти, които ще изготвят 
магистърски и докторски 
програми, трима докто-
ранти и шестима учени, 
които ще се занимават 
главно с лекторска дей-

ност. От американските 
стипендианти - шестима 
лектори, четирима ма-
гистри и докторанти и 11 
млади стажант-учители по 
английски език. Групата 
тази година е увеличена 
благодарение на допъл-
нителното финансиране 
от фондация “Америка за 
България". 

разнообразие
Тази година имаме изклю-
чително разнообразие на 
области - 17 българи и 17 
различни области, като се 
започне от обществените 
науки - социална психоло-
гия, политология, право, 
комуникации, журналис-
тика, етнология, литера-
турна теория, бизнес ад-
министрация, от приро-
доматематическите имаме 

молекулярна биология, 
химия, география, от точ-
ните науки - аеродинами-
ка, ботаника, както и един 
стипендиант в областта на 
изобразителното изкуство 
- стенопис, той ще бъде 
лектор и изследовател, каза 
доц. Стефанова.

Действително имаме 
стипендианти от всички 
основни области. Другата 
хубава новина е, че всич-
ки те ще специализират и 
ще преподават в едни от 
най-добрите университети 
като Харвард, Станфорд, 
Бъркли, Бостънския уни-
верситет, Уортън скул - 
най-доброто училище по 
бизнес администрация, 
което е към Университета 
в Пенсилвания, универ-
ситета Пардю в Индиана, 
имаме една докторантка, 

която работи в областта на 
изследванията на рака и 
ще бъде в института “Даун 
Харбър” в Бостън. Това 
са елитни университети, 
намиращи се в Топ 10 от 
общо 3000.
 
За пръв път
Тази година за пръв път 
от комисия “Фулбрайт” 
изпращат докторанти. Да-
ваме възможност на док-
торанти да работят и да 
правят изследвания. Това 
е изключително важно за 
нашите млади изследова-
тели. Да могат да отидат на 
място, където да се докос-
нат до обучение на високо 
равнище. И да се запознаят 
с колеги и много ценна 
литература. Това е голям 
шанс за тях, сподели още 
доц. Стефанова.

Стипендианти на “Фулбрайт” ще 
специализират в топуниверситети на САЩ  

Доц. д-р Юлия Стефанова, изпълнителен директор 
на българо-американската комисия за образовате-
лен обмен, с наградата Fulbright Inovator Award 2010,  
присъдена през май от Държавния департамент на 
СаЩ за провеждането и организацията на Междуна-
родния фулбрайтов летен институт (FISI)

▶

Само в един от сайтовете за обяви за работа средно има над 15 такива за наби-
ране на брокери
▶

Снимка БоБи Тошев
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Най-накрая след близо две-
годишно отлагане студенти-
те, които учат в България, ще 
могат да теглят кредит, за да 
финансират обучението си. 
През септември или октом-
ври се очаква да влезе в сила 
Законът за кредитиране на 
студенти и докторанти, кой-
то беше приет още през 2008 
г. Причината все още у нас 
студентското кредитиране 
да се бави беше липсата на 
споразумение между бан-
ките и държавата. Такова 
вече има и дори е изготвен 
типов договор, който все-
ки студент ще попълва при 
искане за финансиране на 
обучението си. Този договор 
е публикуван и в „Държавен 
вестник”.  

В края на миналата годи-
на правителството заложи 
в бюджета близо 40 млн. 
лв. държавни гаранции за 
студентското кредитиране. 
Максималният размер на 
кредита е равен на сума-
та от дължимите такси за 
цялото обучение. Освен за 
обучение студентите ще 
могат да ползват и заем 
за издръжка. Максимал-
ната сума, която те могат 
да ползват от банките, се 
формира на базата на из-
дръжката за семестъра. 

Издръжката на един сту-
дент трябва да е равна на 
минималната работна запла-
та към момента на ползване-
то на банков заем, умножена 
по броя на месеците през 
съответния семестър. 

Според Закона за креди-
тиране на студенти и док-
торанти право на кредит за 
издръжка имат само онези 
учещи, които имат дете по 
време на следването. То мо-
же и да е осиновено. Ако 
и двамата родители са сту-
денти, то само единият има 
право да кандидатства за 
кредит за издръжка. 

Оферти
Какви програми 
предлагат 
банките

  банка ДСК 
стартира кредитиране 
на обучението на студен-
ти във Висшето училище 
по застраховане и финан-
си (ВУЗФ) в софия. Заемът 
се отпуска за заплащане 
на таксите за обучение, 
като студентът сам изби-
ра дали с него да покрие 
разходите по цялото си 
следване или само на част 
от него. Не са необходи-
ми доказване на доход или 
обезпечение, няма възрас-
тово ограничение за сту-
дента, както и такса за 
разглеждане на кредитно-
то искане, твърди Dir.bg. 
Максималният размер на 
кредита се формира въз 
основа на общата сума на 
дължимите такси, нама-

▶

лена с размера на самоучас-
тие на студента. За сту-
денти - български гражда-
ни, горната граница е   
24 000 EUR или левовата им 
равностойност, а за  
чуждестранни граждани - 
34 800 EUR или левовата им 
равностойност. Размерът 
на самоучастие възлиза на 
30% от определената семе-
стриална такса, при това 
само за първия семестър на 
първата учебна година. 

пиб 
Отпуска студентски кре-
дит до 20 000 лв., обезпе-
чен само с авалиран запис 
на заповед (за кредити над 
10 000 лв. - от двама ава-
листи, които отговарят 
на изискванията за дохо-
ди). Годишният лихвен 
процент през целия срок 
на кредита се формира от 
ОЛП плюс надбавка от 7.2, 
7.7 или 8.7%. Първите две 
лихви са преференциални 
и се прилагат при превод 

▶

на заплата, респектив-
но за клиенти за банката. 
срок - 60 месеца; 84 месе-
ца за клиенти на банката. 
Нетният месечен доход 
на първия авалист трябва 
да покрива 1.5 пъти месеч-
ната вноска по кредита, 
минимум 150 лева + размер 
на месечната вноска (за 
втория и третия - внос-
ката + 150 лв.). Банката 
отпуска и кредити за обу-
чение в чужбина, обезпече-
ни с ипотека. 

СибаНК 
Предлага програма за 
финансиране на студенти 
за участие в обменни про-
грами. Параметри: макси-
мален размер - до 7000 лв.; 
максимален срок - до 7 годи-
ни, в това число гратисния 
период; разликата до раз-
мера на разрешения кредит 
се превежда по картова 
разплащателна сметка 
с издадена Visa Electron/
MasterCard.

▶

Студентското кредитиране 
тръгва през есента
Държавата отделя 40 млн. лв. гаранции за финансиране

Големи предимства
За разлика от класическия 
кредит при студентския 
учещите не дължат никакви 
такси, комисиони или други 
разходи, които обикновено 
се дължат. Освен това не 
е необходимо каквото и да 
е обезпечение по този вид 
кредити. Друго голямо пре-
димство е, че ако студентът 
иска, може предсрочно да 
погаси заема, без да плаща  
наказателна такси, комиси-
они и допълнителни лихви 
на банката. 

Каква е цената 
Лихвата, която студентът 
дължи на банката, е годиш-
на, фиксирана и тя не може 
да надхвърля 7%. 

Тоест определен е праг, 
който не може да бъде прех-
върлян. При другите кре-
дити банките едностранно 
променят лихвените нива.

Лихвата по студентските 
заеми е много по-ниска от 
лихвите по другите кредити, 
които банките отпускат. Тя 
се начислява върху усвое-
ната част от кредита и ако 
студентът се откаже от него, 
няма да дължи лихва. Сту-
дентът трябва да върне заема 
най-късно 10 години след 
завършването си. Той е длъ-
жен да го погаси на равни 
месечни вноски. Повечето 
банки предлагат едногоди-
шен гратисен период след 
завършването, в който зае-
мът може да не се погасява. 
Така на практика на втората 
година след приключване 
на висшето си образование 
студентът може да започне 
да го погасява. В този пе- 
риод банката начислява лих-
ва само върху усвоената част 
от кредита.

Кой има право 
В Закона за студентското кре-
дитиране е записано, че за 

заем могат да кандидатстват 
студенти и докторанти до 35-
годишна възраст. Те трябва да 
се обучават в редовна форма 
за „бакалавър” и „магистър” 
или за придобиване на док-
торска степен в държавно 
или частно висше училище 
или в научна организация. Те 
не трябва да са придобивали 
вече веднъж тази образова-
телна степен. Банката може 
да откаже да сключи договор 
за кредит, ако студентът или 
докторантът не отговаря на 
условията или ако има други 
кредитни задължения, които 
не е обслужвал повече от 
6 месеца. Студентски заем 
може да се откаже и при 
изчерпване на размера на 
държавната гаранция.

сНиМка еМиЛия кОстадиНОВаочаква се реално студентското кредитиране да започне от есента▶

Магистри получиха 
сертификати за квали-
фикация от фармацев-
тичния гигант „Байер”

Студенти от магистърски-
те програми на Варнен-
ския свободен университет 
и Европейския колеж по 
икономика и управление 
в Пловдив се сдобиха със 
сертификати за квалифика-
ция от ключови европейски 
институции и от няколко 
водещи германски компа-
нии.

трупане на опит 
10 студенти по счетовод-
ство и контрол стажува-
ха в продължение на една 
седмица в няколко големи 
компании и институции. Те 
бяха във фармацевтичния 
гигант „Байер” в Леверку-
зен, в Института за профе-
сионално подпомагане на 
незрящи хора в Дюрен и в 
Парламента на северната 
провинция в Дюселдорф. 
Конкуренцията между 
частните висши училища 
вече се води предимно в 
сферата на стажантските 
програми. Целта е не са-
мо да направят кадрите си 
по-конкурентоспособни на 
пазара на труда, а и да оп-
равдаят високите семестри-
ални такси, които плащат 
възпитаниците им.

Възможност
Други 11 студенти от специ-
алностите Международен 
маркетинг, Управление на 
международни бизнес про-

Български студенти на стаж  
в европейски институции 

екти, Финанси пък трупаха 
опит в Брюксел. Програмата 
им включваше посещение 
на Европейския парламент, 
на Икономическия и социал-
ния комитет и на Комитета 
на регионите. Участниците 
в стажантската програма са 
били избрани сред общо 240 
кандидати на база отличен 
успех от първия семестър, 
казаха от администрациите 
на висшите училища. Все-
ки семестър възпитаниците 
на тези програми ще имат 
стажове не само в чужбина, 
но и в големи български 
компании, казват още от 
ръководството на вузовете. 
Някои от темите на магис-
търските тези, с които ще 
завършват студентите, ще 
бъдат поставени от шефо-
вете на големи български и 
чужди компании под фор-
мата на проект. Успешната 
защита на магистърската 
теза може да гарантира на 
студентите работа в съот-
ветните фирми.

По време на стажа си в 
Дюселдорф и Брюксел  мла-

дите хора са се запознали и 
с програмите за студентски 
обмен, както и с работата 
на международните непра-
вителствени организации в 
областта на образованието, 
младежта, информацион-
ните технологии и публич-
ните комуникации.

разминаване
Стажовете са най-добрият 
метод за преодоляването 
на пропастта между обра-
зованието у нас и изисква-
нията на бизнеса, твърдят 
специалисти в областта на 
човешките ресурси. Затова 
през последните години в 
България големите пък и не 
чак толкова големите фир-
ми инвестират сериозни 
средства в разработването 
на стажантски програми, 
повечето от които са и пла-
тени. Въпреки това рек-
торите на голяма част от 
университетите ни твърдят, 
че проблемът не е в просве-
тата, а в бизнеса, който не 
знаел какво иска.

Елена петкова 

Такси
Университетско 
партньорство

европейският колеж по 
икономика и управление 
в Пловдив няма акреди-
тация да създава магис-
търски програми. Въпреки 
това по хитър начин про-
вежда магистърски курсо-
ве. това става законно с 
т.нар. академично парт-

▶

ньорство с Варненския 
свободен университет. 
съвместно те са разра-
ботили 6 специалности - 
счетоводство и контрол, 
Бизнес администрация в 
туризма, Международен 
маркетинг, Управление 
на международни бизнес 
проекти, Международни 
икономически отношения 
и Финанси. 

Годишната такса е 1500 
лв. за всяка специалност.
▶
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Високото качество и вкус 
са единствените  конку-
рентни качества на бъл-
гарските плодове и зе-
ленчуци, за да може те да 
пробият на пазара. 

В това са убедени и аг-
роексперти, и търговци. 
Те смятат, че няма катего-
рични данни какъв пазарен 
дял заемат плодовете и 
зеленчуците, внесени от 
трети страни, доставени от 
държави членки на Евро-
пейския съюзи от българ-
ското производство. 

Търговците на едро и 
преработвателите обаче 
са категорични, че основ-
ните обеми на българския 
пазар на домати, краста-
вици и пипер през зимата 
се падат на Турция и час-
тично на Македония. 

По-малки са количества-
та от средиземноморските 
райони на Евросъюза. В 
България оранжерийно-
то производство е твър-
де малко, съпоставено с 
количествата отпреди 20 
години, преди този сектор 
да бъде почти унищожен. 

Ситуацията с вноса из-
глежда така до началото 
на май, когато започват 
да се появяват първите 
български домати, ко-
ито са доминиращи до  
октомври. 

Цени 
Това, с което българският 
домат е по-конкурентен 
в сравнение със същия 
зеленчук, внесен от Тур-
ция, е неговото високо 
качество. 

Заради отличните вку-
сови качества българинът 
прави компромис и плаща 
значително по-висока це-
на за червения зеленчук, 

отколкото се продават тур-
ските и гръцките домати. 

Почти невъзможно е да 
се състезаваме с Турция, 
там всичко се субсидира 
едно към едно, цените 
на водата за поливане са 
много по-ниски от тези в 
България. 

Плаща се държавна 
помощ, включително за 
всеки преминал граница-
та ТИР, обясни Евгения 
Митрова, шеф на дирек-
ция “Растениевъдство” в 
агроведомството. 

свиване 
Систематичният внос на 
ниски цени, които под-
биват българската про-
дукция, и липсата на дър-
жавна политика в продъл-
жение на две десетилетия 
буквално съсипаха българ-
ските зеленчукопроизво-
дители, казва Константин 
Ламбрев от Асоциацията 
на преработвателите. 

Според него производ-
ството на някои български 
зеленчуци се е свило с 
80% по време на прехода, а 
производството на домати 
за преработка практически 
е изчезнало. 

Консервните фабрики 
почти не преработват до-
мати, а за лютеницата се 
използва вносно пюре от 

Качеството е шансът за      българските зеленчуци  
Турция субсидира всеки ТИР 
с експортна продукция  

Китай, обясни Ламбрев. 
Много трудно е българ-

ският производител да се 
състезава със субсидира-
ните зеленчуци не само 
от Турция, но и от Гърция. 
Той разказа, че тази про-
лет земеделци от Серес 
са предлагали на пловдив-
ско преработвателно пред-
приятие по 9 евроцента с 
транспорта.

екзотика 
Турция отново е сред во-
дещите вносителки на ци-
трусови плодове, следвана 
от Гърция, Испания и Ита-
лия. Екзотични плодове на 
българския пазар присти-
гат и от Южна Африка и 
Южна Америка. 

Според търговците тур-
ските овошки отговарят 
на всички необходими 
качества, които изисква 
маркетинговият стандарт, 
но вкусовите качества на 
южноафриканските грейп-
фрути са несравними.

 Обикновено екзотич-
ните плодове влизат у нас 
или през черноморските 
пристанища, но по-често 
и много по-лесно търгов-
ците ги карат от Холан-
дия. 

износ 
Има незначителни коли-
чества на износ на роден 
зарзават и плодове. На 
борсите в Германия мест-
ни производители успя-
ват да пласират череши и 
домати. 

Недостатъкът на българ-
ското производство е, че 
няма необходимите обеми 
и еднакво качество, което 
е задължително изисква-
не за северните пазари, е 
мнението на експерти. 

Укриване на ДДС е модата в сивия сектор 
Щом като цената 
на някаква стока е 
подозрително по-
ниска, значи има 
проблем или с ДДС, 
или с качеството 

Господин Митов, има 
ли сив сектор в тър-
говията на плодове и 
зеленчуци?   

- Да, но той съществува 
много отдавна и сега го 
има, но действа по малко 
по-различен начин.    

Преди 2007 г., когато за 
всички стоки имаше митни-
ца, сивият сектор печелеше 
на базата на намаляване на 
цените на внасяните стоки 
и  обмитяването на по-ни-
ски ставки. 

Сега с влизането на 
страната в ЕС всички тези 
продукти си имат ставка, 
която важи за целия ЕС. И 
ако твоята цена е по-ниска 

▶

Има нещо, 
което не раз-

бирам - гърците за-
ради кризата ли се 
опитват да заблуж-
дават данъчните, 
или и те са като нас

Стефан Митов, собственик на “Кони селект продукт” 

от тази ставка, ти имаш 
наказателни мита, които, 
като ги платиш, губиш по-
вече. От тази гледна точка 
това нещо се прекъсна, 
няма го. 

 как се прави измамата 
сега? 

- Една от схемите горе-
долу изглежда така.  Отива 
търговецът в Гърция, това-
ри си стоката там,  фактура 
я пише, я не пише или пък 
гърците му пишат фактура 

▶

на 10 ст. и после спокойно 
си продава доматите на 
борсата в "Дружба". ДДС 
никой никъде не чака. Има 
и такива, които уж че имат 
фирма, но след два месеца 
се оказва, че никаква я 
няма. 

 това ли са продукти-
те с по-ниско качество, 
които се предлагат на 
пазара?

- Нашата компания сле-
ди горе-долу всички цени 
- из целия ЕС. Когато има 
нещо с по-ниска цена от 
тази, която е нормална за 
дадения продукт, това със 
сигурност означава, че има 
някакъв проблем.  Или с 
качеството, или с укри-
ване на ДДС. Имали сме 
случаи, в които се кара 
стока, която е с по-ниска 
от нормалното цена, и е 
повече от ясно, че никой 
не е пресмятал ДДС върху 

▶

нея, всъщност тя е точно 
толкова по-евтина, колкото 
е стойността на данъка.  

 къде се продават та-
кива продукти? 

- На борсите, на улицата 
няма кой да изкара пор-
токали. 

 а как стоят нещата с 
Женския пазар в столи-
цата?  

- Стоките на Женския па-
зар са купени предимно от 
борсата в "Дружба". Има 
си логично обяснение защо 
цените там са толкова ниски. 
За Женския пазар се търсят 
само евтини плодове и зе-
ленчуци с дефекти. Същест-
вуват и такива търговци, 
които купуват примерно 
пале с портокали на много 
ниска цена, но половината 
от плодовете са развалени и 
са на много ниска цена.  

светлана трифоновска 

▶

▶

светлана трифоновска
strifonovska@pari.bg

 Българските плодове и зеленчуци трудно се конкурират с вносните, чието                                             производство се субсидира от държавата▶
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Госпожо Митрова, ва-
шата дирекция отгова-
ря за маркетинговите 
стандарти на плодовете 
и зеленчуците, вашият 
коментар за качества-
та на чуждата стока на 
пазара. 

- Нашата служба следи 
дали предлаганите плодове 
и зеленчуци са пакетирани, 
етикетирани, какъв клас на 
качество са - екстра, пър-
ви или втори, произхода. 
Маркетинговите стандарти 
може да бъдат намерени на 
сайта на министерството на 
земеделието. 

Това, което на всички ни 
прави огромно впечатление, 
е, че от Гърция влизат мно-
го некачествени продукти. 
Причината е, че български 
търговци внасят най-лошо-
то, което остава на пазарите 
в Солун, от края на деня, 
тъй като го купуват по-евти-
но. Например вземат 100 кг 
хубави ябълки, но 300 кг ло-
ши. И понеже са много хит-
ри и знаят какви са изисква-
нията, така редят стоката, че 
като отвориш буса или тира 
им, на първия ред всичко е 
идеално - пакетирано и ети-
кетирано. След първия ред 
е боклук! Питала съм ги с 
вилите ли ги събирате, като 
за прасетата тези ябълки. Те 
обясняват, че за да вземат 
хубаво, трябва да вземат и 
лошото. Питам ги - ние до-
кога ще оправяме гръцкото 
земеделие, а няма да опра-
вяме нашето.  Държавата 
от всички страни трябва да 
атакува тези търговци.  

те имат ли право да вна-
сят такава продукция?

- Не, нямат. Не може да се 
карат тук пъпеши от Гърция 
и на фактурата да пише 0.02 
евроцента. На минус десет 
евроцента ли е произведен 
този пъпеш?   Нашите про-
изводители са подложени на 
пълен контрол отвсякъде, а 
вижте какво става в другите 
европейски страни, че и в 

▶

▶
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Държавата трябва да атакува 
некоректните търговци

Гърция, където и  плодове, 
и зеленчуци са с по-нисък 
ДДС.

как стоят нещата с 
турция, откъдето се вна-
сят също много зеленчу-
ци и плодове? 

- Нелоялната конкуренция 
идва преди всичко от Гър-
ция, тъй като стоката оттам 
на митницата не се прове-
рява и търговците отлично 
знаят това. Що се отнася до 
Турция, това не може да се 
случи, тъй като става дума 
за внос от трета страна и 
на границата се проверява 
всичко. Знаете ли как влизат 
плодовете и зеленчуците от 
Турция? Всичко е в кашони, 
като от калъп извадено, те 
са перфектни по отношение 
на критериите за окачест-
вяване. 

а с Македония как сто-
ят нещата? 

 - С Македония няма про-
блем. Имахме инциденти с 
техни търговци, които пър-
воначално внасяха в най-
лонови затворени чували. 
През лятото, докато  стиг-
неше до Слатина, стоката 
се сваряваше. Като им вър-
нахме два камиона, веднага 
се научиха какво трябва 
да правят и вече чувалите 
са перфорирани. Те нямат 
ябълка без етикети.

кой носи отговорност-
та за лошата стока?

- Който притежава и пред-
лага продукцията, той носи 
отговорност. Омръзнало ми 
е да гледам по борсите осо-
бено кашоните от банани, 
пълни с домати. И непре-
къснатите оправдания, осо-
бено на борсата в "Дружба" 
в София, че някой така им 
ги бил дал. Не те са ти го 
дали, а ти така си го взел, 
отговарям им. В интерес 
на истината ние имаме и 
много съвестни български 
зеленчукопроизводители. 
Те инвестират хиляди евро 

▶

▶

▶

Качеството е шансът за      българските зеленчуци  
Интервю Евгения Митрова, директор на дирекция  в МЗХ

Статистика
Производството 
на домати 
намалява с 22%

През изминалата 
година в България  
са произведени 
104 234 т домати, 
което е по-малко с 
22.29% в сравнение с 
2008 г. 

За сметка на  
това произведени-
ят пипер у нас  
през миналата  
година е бил с 20% 
повече от предиш-
ната -  71 469 т. 

Ягодите също са 
отбелязали спад с 
22.29% и през мина-
лата година са  
били 104 234 т, сочи 
агростатистика-
та. 

От произведените 
зеленчуци 97.9% са 
реализирани, като 
78% от тях са пред-
назначени за пазара. 

▶

▶

▶

▶

Останалите са 
били използвани  
от консервната 
индустрия. 

За търговската 
мрежа са разпреде-
лени около 96.4%  
от произведените 
моркови, 95.2%  
от  пъпешите и 
94.9% от дините.

За собствена  
консумация най-
голям е делът на 
пипера и картофи-
те. 

От зеленчуците, 
предназначени за 
износ, с най-висок 
дял са краставици-
те и доматите. 

През изминалата 
година внесените 
от трети страни 
плодове и зеленчуци 
са в размер на  
220 000 т. 

През 2008 г. вне-
сените плодове и 
зеленчуци са  
230 000 т според 
експерти на агроми-
нистерството.  

▶

▶

▶

▶

▶

▶

Уточнение 
 Контролният орган за 

качеството на плодо-
вете и зеленчуците е на 
подчинение на дирекция 
“Растениевъдство и био-
земеделие” в агроминис-
терството. 

Инспекторите следят 
маркетинговите стан-
дарти, на които тряб-
ва да отговарят плодо-
вете и зеленчуците на 
пазара. 

 Тези стандарти са съз-

▶

▶

▶

дадени от икономическа-
та комисия на ООН, на 
която България е член. 
Критериите са валид-
ни за всички страни по 
света.  

Инспектори има във 
всички областни градове 
на страната, както и на 
граничните пунктове. 

 Проверките на вноса 
от трети страни се 
извършват съвместно с 
гранична полиция, мит-
ницата и данъчните слу-
жители.  

▶

▶

Едно към едно 

Изискванията за това 
как трябва да се пред-
лагат на пазара плодовете 
и зеленчуците са много 
високи. В никакъв случай 
не може да се предлагат 
начупени моркови или 
краставици. Плодовете и 
зеленчуците не трябва да 
имат петна от вредители. 
По морковите и картофите 
не трябва да има остатъци 
от почва. Малини пък не 
може да бъдат пакетирани 
повече от половин кило-
грам.  Плодовете и зеленчу-
ците трябва да се класифи-
цират. Ако плодовете имат 

Наранени ябълки - може, но само 10%

в машини за пакетиране, за 
да бъдат изрядни. Знаят, че 
стоката на пазара трябва да 
се предлага по определен 
начин, и спазват изисква-
нията.  

какво прави държава-
та, за да се спре с тези 
нарушения? 

- Вече имаме създадена 
база данни на търговците 
на пресни плодове и зелен-
чуци. При всяка провер-

▶

ка на митницата се вкарва 
информация за търговеца, 
като целта е след това да 
може да се прави анализ на 
риска. От системата става 
ясно кога търговците са 
били коректни и кога не, 
отбелязани са нарушенията. 
Смятаме да направим пуб-
личен регистър с коректни-
те и некоректните търговци, 
защото дължим на хората 
тази информация.  

светлана трифоновска 

Много тър-
говци се мас-

кират на произво-
дители  

механичен дефект, трябва 
да бъдат отделени в клас Б. 

За наранените ябълки 
например, които се пред-
лагат, трябва да пише, че са 
извън стандарта, и съответ-
но да се предлагат на много 
по-ниска цена. Трябва да 
са посочени произходът, 
сортът, да са окачестве-

ни. Много е важно да се 
подчертае, че има опреде-
лен процент на допустими 
отклонения. За качество от 
клас Б са позволени само 
10% отклонения от общото 
количество плодове и 
зеленчуци. Ако процентът 
е повече, търговецът не 
може да ги излага на пазара 
и търпи наказания за това. 
По принцип се наказва този, 
който държи продукцията. 

Има неща, които 
буквално ме шокират. 
Например как се получава 
така, че се продаваха че-

реши за 2.80 лв. на нашия 
пазар, при положение че 
са внесени от Испания, 
където струват 3 EUR за 
кг? Ако поискаш касова бе-
лежка, търговецът в такива 
случаи обикновено отго-
варя, че е земеделски про-
изводител и не е длъжен 
да го прави. Добре де, но 
тези череши са испански, 
значи не ги е произвел той. 
Просто много търговци се 
маскират на земеделски 
производители.
евгения Митрова, директор 

“растениевъдство и биоло-
гично земеделие” в МзХ

 Българските плодове и зеленчуци трудно се конкурират с вносните, чието                                             производство се субсидира от държавата▶

СНИмКИ БОБИ ТОшев



Аз не вярвах, че ще се   
класираме за финала.    

Само Господ можеше 
да ни помогне
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Вотът 
50% участие 
на журито 
Освен с по-малко участници и по-нисък брой добри песни таз-
годишната Евровизия ще се запомни с промени в регламента. в 
определянето на резултатите се включва и 50% участие на журито 
паралелно със зрителския вот чрез текстови съобщения. За целта 
във всяка една страна, участвала в конкурса, бяха създадени  
5-членни журита от музикални професионалисти, които подрежда-
ха песните с 12 точки за първо място, 10 точки за второ и т.н. След 
това гласовете на журито се сумират и дават 50% от оценката на 
представителя на всяка една държава.

Недостатъчна инвестиция в 
реклама на песента “Ангел 
си ти” е сред основните 
причини за отпадането на 
Миро още на полуфинала 
на тазгодишната Еврови-
зия. Това каза самият из-
пълнител, след като стана 
ясно, че няма да участва на 
финала в събота. Изглеж-
да, Германия не е жалила 
средства, за да може Лена 
Майер-Ландрут да триум-
фира на конкурса, провел 
се в норвежката столица 
Осло. Точна информация 
каква е инвестицията в ма-
щабното шоу засега няма. 
Досега обаче по традиция 
конкурсът е бил печелившо 
начинание. 

Статистика
През 2007 г. конкурсът се 
проведе във Финландия. 
Тогава организаторите от-
четоха, че само приходите 
от билети са били 4 млн. 
EUR. Отделно от телеви-

зионни права пък са били 
общо около 3.3 млн. EUR. 
Което означава, че над по-
ловината от бюджета на 
тогавашния конкурс от 12.4 
млн. EUR е бил осигурен 
предварително. Преди го-
дина Русия изхарчи около 
35 млн. EUR за организаци-
ята на конкурса и използва 
около 1/3 от всички LED 
дисплеи, за да осигури ма-
щабната сцена за шоуто. 

През 2010 г. обаче поло-
жението е малко по-раз-
лично. Защото вместо ръст 
бюджетът на шоуто намаля. 
При това значително - с над 
25% до 26 млн. EUR. Орга-
низаторите се принудиха 
да използват и финансовата 
подкрепа на спонсори, за да 
набавят необходимия бю-
джет, а сред откликналите 
компании бяха мобилният 
оператор Telenor и авиоком-
панията Norwegian Air. 

Приходи обаче все пак 
имаше. въпреки че цените 

на билетите започват от 7 
EUR за генералните репе-
тиции, минават през 18 до 
445 EUR за полуфиналите 
и 22 до 667 EUR за финала. 
Само последното шоу от 
конкурса бе посетено от 18 
хил. души. 

Данни за приходите от те-
левизионни права все още 
няма, а и перото, свързано 
с изпратените текстови съ-
общения, с които зрители-
те участват в избирането 
на победителя, също не са 
оповестени. И все пак Осло 
се представи на ниво като 
домакин на конкурса. 

Кризата не подмина и 
другия аспект на издани-
ето - няколко държави се 
отказаха от участието си 
поради финансови причи-
ни. Това са Чехия, Андора, 
Черна гора и Унгария. А ме-
диите в Малта обявиха, че 
тазгодишната Евровизия е 
струвала на страната им 400 
хил. EUR. всъщност тази 

година бе сред най-слабите 
в историята на Евровизия 
що се касае до брой учас-
тници - само 39 държави 
участват в конкурса, който 
преди е събирал и над 50 
изпълнители. 

резултати
За жалост обаче тазгодиш-
ното участие на България 
няма да се запомни кой 
знае с колко положителни 
емоции. За трети пореден 
път българският предста-
вител не успя да се кла-
сира на финала, което го 
постави извън челните 
25 песни. всъщност ако 
се съди по класацията на 
Google за евентуалния 
победител в конкурса, 
песента “Ангел си ти” е 
сред най-нехаресваните от 
всички участници. Тя си 
подели последното мяс-
то с представителите на 
Словения и Литва, а трите 
песни бяха единствени-

те без нито една точка 
от Google в актива си. А 
търсачката успя да отгатне 
кой ще бъде победителят 
предварително. 

Неясно защо, никой не 
може да повтори успеха 
на Елица и Стунджи от 
2007 г., когато двамата 
влязоха в челната петица 
на конкурса. След тях по-
следователно DJ Balthazar 
и Deep Zone, Красимир 
Аврамов и Миро после-
дователно се представиха 
разочароващо и логично 
отпаднаха още на полу-
финалите. всъщност по-
следният сам не вярваше 
в успеха си. Аз не вяр-
вах, че ще се класираме 
за финала. Само Господ 
можеше да ни помогне, 
заяви българският пред-
ставител на тазгодишната 
Евровизия пред БНТ след 
отпадането си. въпреки 
твърдението на водещия 
Драгомир Драганов, че 

сме се представили дос-
тойно. 

Победителят
Първото място на Еврови-
зия тази година заслужено 
отиде при 19-годишната 
германка Лена Майер-Лан-
друт, чиято песен “Сате-
лит” спечели 246 точки. 
Това е едва втората победа 
за страната й в 55-годишна-
та история на конкурса. Ня-
мам сили, за да държа тази 
статуетка. Това е абсолют-
но невъзможно, сподели 
победителката след конкур-
са. Над 125 млн. зрители са 
гледали на живо финала на 
най-стария песенен кон-
курс в Европа, на който се 
представиха 25 финалис-
ти. На второ място остана 
maNga от Турция със 170 
гласа, а на трета позиция 
бе класирано изпълнението 
на румънката Паула Селинг 
със 162 точки.

Христо Ласков

Германия триумфира в конкурса, 
а българският участник се оплака 
от недостатъчна инвестиция 
в представянето му

Цената на Евровизия
 миро след края на участието 

си на Евровизия 2010 
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